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EN GYLLEN MULIGHET SOM IKKE  
MÅ FORSPILLES

Storfenæringa kommer ikke unna krav om reduksjo-
ner i metanutslipp. Selv om metan fra biologiske 
 prosesser som melk- og storfekjøttproduksjon er noe 
helt annet enn metan fra fossile kilder, vil metankutt 
være avgjørende for å nå nasjonale klimamål. Siden 
metan er en kortlivet klimagass vil kutt gi mye raskere 
effekt enn kutt i CO2. Spørsmålet er derfor ikke om 
det skal kuttes, men hvordan.  

Fôrtilskuddet Bovaer (3-NOP) er en innovasjon som 
gir oss det verktøyet vi kommer til å trenge. Alle 
vitenskapelige forsøk som har vært gjennomført, 
viser at tilskuddet er trygt for både dyr og mennesker. 
Stoffet brytes ned i vomma, etterlater ingen rester 
hverken i melka eller kjøttet og endrer ikke melkas 
kvalitet. Med de anbefalte doseringene er det heller 
ikke påvist noen negative påvirkning på dyras helse 
eller velferd. Etter svært grundige prosesser er 
Bovaer godkjent til bruk blant annet i EU, USA og 
Norge. 

Hva gjør Bovaer unikt? Jo, med kun et par gram per 
ku per dag kan metanutslippene fra vomma reduse-
res med opptil 30 prosent. Ingen andre tiltak kan på 
kort sikt tilnærmelsesvis matche denne effekten. Det 
vil selvsagt innebære en kostnad, men danske mel-
kebønder som nå tar i bruk Bovaer, blir fullt ut kom-
pensert for denne kostnaden, og det må være et 
selvsagt krav i Norge også. 

Bruk av dette fôrtilskuddet er ikke noe argument mot 
å gjennomføre andre tiltak som gir redusert metan-
utslipp. Økt fordøyelighet på grovfôret, lavere inn-
kalvingsalder og redusert utrangeringsprosent er 
eksempel som på tiltak som er fornuftig både for drift 
og klima. Haken er bare et disse tiltakene monner lite 
sammenlignet med bruk av Bovaer. Genos prosjekter 
på metan og fôreffektivitet vil kunne gi vesentlige 

reduksjoner i metanutslipp, men det ligger dessverre 
et stykke fram i tid å høste fruktene av dette arbeidet.

Etter hvert som Bovaer har fått fotfeste internasjonalt, 
har det ikke overraskende dukket opp kritiske stem-
mer som mistenkeliggjør produktet. Noen av disse 
baserer seg på rene konspirasjonsteorier som dyrkes 
i sosiale kanaler. Blant annet er det påstander om at 
bruk av Bovaer vil føre til redusert sædkvalitet og at 
det hele er satt i gang som et virkemiddel til befolk-
ningskontroll. Når det hevdes at det er Bill Gates som 
finansierer Bovaer er det som krydder i konspira-
sjonssuppen. 

Det er lov å heise vær varsom-flagget, men i alle de 
vitenskapelige undersøkelsene som er gjennomført 
har det ikke dukket opp ett eneste funn som gir 
grunnlag til en slik reaksjon. Vi tror det er farlig for 
næringa å overse og la motforestillingene blomstre 
fritt. I stedet bør vi stå opp og ta kampen før mytene 
får feste seg i opinionen. 

I Danmark begynner melkebøndene nå å bruke 
Bovaer som en del av trepartsavtalen om klimatiltak 
landbruket har inngått. Der håper næringa å få kred 
for å ta ansvar og bidra til å at Danmark skal nå sine 
klimamål. Unektelig blir det et tankekors at dansk 
melk produsert med bruk av Bovaer vil få et lavere 
klimaavtrykk enn norsk melk. 

Den dagen politikerne setter konkrete krav til metan-
reduksjoner i storfenæringa, har vi stilt oss dårlig hvis 
unnfallenhet i kommunikasjonsarbeidet har gjort det 
det vanskelig å ta i bruk Bovaer av frykt for forbruker-
reaksjoner. Fôrtilskuddet kan bli et trumfkort som 
viser at kua er en avgjørende del av løsningen for at 
Norge skal nå sine klimamål, men da gjelder det å 
spille kortene riktig. 

      Ingen andre tiltak kan på kort sikt tilnærmelsesvis  
matche denne effekten



5BUSKAP 1-2025

Har ikke noe mot å få Bovaer i 
fôret jeg... Foto: Turi Nordengen
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Håvard Melbo Tajet
 Leder for forskning,  

utvikling og imple- 
mentering i Geno

havard.melbo.tajet@geno.no

Interbull beregner avlsverdier for okser fra ulike land og sammenstiller 
dem innen rasegruppe. NRF tilhører gruppa Red Dairy Cattle (RDC). 
Det er kun avkomsgranska okser med tradisjonell BLUP-avlsverdi som 
inngår i beregningene. Genomisk informasjon (GS) benyttes ikke.

NRF DOMINERER INTERBULL-
RESULTATER FOR MJØLK

AVL

NRF-oksene har historisk 
vært utilnærmelige når det 
gjelder fruktbarhet og 

helse. Nå ligger NRF-oksene også 
på topp når det gjelder ytelse. For 
kg mjølk hadde NRF, for okseår-
gangene (fødselsår) fra 2005 til 
2010, mellom 3 og 6 okser på 
topp-20 lista. Dette har forbedret 
seg fram mot 2019-årgangen hvor 
vi tar hele 16 av de øverste 20 
plassene (figur 1). Rangeringslista 
over de 20 beste oksene for mjøl-
kemengde er vist i tabellen og 
toppes av 12114 Hagemoen-P. 
Nivået på GS-avlsverdier for yngre 

NRF-okser gir forventninger om 
enda sterkere resultater de neste 
årene. Vi ser også svært positiv 
utvikling for kg protein og kg fett. 

Størst fart på framgangen 
for NRF
Gary Rogers i Geno Global har i 
2024 gjort sammenstillinger av data 
fra Council of Dairy Cattle Breeding 
(CDCB) og Geno av avlsframgang 
på mjølkeytelse for NRF, ameri-
kansk Holstein og amerikansk Jer-
sey (figur 2). Her er genetisk nivå for 
alle raser satt til null i 2016. Grafene 

viser så utviklingen etter dette. Det 
er viktig å presisere at grafene ikke 
sier noe om genetisk nivå, kun om 
utviklingshastighet.

Fortsatt dominans på helse 
og fruktbarhet
For helse og fruktbarhetsegen-
skapene viser NRF-oksene sterke 
resultater. For egenskapene, antall 
dager fra kalving til første insemi-
nering (KFI), og celletall har 
2019-årgangen av NRF-okser 
henholdsvis 19 og 14 av de øver-
ste 20 plassene. 
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1 12114 Hagemoen-P 2019 141

2 48326 VR Boreal 2019 134

3 12163 Fossesholm-P-ET 2019 132

4 12164 Ganes 2019 128

5 12099 Hillagurra 2019 126

6 12126 Lundestad-P 2019 126

7 12152 Skattebu 2019 125

8 99942 VR Bestis 2019 123

9 12148 Follestad 2019 122

10 12095 Aalmo-P 2019 120

11 48300 VR Unesco 2019 120

12 12143 Leir 2019 120

13 12111 Songmoen 2019 120

14 12105 Stoylen-P 2019 119

15 12154 Lomunddal 2019 119

16 12161 Idsal-P 2019 119

17 12106 Lynum 2019 117

18 12142 Kantlia 2019 117

19 48386 VR Forza 2019 116

20 12151 Jostu 2019 116
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Figur 1: Interbullresultater mjølkeytelse.

Figur 2. Akkumulert avlsframgang for mjølkeytelse. Gary Rogers, data 
fra CDCB og Geno.

Tabell. Topp 20 i mjølkeytelse i Interbull desember 2024.



DET LILLE EKSTRA

Les mer på www.fiska.no

DIAMOND V
– for mer melk og bedre fôrutnyttelse

™

36 internasjonale forsøk* med Diamond V viser økt fôropptak i tidlig laktasjon, og økt melkeytelse i hele 
laktasjonen. Diamond V gir en mer stabil vom med et høyere antall mikrober – som gir bedre nedbryting av 
fibrene i grovfôret. Du får best respons ved å starte tildeling to uker før kalving. 

•  gis til 45% av alle amerikanske     
   melkekyr

•  er produsert i USA siden 1943
• er i stor vekst i Europa nå
• er unike metabolitter som                  
   dannes etter kontrollerte gjærings-   
   prosesser

• gir en raskere og mer stabil  
 respons enn levende gjær

Fôrtilskudd
• Premium Diamond V
• Premium Grovfôr m/Diamond V
• Premium Gjeldku

Kraftfôr
• TopLac® Nøytral m/Diamond V
 8 kg gir full dose. Perfekt i melkeroboten!

*) Journal of Dairy Science

VISSTE DU AT DIAMOND VVI TILBYR DIAMOND V   
GJENNOM FLERE LØSNINGER:

VI GÅR ET SKRITT VIDERE OG LANSERER:

™ 

™ 

™ 

™ 

™ 

™ 
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AVL

Døtrenes mjølkemengde og jurfestepoeng reduseres med økende 
alder og øker med økende avlsverdi på mor. Derfor bør alle kvige-
kalvene GS-testes og avlsverdien må avgjøre hvilke dyr det skal 
brukes REDX på.

LA AVLSVERDIEN AVGJØRE 
HVILKE DYR DU SKAL 
 BRUKE REDX PÅ

Noen produsenter velger å 
bruke kjønnsseparert sæd 
på 2. gangskalvere og eldre 

kuer. Begrunnelsen er at de ønsker 
at kua skal vise hva den er god for 
en eller flere laktasjoner, før den 
 satses på som mor til rekrutterings-
kviger og blir inseminert med 
kjønnsseparert sæd, REDX. Andre 
produsenter har genotypa alle hunn-

dyra og bruker så samla avlsverdi, 
TMI, som grunnlag for rekrutterings-
strategi. I denne artikkelen ser vi på 
konsekvensene av de to strategiene.

Mjølk og jurfestepoeng 
reduseres med eldre mor
Ser vi på 305 dagers mjølkeytelse 
til 1. gangskalvere der laktasjons-
nummer til mor varierer fra 1 - 5 

synker ytelsen med 390 kg for 
hver laktasjon mors alder øker. 
Ytelsen synker med ca. 30 kg for 
hver laktasjon mors alder øker. 

Hvis vi tar jurfeste framme som 
eksempelegenskap for jurekste-
riør viser det seg at det boir 0.05 
poeng dårligere for hvert år mors 
alder øker.

Håvard Melbo Tajet
 Leder for forskning,  

utvikling og imple- 
mentering i Geno

havard.melbo.tajet@geno.no

Beste strategien er å genotype alle dyra, og bruke samla avlsverdi (TMI) som grunnlag for valg av REDX-bruk. Foto: Turi Nordengen.
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Økende avlsverdi gir mer 
mjølk og bedre jurfestepoeng
Et alternativ til å fokusere på mors 
alder er å vurdere potensielle mødre 
sin avlsverdi, uavhengig av alder. 
Figur 1 viser at 10 poengs forbedret 
samleindeks, TMI, på mor, gir 121 
kg økt 305 dagers ytelse på 1. 
gangskalveren. For jurfeste framme 
forbedres 1. gangskalverens jurfeste 
framme med 0,08 poeng når mors 
avlsverdi, TMI, øker med 10 poeng 
(figur 2).

La avlsverdien avgjøre 
bruken av REDX
På grunn av den store avlsfram-
gangen på NRF taper vi både på 
ytelse og eksteriør ved å vente for 
å se hva ei ku presterer før vi 
bestemmer oss for å velge kua 
som mor til rekruttering. Vi vinner 
mye på å prioritere REDX på de 
yngste dyra. Det finnes likevel en 
enda bedre strategi, nemlig å 
genotype alle dyra, og bruke 
samla avlsverdi, TMI, som grunn-
lag for valg av REDX-bruk. I disse 
beregningene har vi illustrert et 
fenomen ved å se på mjølke-
mengde og jurfeste framme. Det 
er nærliggende å anta at konklu-
sjonen over også gjelder for de 
fleste andre egenskaper som har 
en betydelig vekt i avlsmålet.
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Figur 1. 305 dagers mjølkeytelse i tonn på 1. gangskalvere, der avlsverdi 
(TMI) til mor varierer fra -30 til +20

Figur 2. Eksteriørpoeng for jurfeste framme på 1. gangskalvere, der avlsverdi (TMI) 
til mor varierer fra -30 til +20.

954 81 368eas.as

Enger Agri Service AS
Din forhandler innen melke og foringsutstyr til storfe

Bjørnstadveien 21 - 1866 Båstad

Vi forhandler en rekke produkter for den norske
bonden. Vårt hovedfokus er på melkeutstyr og
innendørsmekanisering til storfé, men vi tilbyr også
mye annet annet utstyr.

Vi ordner det meste!
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ORGANISASJON

Kristin Malonæs
Administrerende  

direktør i Geno
kristin.malonaes@geno.no

Ton Van De Goor
Leder Geno Global

ton.van.de.goor@geno.no

I Geno møter vi 2025 med energi og optimisme. Energien kommer fra 
tryggheten for at vi leverer storfegenetikk i verdensklasse som skal bidra til 
at dere som produsenter optimerer deres drift, og optimismen er knyttet til 
gode markedsutsikter for melk i det norske og flere globale markeder i 2025.

Ton Van De Goor er ansatt som leder for det globale salget i Geno fra  
1. januar. Ton kommer fra Topigs Norsvin hvor han var leder for de største 
globale kundene. Jeg har utfordret han på å dele noen av sine refleksjoner 
knyttet til norsk genetikk sin posisjon i global matproduksjon:

NORSK GENETIKK  
FORENER VERDEN

Genetikken passer bønder 
over hele verden
I en verden der besetninger uten-
for Norge blir større og større, er 
det flott å se at basen i norsk 
genetikk passer perfekt med 
behovene til bønder over hele ver-

den. Uansett om vi snakker om 
grise- eller storfebønder, er de 
begge ute etter robuste dyr, gode 
mødre på hunndyrsiden, at de er 
fôreffektive og en egenskap som 
er vanskelig å sette konkret verdi 
på, men som vi på storfesiden 
kan omtale som «den usynlige 
kua». 

Perspektiv på størrelse
Tilbake til størrelsen på besetnin-
gene og for å gi det litt perspektiv. 
De 10 største svinebøndene rundt 
om i verden, dominert av kine-
siske selskaper, er 150 ganger 
større enn alle norske svinebøn-
der til sammen. Sammenligner 
man antall melkekyr i Norge ver-
sus USA, er forskjellen en faktor 
på 1:500! 

Litt mer detaljert har norsk 
 svinegenetikk redusert fôrfor-
bruket pr. gris pr. år med fem kilo 
de siste fem årene. På en gård 
med 30 purker er besparelsen 
kanskje vanskelig å verdsette, 
men hvis vi ser på megagårder i 
Kina eller USA med over 100 000 
purker, blir dette tallet milliarder 
av kroner per år per besetning 
veldig raskt.

Dyr som er enkle å håndtere
Norske genetikkselskaper som 
Norsvin og Geno har historisk sett 
vært opptatt av å levere å "enkel å 
håndtere»-genetikk. Dyr som ikke 
er aggressive, som er enkle å 
holde i grupper, som trenger 
 mindre stell, lavere antibiotika-
bruk, beholde de lange halene 
(griser) eller lett tilpasser seg mel-
keroboter er bare noen eksempler 
på «enkle å håndtere». Selv om 
det er vanskelig å verdsette, vil 
bønder alltid foretrekke produk-
sjonsdyr som er enkle å håndtere.  

Optimere bondens 
avkastning
Vi skal være stolte av det grunn-
laget som er lagt i den norske 
genetikken og at denne nå i  stadig 
større grad finner veien ut til mar-
keder globalt. Å fortsette å sette 
søkelyset på det som betyr noe 
når det gjelder dyrevelferd og mil-
jøforhold, vil sikre at norsk gene-
tikk tar viktige posisjoner i marke-
det i tiårene som kommer. Ved at vi 
fortsetter å utvikle NRF-genetikken 
til å optimere avkastningen for den 
norske storfebonden, vil også 
 produsenter over hele verden dra 
nytte av dette.

Ton Van De Goor (til høyre) på besøk hos Stian Kjærnåsen 
i Syljuåsen samdrift. Foto: Peter Reppen- Gjelseth



Norges mest solgte kraftfôr 
til høgtytende mjølkekyr
Formel Premium er skreddersydd 
for å dekke energi- og proteinbehovet 
i topplaktasjon samtidig som det 
opprettholder et godt vommiljø.

Disse egenskapene har gjort Formel 
Premium til førstevalget for besetninger 
med høgtytende mjølkekyr.

Ta vare på jorda, dyra og framtida
Felleskjøpet Agri: Tlf.: 72 50 50 50 felleskjopet.no/formel 

Felleskjøpet Rogaland Agder: Tlf.: 99 43 06 40. fkra.no

Fyll 
mjølkekvota 

i 2025

Visste du at:
• Formel Premium kommer i tre 
 varianter tilpasset ulikt protein-
 innhold i grovfôret

•  Vombestandig stivelse sikrer 
 god helse og fruktbarhet selv ved  
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Hans Storlien
Leder kunde- og medlemstjenester i Geno
hans.storligen@geno.no

NYE TOPPOKSER  
PÅ UTPRØVING
Nytt år og nye muligheter til å finne gode «svisker» blant 
eliteoksene. Denne gangen har vi valgt oss ut 12415 NR 
Ulheim og 12421 NR Sjursplassen-ET. Disse er blant 
«vinnerne» i Geno avlsplan da vi ser at begge oksene har 
høye prognoser og forventes mye brukt framover våren. 
De er begge distribuert regionalt, og vil bli lansert over 
hele landet fra mars.  12421 NR Sjursplassen-ET er et 
resultat av embryo der vi finner oppdretter av oksen på 
Vikhammer ved Trondheim, mens mor til oksen, og som 
har produsert dette gode embryoet holder til i Kolvereid.

TO POPULÆRE 
 ELITEOKSER

AVL

12421 NR SJURSPLASSEN-ET
Legg merke til navn og nummer på denne oksen. Han ser ut til å være svært populær i Geno avlsplan, så mange vil nok oppgi 
denne oksen som ønsket for inseminasjon utover vinteren/våren. Oksen er som beskrevet i innledningen et resultat av embryo.  
Her har det vært full klaff! Oksen har 47 i avlsverdi, har produsert kjønnsseparert REDX-sæd og Spermvital-sæd. Oksen vil være ny 
eliteokse for hele landet fra mars. 

SLEKT OG GEOGRAFI
Oksen er oppdrettet hos Christen Sjøvold, 7560 Vikhammer. 
Far er 12232 NR Vekkje og morfar er 12108 Buaasen-ET. 
Dette betyr at både oksen selv og morfar til oksen er av 
embryo som begge er lagt inn hos samme produsent, Chris-
ten Sjøvold.  Mor til oksen er 564 som har 43 i avlsverdi. 564 
står hos Val Skoler AS. Det er veldig moro at 12232 NR Vekkje 
får en så bra sønn da denne oksen var i svært begrenset 
bruk da den dessverre måtte slaktes tidlig i seminproduksjonen. 
Oksen har styrket seg i avlsverdi etter at den var i bruk.

564 har hatt to kalver og venter sin tredje i starten av juni. Kua 
har veldig gode verdier for innhold i mjølka, men kunne ifølge 
fjøsmester på Val skoler AS mjølket noe mer. Kua er svært 
robust og usynlig ku. Kua beskrives som svært tillitsfull og 
med godt jureksteriør. Kua har enormt god fruktbarhet. 

EGENSKAPER 
12421 NR Sjursplassen-ET har en fantastisk jevn profil 
som veldig mange søker etter. Samtidig har denne oksen 
avlsverdi på 47 og er dermed en klar vinner i popularitet. 
Oksen har scoret godt over middelet for kg melk i forhold 
til mor og far. Mens den scorer tilsvarende under midlet av 
mor og far for innhold – fett og protein. På kjøtt kommer 
også oksen godt ut. For utmjølkingshastighet scorer den 
over middel av mor og far, men tilsvarende under når det 
gjelder fruktbarhet. Sjursplassen er svært god for eksteriør-
egenskapene jur, bein og klauver - noe som er helt i tråd 
med gjennomsnittet av mor og far til Sjursplassen-ET.

12421 NR Sjursplassen-ET vil bli tilgjengelig på kjønns-
separert sæd REDX, og den har produsert Spermvital- 
sæd. Oksen vil være tilgjengelig i hele det norske 
 markedet i løpet av mars måned. Oksen er interessant for 
det internasjonale markedet.

Ku nummer 564 fra Val skoler AS. Til venstre på bildet Mikkel Stevik. 
Foto: Kai Arne Sandvik

12421 NR Sjursplassen   Foto: June Witzøe
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Denne gangen ble det presentert en av flere okser etter 
embryo. Håpet er at det skal bli flere av disse – i siste 
utvalg er det i alle fall rekord så langt med 10 eliteokser 
etter embryoinnlegg.

12415 NR ULHEIM
Ulheim har først og fremst sin styrke på melk, og han er sterk 
på både mengde og innhold. Dette har han fått et godt bidrag 
til fra farsiden som er svært sterk på de samme egenskapene. 
Han er en sjelden variant med at han kombinerer hastighet og 
lekkasje på en veldig god måte. Oksen er i denne perioden 
distribuert i på Østlandet og deler av Vestlandet. 

!

SLEKT OG GEOGRAFI

Oksen er oppdrettet på Ulheim Gård på Dovre. Far til 
Ulheim er 12238 NR Husom og morfar er 12027 
 Storflor.

Mora er 982 som har en avlsverdi på 25, og hun har 
hatt tre kalver, men ble dessverre slaktet nå i desem-
ber. 982 har hatt flotte kalvingsintervall, og ellers ikke 
utmerket seg spesielt i besetningen hos Ulheim

EGENSKAPER
12415 NR Ulheim har total avlsverdi på 41 per dags 
dato og utmerker seg som beskrevet over med svært 
høye verdier på mjølk. Han har 140 i avlsverdi for mjølk 
som er helt i samsvar med far 12238 NR Husom. Han 
har avlsverdi på 112 på utmjølkingshastighet samtidig 
som han har 106 på lekkasje. Dette er meget sterkt for 
utmjølkingsegenskapene. En av svakhetene til 12238 
NR Husom var kalvingsegenskapene. Dette er langt på 
vei rettet opp på 12415 NR Ulheim. Han har 124 i avl-
sverdi for jur, og kan skilte med meget gode avlsverdier 
for jurfesteegenskapene samt spener – lengde og tyk-
kelse. Alle egenskapene på jur ligger på riktig side av 
skalaen. Oksen avler godt lynne og er hornet.

Oksen har produsert både SpermVital- og REDX-sæd. 
Oksen er plukket ut for det internasjonale markedet, da 
profilen med mye mjølk passer godt spesielt for det 
amerikanske markedet. Foreløpig holdes denne tilbake 
i det internasjonale markedet for å prioritere den i det 
norske markedet først. 

12415 NR Ulheim  Foto: June Witzøe
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AVL

Anne Hege Hunskaar Tajet  Veterinær/kursansvarlig i Geno  anne.hege.hunskaar.tajet@geno.no

For å bli avlsokse for NRF og Geno, må kalven passere et nåløye, og 12391 Laupen 
har akkurat det som skal til! Nå er han i toppen i eliteokselista og bidrar til at du 
får tilgang til kolla genetikk med styrke på melk, jur, bein, jurhelse og holdbarhet. 
Oksen bidrar til avlsframgang her og nå, men Geno vil opp med farta, og tanken er 
allerede på neste generasjon.

Med kurs mot eliten

OPP MED FARTA!

Rask avlsframgang har stor betydning for alle som 
bruker NRF-genetikk, og et nøkkelverktøy for å oppnå 
det, er embryoproduksjon. Eliteoksene kombineres 
med de beste kvigene landet har å tilby, og da øker 
sannsynligheten for å rekruttere nye, gode avlsdyr med 
betydelig tidsgevinst.  

Embryo produseres på to ulike måter. På unge kviger 
kan egg høstes fra eggstokkene, og befruktningen 
foregår på laben. Dette tilsvarer prøverørsbefruktning. 
Teknikken kalles OPU, ovum pick up og IVP, in vitro 
embryo produksjon. Veterinærer med spesialkompe-
tanse, dyktige laboratorieingeniører og uvurderlige røk-
tere samarbeider for mest mulig skånsom behandling 

av dyra og for stor nøyaktighet i produksjonen. I skåla 
på bildet ligger spennende framtidige kalver etter 
12391 Laupen-PP og 4 superkviger.

Når kvigene er omkring 10 måneder gamle, brukes en 
annen teknikk, MOET, multiple ovulation embryo trans-
fer. Kviga behandles slik at mange egg modnes samti-
dig, og den insemineres på vanlig måte. Embryoene 
skylles ut før de har rukket å feste seg i livmoren. 
Kviga du ser her, kommer fra gården til Randi Iren 
Liverud i Indre Østfold. Den har 43 i avlsverdi og ligger 
langt over snittet på melk, jur, bein og jurhelse og har 

I denne skåla ligger OPU/IVP-embryo etter Laupen og fire 
kviger med høy avlsverdi. Foto: Ulrike Rudolph

Embryokviga fra Randi Iren Liverud er sterk på melk, jur og 
bein. Foto: Julie Nedrebø Johannessen
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genetikk som vil bidra til lette kalvinger. Avlsforskerne 
har bestemt at den er en supermatch for 12391 Lau-
pen- PP, og mannskapet på embryolaben er klare!
Kviga skylles, væsken siles, og en skarpsynt gjeng 
 sitter og leter etter embryo i mikroskopet. Hvert eneste 
lille embryo plukkes opp med en pipette, vaskes reint 
og kvalitetsvurderes. Embryo i riktig utviklingsstadium 
selekteres ut, fryses ned og sendes raskt ut til 

embryoveterinærene som legger dem inn i avtalebe-
setninger, og nå er det flere Laupen-kalver på vei etter 
blant annet kviga fra Indre Østfold!

Sæd av 12391 Laupen-PP er nå distribuert over hele 
landet, og det er en rekke andre kyr og kviger som 
også bærer på Laupen-avkom. I neste nummer blir vi 
med ut med sædruta! 

Etter embryoskylling letes det etter embryo i mikroskop. Embryo med riktig utviklingsstadium og av god kvalitet, plukkes ut, skylles, fryses. I 
løpet av få dager er embryoet lagt inn i ei egna ku for raskest mulig avlsframgang.

Foto: Ulrike Rudolph Foto: Fredrik Gjestvang Eder Foto: Vilde Granne Kvale

Aquastar-madrassen består av en 3,5 cm tykk lateksplate med en tetthet på 300 
kg/m3. Over platen trekkes en toppduk som inneholder vannlommer – en for 
hver liggebås. En Aquaboard vannbrystplanke som forsiktig holder kua på plass i 
båsen følger med. Aquastar-madrassen gir en rekke fordeler som bidrar til optimal 
melkeproduksjon.

• Vannet omslutter og tilpasser seg kuas fysikk, dermed 
unngås trykkpunkter og blodsirkulasjonen økes. 

• Vannet reduserer kuas varmestress. Komfort fremmer 
liggetiden, og jo lenger kua hviler og restituerer seg, jo 
bedre melkeproduksjon. Fakta: En ku skal hvile 12–14 
timer i døgnet.

• Beskytter mot skrubbsår – tykke haser unngås.
• Færre skader gir færre kostnader.

Aquastar-madrassen består av en 3,5 cm tykk lateksplate med 
en tetthet på 300 kg/m3. Over platen trekkes en toppduk som 
inneholder vannlommer – en vannlomme for hver liggebås. En 
Aquaboard vannbrystplanke som forsiktig holder kua på plass i 
båsen følger med.

Aquastar-madrassen gir en rekke fordeler som bidrar
til optimal melkeproduksjon...

 Vannet omslutter og tilpasser seg kuas fysikk, dermed
unngås trykkpunkter og blodsirkulasjonen økes.

Vannet reduserer kuas varmestress,  

 Komfort fremmer liggetiden, og jo lenger kua hviler og

restituerer seg, jo bedre melkeproduksjon.
Fakta: En ku skal hvile 12–14 timer i døgnet.

Beskytter mot skrubbsår – tykke haser 
unngås 

Fakta: Færre skader = færre kostnader.

Madrassen er tilgjengelig i standardmålene 115, 120 og 125 
cm. Madrassen produseres også etter mål*
Toppduken leveres i ruller – ingen skjøter som kan gi ubehag.

Ved å kombinere en lateksmadrass med vann får du alle 
fordelene samlet i en madrass – 7 cm ren komfort og velferd

Toppduk

Aquaboard (vannbryststopp)

Vannlomme

Lateksunderlag

Varmen ledes også bort under 
kua gjennom vannet i den 
smarte Aquastar-vannmadrassen.

Med Aquastar vannmadrass

På en vanlig liggeplass har 
ikke kua mulighet til å lede bort 
varmen som dannes ned mot 
underlaget.

Uten Aquastar vannmadrass

Vannmadrassen gir velferd til deg og kyrne dine

15 ÅRS
GARANTI

100 % garanti: 5 år
Gradert garanti: 10 år

GODKALVEN AS
Flassa  Figgjomyrveien 265  •  4332
Tlf. 90 82 66 18
Mail: post@godkalven.no

Innovative
gummiprodukter
- For dyrevelferd og komfort

Madrassen er tilgjengelig i standardmålene 115, 120 og 125 cm. 
Madrassen produseres også etter mål. 
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Innovative gummimadrasser
- For dyrevelferd og komfort

Tel. 908 26 618
godkalven.no
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Aquastar-madrassen gir en rekke fordeler som bidrar
til optimal melkeproduksjon...

 Vannet omslutter og tilpasser seg kuas fysikk, dermed
unngås trykkpunkter og blodsirkulasjonen økes.

Vannet reduserer kuas varmestress,  

 Komfort fremmer liggetiden, og jo lenger kua hviler og

restituerer seg, jo bedre melkeproduksjon.
Fakta: En ku skal hvile 12–14 timer i døgnet.

Beskytter mot skrubbsår – tykke haser 
unngås 

Fakta: Færre skader = færre kostnader.

Madrassen er tilgjengelig i standardmålene 115, 120 og 125 
cm. Madrassen produseres også etter mål*
Toppduken leveres i ruller – ingen skjøter som kan gi ubehag.

Ved å kombinere en lateksmadrass med vann får du alle 
fordelene samlet i en madrass – 7 cm ren komfort og velferd

Toppduk

Aquaboard (vannbryststopp)

Vannlomme

Lateksunderlag

Varmen ledes også bort under 
kua gjennom vannet i den 
smarte Aquastar-vannmadrassen.

Med Aquastar vannmadrass

På en vanlig liggeplass har 
ikke kua mulighet til å lede bort 
varmen som dannes ned mot 
underlaget.

Uten Aquastar vannmadrass

Vannmadrassen gir velferd til deg og kyrne dine

15 ÅRS
GARANTI

100 % garanti: 5 år
Gradert garanti: 10 år

GODKALVEN AS
Flassa  Figgjomyrveien 265  •  4332
Tlf. 90 82 66 18
Mail: post@godkalven.no

Innovative
gummiprodukter
- For dyrevelferd og komfort

Aquastar-madrassen består av en 3,5 cm tykk lateksplate med 
en tetthet på 300 kg/m3. Over platen trekkes en toppduk som 
inneholder vannlommer – en vannlomme for hver liggebås. En 
Aquaboard vannbrystplanke som forsiktig holder kua på plass i 
båsen følger med.

Aquastar-madrassen gir en rekke fordeler som bidrar
til optimal melkeproduksjon...

 Vannet omslutter og tilpasser seg kuas fysikk, dermed
unngås trykkpunkter og blodsirkulasjonen økes.

Vannet reduserer kuas varmestress,  

 Komfort fremmer liggetiden, og jo lenger kua hviler og

restituerer seg, jo bedre melkeproduksjon.
Fakta: En ku skal hvile 12–14 timer i døgnet.

Beskytter mot skrubbsår – tykke haser 
unngås 

Fakta: Færre skader = færre kostnader.

Madrassen er tilgjengelig i standardmålene 115, 120 og 125 
cm. Madrassen produseres også etter mål*
Toppduken leveres i ruller – ingen skjøter som kan gi ubehag.

Ved å kombinere en lateksmadrass med vann får du alle 
fordelene samlet i en madrass – 7 cm ren komfort og velferd

Toppduk

Aquaboard (vannbryststopp)

Vannlomme

Lateksunderlag

Varmen ledes også bort under 
kua gjennom vannet i den 
smarte Aquastar-vannmadrassen.

Med Aquastar vannmadrass

På en vanlig liggeplass har 
ikke kua mulighet til å lede bort 
varmen som dannes ned mot 
underlaget.

Uten Aquastar vannmadrass

Vannmadrassen gir velferd til deg og kyrne dine

15 ÅRS
GARANTI

100 % garanti: 5 år
Gradert garanti: 10 år

GODKALVEN AS
Flassa  Figgjomyrveien 265  •  4332
Tlf. 90 82 66 18
Mail: post@godkalven.no

Innovative
gummiprodukter
- For dyrevelferd og komfort

Aquastar-madrassen består av en 3,5 cm tykk lateksplate med en tetthet på 300 
kg/m3. Over platen trekkes en toppduk som inneholder vannlommer – en for 
hver liggebås. En Aquaboard vannbrystplanke som forsiktig holder kua på plass i 
båsen følger med. Aquastar-madrassen gir en rekke fordeler som bidrar til optimal 
melkeproduksjon.

• Vannet omslutter og tilpasser seg kuas fysikk, dermed 
unngås trykkpunkter og blodsirkulasjonen økes. 

• Vannet reduserer kuas varmestress. Komfort fremmer 
liggetiden, og jo lenger kua hviler og restituerer seg, jo 
bedre melkeproduksjon. Fakta: En ku skal hvile 12–14 
timer i døgnet.

• Beskytter mot skrubbsår – tykke haser unngås.
• Færre skader gir færre kostnader.

Aquastar-madrassen består av en 3,5 cm tykk lateksplate med 
en tetthet på 300 kg/m3. Over platen trekkes en toppduk som 
inneholder vannlommer – en vannlomme for hver liggebås. En 
Aquaboard vannbrystplanke som forsiktig holder kua på plass i 
båsen følger med.

Aquastar-madrassen gir en rekke fordeler som bidrar
til optimal melkeproduksjon...

 Vannet omslutter og tilpasser seg kuas fysikk, dermed
unngås trykkpunkter og blodsirkulasjonen økes.

Vannet reduserer kuas varmestress,  

 Komfort fremmer liggetiden, og jo lenger kua hviler og

restituerer seg, jo bedre melkeproduksjon.
Fakta: En ku skal hvile 12–14 timer i døgnet.

Beskytter mot skrubbsår – tykke haser 
unngås 

Fakta: Færre skader = færre kostnader.

Madrassen er tilgjengelig i standardmålene 115, 120 og 125 
cm. Madrassen produseres også etter mål*
Toppduken leveres i ruller – ingen skjøter som kan gi ubehag.

Ved å kombinere en lateksmadrass med vann får du alle 
fordelene samlet i en madrass – 7 cm ren komfort og velferd

Toppduk

Aquaboard (vannbryststopp)

Vannlomme

Lateksunderlag

Varmen ledes også bort under 
kua gjennom vannet i den 
smarte Aquastar-vannmadrassen.

Med Aquastar vannmadrass

På en vanlig liggeplass har 
ikke kua mulighet til å lede bort 
varmen som dannes ned mot 
underlaget.

Uten Aquastar vannmadrass

Vannmadrassen gir velferd til deg og kyrne dine

15 ÅRS
GARANTI

100 % garanti: 5 år
Gradert garanti: 10 år

GODKALVEN AS
Flassa  Figgjomyrveien 265  •  4332
Tlf. 90 82 66 18
Mail: post@godkalven.no

Innovative
gummiprodukter
- For dyrevelferd og komfort

Madrassen er tilgjengelig i standardmålene 115, 120 og 125 cm. 
Madrassen produseres også etter mål. 
Toppduken leveres i ruller – ingen skjøter som kan gi ubehag.

Innovative gummimadrasser
- For dyrevelferd og komfort

Tel. 908 26 618
godkalven.no

15 ÅRS
GARANTI

100% garanti 5 år
Gradert garanti 10 år

Aquastar-madrassen består av en 3,5 cm tykk lateksplate med 
en tetthet på 300 kg/m3. Over platen trekkes en toppduk som 
inneholder vannlommer – en vannlomme for hver liggebås. En 
Aquaboard vannbrystplanke som forsiktig holder kua på plass i 
båsen følger med.

Aquastar-madrassen gir en rekke fordeler som bidrar
til optimal melkeproduksjon...

 Vannet omslutter og tilpasser seg kuas fysikk, dermed
unngås trykkpunkter og blodsirkulasjonen økes.

Vannet reduserer kuas varmestress,  

 Komfort fremmer liggetiden, og jo lenger kua hviler og

restituerer seg, jo bedre melkeproduksjon.
Fakta: En ku skal hvile 12–14 timer i døgnet.

Beskytter mot skrubbsår – tykke haser 
unngås 

Fakta: Færre skader = færre kostnader.

Madrassen er tilgjengelig i standardmålene 115, 120 og 125 
cm. Madrassen produseres også etter mål*
Toppduken leveres i ruller – ingen skjøter som kan gi ubehag.

Ved å kombinere en lateksmadrass med vann får du alle 
fordelene samlet i en madrass – 7 cm ren komfort og velferd

Toppduk

Aquaboard (vannbryststopp)

Vannlomme

Lateksunderlag

Varmen ledes også bort under 
kua gjennom vannet i den 
smarte Aquastar-vannmadrassen.

Med Aquastar vannmadrass

På en vanlig liggeplass har 
ikke kua mulighet til å lede bort 
varmen som dannes ned mot 
underlaget.

Uten Aquastar vannmadrass

Vannmadrassen gir velferd til deg og kyrne dine

15 ÅRS
GARANTI

100 % garanti: 5 år
Gradert garanti: 10 år

GODKALVEN AS
Flassa  Figgjomyrveien 265  •  4332
Tlf. 90 82 66 18
Mail: post@godkalven.no

Innovative
gummiprodukter
- For dyrevelferd og komfort

Aquastar-madrassen består av en 3,5 cm tykk lateksplate med 
en tetthet på 300 kg/m3. Over platen trekkes en toppduk som 
inneholder vannlommer – en vannlomme for hver liggebås. En 
Aquaboard vannbrystplanke som forsiktig holder kua på plass i 
båsen følger med.

Aquastar-madrassen gir en rekke fordeler som bidrar
til optimal melkeproduksjon...

 Vannet omslutter og tilpasser seg kuas fysikk, dermed
unngås trykkpunkter og blodsirkulasjonen økes.

Vannet reduserer kuas varmestress,  

 Komfort fremmer liggetiden, og jo lenger kua hviler og

restituerer seg, jo bedre melkeproduksjon.
Fakta: En ku skal hvile 12–14 timer i døgnet.

Beskytter mot skrubbsår – tykke haser 
unngås 

Fakta: Færre skader = færre kostnader.

Madrassen er tilgjengelig i standardmålene 115, 120 og 125 
cm. Madrassen produseres også etter mål*
Toppduken leveres i ruller – ingen skjøter som kan gi ubehag.

Ved å kombinere en lateksmadrass med vann får du alle 
fordelene samlet i en madrass – 7 cm ren komfort og velferd

Toppduk

Aquaboard (vannbryststopp)

Vannlomme

Lateksunderlag

Varmen ledes også bort under 
kua gjennom vannet i den 
smarte Aquastar-vannmadrassen.

Med Aquastar vannmadrass

På en vanlig liggeplass har 
ikke kua mulighet til å lede bort 
varmen som dannes ned mot 
underlaget.

Uten Aquastar vannmadrass

Vannmadrassen gir velferd til deg og kyrne dine

15 ÅRS
GARANTI

100 % garanti: 5 år
Gradert garanti: 10 år

GODKALVEN AS
Flassa  Figgjomyrveien 265  •  4332
Tlf. 90 82 66 18
Mail: post@godkalven.no

Innovative
gummiprodukter
- For dyrevelferd og komfort

Anerkjente produkter 
som gir deg 

topp fôrkvalitet!

IMPORTØR

Tlf: 74 14 76 00 
www.forsentralen.no
epost: info@forsentralen.no



16 BUSKAP 1-2025

Marte Holtsmark
Avlsforsker i Geno

marte.holtsmark@geno.no

GENOTYPING OG 
KORRIGERING AV 
SLEKTSKAP
Med genotyping er det mulig å avdekke om slektskapet til far og 
eventuelt mor stemmer med det som er oppført i Kukontrollen.

AVL

Det gjør det i de fleste til-
fellene, men for omkring 
tre prosent av de genotypa 

dyrene er det påvist feil far og/
eller feil mor. For å bekrefte 
 morskap er det mest sikkert om 
mor også er genotypet.

Slik oppstår feil slektskap i 
Kukontrollen:
•  Farskap fastsettes basert på 

innrapporterte inseminasjoner 

som gir normal drektighets-
lengde (280 dager +/- 15 dager). 
Dersom det er rapportert feil 
okse eller ku ved inseminasjon, 
drektighetslengden avviker eller 
lignende, kan dette forårsake feil 
farskap. I slike tilfeller er mor 
 riktig og kan bekreftes dersom 
mor er genotypa. 

•  Dersom to kalver er forvekslet i 
forbindelse med innrapportering 
av kalving eller merking er både 

mor og far til kalven feil. Dersom 
ikke mor er genotypet så vil dette 
i de fleste tilfeller avdekkes av 
Geno ved at de genetiske slekt-
skapene til morfar, eventuelt mor-
mor og mormorsfar er for lave.

•  Ved bruk av grønne GS-merker 
kan vevsprøven tas fra feil dyr 
eller forbyttes. Da vises både far 
og mor som feil. Dersom ikke 
mor er genotypet så kan Geno 
som oftest avdekke forbyttingen 

Genotyping gjør at de fleste feil i slektskap kan rettes opp. Foto: Turi Nordengen
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ved at de genetiske slektskap-
ene til morfar, eventuelt mormor 
og mormor-far er for lave. 
Denne feilen kan ikke oppstå 
hvis øreprøven er tatt ut med 
elektronisk GS-merke (gult 
merke).

Hvordan sjekkes slektskap
Geno benytter seg av to metoder 
for å sjekke avstamningen på 
genotypede dyr.
•  I første testen sjekkes det om 

det er logisk mulig at et avkom 
kan ha arvet sine genetiske 
 markører fra den registrerte 
 forelderen. Denne testen krever 
at både avkom og forelder er 
genotypet, og danner grunn-
laget for slektskapssjekken som 
vises i Geno avlsplan. 

•  I den andre testen beregnes 
korrelasjonen mellom markørene 
til individet og dets far, mor, 
morfar, mormor og mormors far, 
der hvor de er genotypet. Dette 
gir et mål på det genetiske 
slektskapet mellom individet og 
den registrerte slektningen. De 
genetiske slektskapene til far og 
mor er per definisjon 0,5, mens 
de genetiske slektskapene til 
mormor, morfar varierer rundt 
0,25 og til mormorsfar varierer 

rund 0,125. Det er flere måter 
man kan oppnå slektskap 
 mellom to dyr på for eksempel 
0,25. Et genetisk slektskap 
 mellom et dyr og en okse på 
0,25 kan derfor ikke brukes for å 
si at oksen er morfar til dyret, 
men det er et svært godt verk-
tøy for å identifisere okser som 
ikke kan være morfar til dyret. 
Ved forbyttinger, hvor mor ikke 
er genotypet, så kan de gene-
tiske slektskapene sammen 
med annen informasjon om 
besetningen (fødselsdato, 
 merkedato og kalvinger i samme 
tidsrom) brukes for å prøve å 
identifisere hvilke dyr som er 
forbyttet.

Riktig eller feil slektskap 
vises i Geno avlsplan
I Geno avlsplan vises det om 
slektskapet til far og eventuelt 
mor (hvis genotypet) er riktig. 
 Dersom det er merket med en 
grønn avhuking er slektskapet 
bekreftet riktig (figur 1).

Dersom det er merket med et 
grått GS-tegn, er slektskapet feil 
(figur 2). Genetiske slektskap til 
morfar/mormor/mormorsfar vises 
ikke i Geno avlsplan.

Figur 1. Visning av avstamningskontroll i Geno 
avlsplan på et genotypet dyr, hvor det bekreftes at 
far er riktig.

Figur 2. Visning av avstamningskontroll på et dyr, 
som viser at det er feil på avstamningen.

EKSTRA EFFEKTIVT

5.25000
(4.20000)
eks mva

VARMEMATTE
Til eksempelvis tining av rundballer, 
vannrør, sluk og brønner. Ringer for feste på 
sidene. Laget av slitesterk PVC-belagt nylon 
og isolert med 8 mm celleplast. Leveres 
med 2,5m kabel og støpsel.1.000W, 230V. 
Størrelse 1 x 3m 
(dekker en siloballe).
Art. nr 90 38 112
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AVL

RETTING AV SLEKTSKAPSFEIL 
Kukontrollen er kildedata for avstamning på NRF-dyr. De fleste slektskapsfeilene er forårsaket av feil-
registreringer i Kukontrollen. Retting av slike feil blir derfor gjort av Geno i Kukontrollen.

Feil type 1. Far er feil og mor er 
riktig, og riktig far er en NRF 
eller Viking Rød seminokse:
•  Dersom et dyr har feil avstam-

ning til far, og mor er genotypet 
og riktig, og vi ser at riktig far er 
en NRF seminokse, utfører 
Geno retting av far.

•  Dersom et dyr har avstamnings-
feil til far, og mor ikke er genoty-
pet, benyttes de genetiske 
slektskapene til morfar (eventu-
elt mormor) og mormors far for 
å vurdere om mor er riktig. Der-
som disse indikerer at mor er 
riktig, og riktig far er en NRF 
seminokse, blir far rettet.

Feiltype 2. Far og mor er feil, og 
dyret er genotypet på øreprøver 
tatt ut med elektroniske 
GS-merker:
•  Dersom et dyr ligger med 

avstamningsfeil til far og mor, og 
det er mulig å identifisere hvilke 
dyr som er forbyttet, så byttes 
avstamningen på dyra.

•  Dyret ligger med avstamnings-
feil til far og mor ikke er geno-
typet, men de genetiske slekt-
skapene til morfar/mormor viser 
at dyra er forbyttet. Dersom det 
er mulig å identifisere hvilke dyr 
som er forbyttet så rettes 
avstamningen på dyra.

Feiltype 3. Dyret har avstam-
ningsfeil til mor, men far er riktig:
•  Dette kan oppstå hvis to kalver 

med samme far er forbyttet. 

Dersom kalvene er genotypet 
på elektronisk GS-merke blir 
avstamningen på kalvene rettet 
i Kukontrollen. Dersom dyret er 
genotypet på grønt GS-merke 
må man kontakte Geno for 
hjelp til å rette avstamningen 
(se feiltype 4, tredje kule-
punkt).

•  Dersom mor er genotypet på 
grønt GS-merke og man i til-
legg ser at mor har avstam-
ningsfeil til sine foreldre, kan 
man ofte  konkludere med at 
mor er genotypet på øreprøve 
fra et annet dyr. Retting av 
 feilen innebærer som oftest 
re-genotyping av mor. Disse 
feilene prøver Geno å plukke 
opp fortløpende når de kommer 
til syne.

Feiltype 4. Dyret er genotypet 
og ligger med avstamningsfeil 
som ikke blir rettet over tid:
•  Far er feil og mor er riktig, men 

riktig far er ikke en NRF semin-
okse. 

•  Far er feil, og mor er ikke geno-
typet, og det er ikke mulig å 
verifisere om mor er riktig ut ifra 
genetiske slektskap til morfar 
evt. mormor. 

•  Både far og mor er feil, og dyret 
er genotypet med grønt 
GS-merke. I disse tilfellene må 
det sendes informasjon til Geno 
om løpenummeret på det 
grønne GS-merket sammen 
med tilhørende opprinnelses-
nummer, slik at det kan avklares 
om forbyttingen har skjedd ved 

uttak av øreprøve eller ved inn-
melding i Kukontrollen/merking 
før feilen kan rettes.

Dette karakteriseres som kompli-
serte avstamningsfeil og blir ikke 
rettet automatisk. I alle disse 
 tilfellene må man sende informa-
sjon om løpenummeret på det 
grønne GS-merket sammen med 
tilhør ende opprinnelsesnummer, 
til marte.holtsmark@geno.no. 
Alternativt kan du sende bilde av 
gult og grønt merke med lesbare 
siffer. Det vil da bli gjort et forsøk 
på å rette feilen.

Hvor lang tid tar det? 
De fleste enkle farskapsfeil vil bli 
rettet kort tid etter at dyret har 
fått GS-avlsverdi. Enkle forbyttin-
ger av dyr som er genotypet på 
elektronisk GS-merke blir også 
rettet fortløpende, men dette er 
en litt mer tidkrevende prosess. 
Merknaden om avstamningsfeil i 
Geno avlsplan forsvinner da etter 
første påfølgende avlsverdibereg-
ning. I noen tilfeller, kan det ta litt 
lengre tid. Avstamningsfeil som 
blir liggende mer enn 1,5-2 
måneder etter at dyret har fått 
GS-avlsverdi er som oftest 
 kompliserte.
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ØKONOMI

JAKTEN PÅ MARGINENE

Solveig Goplen
solveig.goplen@tine.no

Tekst og foto

I Solsida Samdrift stoler de på at optimalisering av dyrematerialet 
vises på bunnlinja. Beregninger viser et potensial i økt deknings-
bidrag på 60–80 000 kroner eller nærmere 15 øre per liter melk.

MARGINJAKT I AVLS-
ARBEID SKAL GI ØKT 
DEKNINGSBIDRAG

Stine Granheim er avlsrådgi-
ver i Østlandet nord, og 
Buskap har bedt om å få 

bli med henne ut til Solsida Sam-
drift. Vi ønsker å grave litt i hvor-
dan en besetning som har jobbet 
med optimalisering av avlsarbei-

det i mange år likevel kan finne en 
betydelig gevinst ved å ta i bruk 
Besetningsplan. Besetningsplan 
er egentlig er et dansk program, 
Sim Herd, som Tine har kjøp 
lisens på. Programmet er utviklet 
ved Århus Universitet og brukes i 

flere land for å stimulere ulike 
strategier i avlsarbeide.

Da Buskap ringte bonden, 
 Thomas Rud Brodshaug med 
spørsmålet om å komme ut for å 
lage en reportasje om hvorfor Sol-

Avlsrådgiver Stine Granheim beskriver seg selv som avlsnerd og trives godt med større oppdrag som å levere avlsplaner i henhold til 
Besetningsplan hos Thomas Rud Brodshaug i Solsida Samdrift.
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sida Samdrift bruker Besetnings-
plan for å designe framtidas 
besetning var svaret i andre 
enden helt klart:
- Da må Stine være med, jeg 
 bruker og betaler for rådgiving og 
har tillit til at hvis jeg følger rådene 
så blir resultatet bedre.

SimHerd/Besetningsplan- 
kjært barn har flere navn
- Besetningsplan er et program 
som passer for de fleste besetnin-
ger, sier Stine. For de minste 
besetningene kan beregningene 
bli mer usikre fordi programmet 
bruker en stor mengde data fra 
Kukontrollen der enkeltdyr slår 
mye ut i resultatmålene.

Kort sagt kan en si at Besetnings-
plan sørger for rekruttering av 
 kviger av topp kvalitet til mjølke-
produksjon, samtidig som poten-
sialet til en merpris på slakt (even-
tuelt livdyrpris) på kalvene etter 
enhver drektighet. Det betyr at 
Besetningsplan beregner økono-
misk potensial i disponering av 
dyrematerialet.

Solsida Samdrift har for noen år 
tilbake tatt i bruk både REDX og 
bruksdyrkryssing, men ble 
sammen med Stine enige om at 
det ville være nyttig å kjøre en 
beregning gjennom Besetnings-
plan for å ta en kvalitetssikring på 

om besetningen er på rett veg og 
utnytter potensialet.

Lettfattelig slagplan 
To ulike alternativer til opprinnelig 
strategi ble beregnet med 
 bakgrunn i data fra Kukontollen 
og fjøsplasser. Lista over data 
som legges inn fra Kukontrollen er 
lang for å få et tilstrekkelig beslut-
ningsgrunnlag. 

For å ta ut en mulig gevinst er det 
helt avgjørende med friske kalver 
som enten blir ei god ku eller et 
bra slakt  Kreperer kalvene så er 
gevinsten tapt, og risikoen for å 
ikke ha tilstrekkelig rekruttering til 
melkeproduksjon og å fylle opp 
oksebingene øker. Det er relativt 

liten nytte i å beregne en beset-
ningsplan hvis det er kalvehelsa 
om er flaskehalsen. Når bevisst-
heten og verdien av hver enkelt 
kalv stiger øker motivasjonen 
både på kalv og fruktbarhets-
arbeid. 

Ku og kalv sammen i hele 
råmjølksperioden
Hos Solsida kalver alle kyr/kviger i 
kalvingsbinge, og i sommerhalv-
året kalver de hovedsakelig ute på 
beite. Kalvene får gå med mor i 
hele råmjølksperioden når det er 
kapasitet i kalvingsbingene. Det 
gir en god start. Tre kalvings-
binger som ligger rett innenfor 
smitteslusa er strategisk plassert i 
forhold til ettersyn. Mødrene 

Solsida Samdrift i Lillehammer kommune i Innlandet 
•  Camilla Vinje Brodshaug og Thomas Rud Brodshaug driver samdrifta etter 

generasjonsskifte
• Kvote: 580 000 liter
• Areal: 630 dekar innen en radius på 1,5 km
• 60 årskyr
• Mål: 10 000 kg EKM
Motivasjon Bedre økonomi gjennom samarbeid med avlsrådgiver Stine 
Granheim med mål om å spisse disponering av besetningen.

Brunstkalenderen er et av besetningens viktigste noteringssystemer, den følges 
nøye opp av alle som jobber i fjøset.
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 følges til roboten to ganger i 
 døgnet. Etter råmelksperioden 
flyttes kalvene over i enkeltbokser 
i en liten periode før de flyttes 
videre til fellesbinger.

Drektige kviger på 1,2 
forsøk
Ei solskinnshistorie fra Solsida 
Samdrift er tilslaget på insemine-
ring av kvigene. Nå jeg spør om 
hvorfor det går så bra svarer 
 Thomas at det må være friske 
 kalver og at kvigene som kommer 
inn etter en lang beitesommer på 
innmarksbeite raskt viser gode 
brunster. Det som Thomas sier at 
han kunne bli enda dyktigere til er 
å bestille drektighetskontroll etter 
35 dager i og med at vete-
rinærene bruker ultralyd. Da 
kunne de sortert ut drektige dyr 
fra gruppa tidligere.

I kvigebingene observeres brunst-
tegn på morgen- og ettermid-
dagsstell i tillegg til kveldsrunde. 
Når Ikke-omløpsprosenten passe-
rer 87 på kvigene så nikker Stine 
anerkjennende, her kan en stor 

del av fremtidas melkekyr rekrut-
teres med bruk av REDX på 
 kvigene. Brunstobservasjonene 
noteres på papirutgaven av 
brunstkalenderen i tillegg til inne 
på Delpro-programmet på roboten.

Utrangeringsprosenten-en 
flaskehals
Kukontrollen viser en relativt høy 
utrangeringsprosent (mellom 35–50 

prosent) de siste fem årene. Bein 
er fokusområde nummer en. Tre 
klauvskjæringer per år er helt nød-
vendig, ytelsen er relativt høy og 
langs fôrbrettet er det gummi som 
gir liten slitasje. I tillegg er det 
noen dyr med korketrekkerklauver 
som trenger tett oppfølging. Avls-
messig trend på jur viser ei positiv 
utvikling, men det jobbes og med 
jurfester og jurdybde. 

Hvor finnes marginene?
Økt verdi på kvigene og økt slakte-
oppgjør er det som gir utslag på 
bunnlinja. I tillegg kommer sparte 
kostnader til oppdrett og framfôr-
ing av okseslaktene etter endret 
rasevalg (Angus).

- Rett rase, rett dosetype til rett 
dyr til rett tid er kort oppsummert 
hva en besetningsplan kan hjelpe 
til å gi svar på, avslutter Stine.

Men fasiten kommer først etter at 
Stine har sendt over ulike opp-
lysninger fra Kukontrollen som 
punches inn i en versjon av 
 SimHerd som er korrigert med 
norske forutsetninger på priser og 
tilskudd. 

Motivasjon for Besetningsplan (Sim Herd) er gulrota med høyere dekningsbidrag og velfungerende dyr.

Kalvingsbingene er strategisk plassert slik at det letter tilsyn og oppfølging av mor 
og barn i råmelksperioden.
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Strategien iverksettes 
gjennom avlsplan
Og når beregningen er gjort må 
den legges inn i avlsplan som kor-
rigeres fire ganger i året. 
Og da må Stine foreta opptelling. 
Det munner ut i en plan med 30 
prosent hanndyrsæd (Angus) 
pluss vanlig NRF-sæd på eldre 

kyr, 30 prosent REDX på kviger og 
20 prosent REDX på 1.gangs-
kalvere. Resten med vanlig sæd 
av NRF. De utvalgte dyra får inntil 
to insemineringer med kjønnsse-
parert sæd.

Og det er derfor Solsida Samdrift 
overlater dette til Stine, for 

Camilla og Thomas skal beherske 
så mange arbeidsoppgaver. 
 Fintelling av sæddoser må Stine 
ta seg av. 

SOLSIDA SAMDRIFT–FRA FIRE TIL EN
Solsida Samdrift ble etablert i 2004 av fire melkeprodusenter i bygda. Nytt fjøs ble bygd og tatt i bruk 1. 
januar 2007. Thomas overtok hjemgården og andelen i samdrifta fra sine foreldre i 2012, men med full 
jobb utenom så føderådskar’n ble heltidsansatt.

Først ti år senere gikk Thomas fullt inn i drifta, og har de to siste årene drevet samdrifta alene da genera-
sjonsskifter hos de andre deltakernee har ført til at de har trukket seg ut.

Grovfôrdyrking opptar Thomas etter mange år på jordet som entreprenør. Dermed har samdrifta tilgang 
på ei moderne høstelinje med slåmaskiner, samlerive og to kombipresser. 

Gjennom jobben som entreprenør har Thomas benyttet Agrilogg som verktøy fôrregistrering. Solsida 
Samdrift har siden oppstarten av Tine sitt Grovfôrprogram deltatt i det. Så langt har ikke Eana Skifte tatt 
over plassen til Agrilogg, selv om Thomas absolutt ser potensialet i å samle registreringerr i ett verktøy. 
Per nå praktiseres dobbeltføring i stort monn.

Figur. Utsnitt av besetningsplanen for Solsida. Scenarioene viser endringer i dekningsbidrag (DB) ved bruk av 
kjøttfesæd på 10 til 90 prosent av kyrne i kombinasjon med to strategi for bruk av kjønnsseparert sæd. 

Les mer om SimHerd: 
www.simherd.com



24 BUSKAP 1-2025

DYREVELFERD

SE MED KUAS  
ØYER
Det har blitt utviklet VR-briller som simulerer hvordan kua ser om-
givelsene sine, slik at du kan oppleve og kjenne det på egen kropp.

Silke Hansen
Rådgiver HMS i NLR

silke.hansen@nlr.no

Anna Vøien Aaby
Rådgiver bygg i NLR

anna.aaby@nlr.no

VR-brillene kan gi oss 
aha-opplevelser som moti-
verer oss for å tilpasse vår 

atferd og tilrettelegge de fysiske 
omgivelsene til kuas behov. På 
denne måten er VR-brillene et 
verdifullt pedagogisk verktøy som 
kan bidra til bedre HMS, dyre-
velferd og økonomi i husdyr-
produksjonene.

Innovasjon for HMS og 
dyrevelferd
VR-brillene har blitt utviklet av 
Beinto Weise ved utdannings-
institusjonen Landwirtschaftliches 
Bildungszentrum Echem i Tysk-
land. VR-brillene kan simulere 
synet til storfe, gris og hest. Med 
utgangspunkt i den nye tekno-
logien har NLR utviklet et prosjekt 
for å bedre sikkerhet, dyrevelferd, 
trivsel og effektivitet for bøndene 
med storfe og andre dyreslag.

Bedre dyrehåndtering
Misforståelser mellom mennesker 
og store dyr kan lett føre til alvor-
lige ulykker, materielle skader og 
mindre effektiv drift. Kua betegnes 
ofte som «Norges farligste dyr» 
fordi det skjer alvorlige ulykker 
hvert år ved håndtering av storfe, 
og nesten hvert år også en døds-
ulykke. Omfanget av materielle 
skader har vi ikke tall på. Enda 
mindre vet vi om hvor mye 
 bonden taper fordi dyrehåndtering 
tok lengre tid eller kua ble stressa 

VR-briller kan hjelpe oss for å forstå bedre hvordan kua opplever omgivelsene som vi har laget for 
dem. Bildene fra et spesialutviklet kamera vises i VR-brillene og på PC-skjerm. Foto: Silke Hansen
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med dårligere produksjon og 
 dårligere helse som konsekvens. 
Bedre dyrehåndtering er et viktig 
HMS- og dyrevelferdstiltak. 
Utover det har god dyrehånd-
tering vesentlig betydning for 
bondens økonomi og trivsel for 
alle som håndterer dyr. Det er 
 derfor viktig at alle som håndterer 
dyrene har en bred forståelse av 
dyrets oppfatning av sitt ytre miljø. 

Hvordan fungerer 
VR-brillene?
Bilder fra to spesialutviklede 
kameraer vises i VR-brillene og på 
en PC-skjerm. Gjennom egenut-
viklet programvare bearbeides 
 bildene med ulike filtre og simu-
lerer hvordan kua sannsynligvis 
ser. Programvaren er basert på 
dyreøyets anatomi og vitenskape-
lige artikler om dyrenes sensor-
iske fysiologi, de fleste fra USA og 
Canada. Lyssensibilitet og 
 kontrastsyn er godt dokumentert 
gjennom studier, noen andre 
egenskaper er dårligere under-
søkt.

Hvordan ser kua?
Det er store ulikheter mellom 
synet til kua og oss. Kua har et 
synsfelt på 330 grader. Vi ser i en 
vinkel på ca. 200 grader. Kua ser 
ikke hele synsfeltet skarpt, bare 
det som er i kort avstand rett 
foran henne. Øyene til kua er også 
mer lyssensible enn våre. Derfor 
trenger hun fem til ti ganger så 
lang tid for å tilpasse seg endrede 
lysforhold som når hun skal ut av 
eller inn i fjøset. Hun ser derimot 
bedre enn oss i mørket, og det 
gjør henne følsom for lysreflekser 
for eksempel et vannspeil. Kua 
ser flere enkeltbilder i en beveg-
else enn vi gjør, noe som gjør at 
for eksempel armbevegelser er 
mer skremmende for henne. Kua 
ser blå, gul, grønn farge noe 
 svakere og ikke rød.

Hva påvirker atferden?
Synet er bare en av sansene kua 
bruker for å orientere. Også de 
andre sansene, hørsel, luktesans, 
smak og følesans fungerer ulikt 
menneskets sanser. For eksempel 
kan kua oppfatte høye lydfrekven-
ser som kan komme fra motorer 
eller solcelleanlegg. Benito Weise 
arbeider med å utvide VR-brillene 
for å simulere hvordan kua hører 
og for å kunne brukes for flere 
dyreslag. Utover sansene styres 
kuas atferd i stor grad av hennes 
behov som flokkdyr der rangord-
ningen er viktig. 

VR-briller som pedagogisk 
verktøy
For mennesker er synet det viktig-
ste sanseorganet. Derfor er synet 
godt egnet for at vi kan leve oss 
bedre inn i kuas verden. VR- 
brillene brukes blant annet i ut -
danningen av husdyrfags studenter 
i Tyskland og har blitt eksportert til 
flere andre land. Mange som har 
prøvd «kubrillene», har følt på 

kroppen hvordan det ser ut og 
hvordan det føles for ei ku for 
eksempel å gå fra et fjøs på en 
dyretransport med ulik belysning, 
gjennom en melke robot med 
 skinnende metalldeler eller over en 
kant uten å kunne vurdere  høyden. 
De sitter igjen med en ekte 
aha-opplevelse og utvikler mer for-
ståelse og empati for dyrene samt 
bedre kunnskap om god utforming 
av dyrets miljø. Empatifølelsen 
motiverer til å endre egen oppfør-
sel rundt dyra og tilpasse fjøsmil-
jøet etter kuas behov. Verdien i 
denne nye teknologien ligger der-
for i VR-brillene som øye- og hjer-
teåpner, og i  motivasjonen inntryk-
ket fra VR-brillene gir for å gjøre til-
tak for bedre dyrehåndtering.

Mindre stress for folk og dyr
Gode tiltak for bedre dyrehånd-
tering fører til mindre stress for 
folk og dyr. Relativt enkelt er det å 
tilpasse de fysiske omgivelsene, 
for eksempel å fjerne gjenstander 
som lager skygge, justere utfor-

      Øynene til kua er også mer 
 lyssensible enn våre

Utprøving av VR-briller i et kufjøset. Vi ser skarpt i et synsfelt på ca. 200 grader. 
Legg også merke til gjødseltrekk og kanten til liggebåsene. Foto: Silke Hansen
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mingen av drivganger eller belys-
ningen i en dyretransport. Ved 
planlegging av nybygg eller 
ombygging av fjøs kan «kubril-
lene» veilede oss for å finne bedre 
løsninger for kua.
Minst like viktig er at vi tilpasser 
vår atferd. For eksempel kan vi gi 

dyrene mer tid når lysforholdene 
endrer seg på veien, unngå uhen-
siktsmessige bevegelser med 
armene og plassere oss på riktig 
sted til riktig tid. Det hjelper å 
bruke sone-konseptet og kuas 
balansepunkt for å flytte på 
henne. I USA har det blitt utviklet 

metoden Low stress stockman- 
ship av Bud Williams. Metoden, 
eller element av den, har blitt tatt i 
bruk av mange i Europa. I denne 
metoden brukes nærhet og 
 distanse (eller «press» og 
 belønning ved å lage større 
avstand) for å flytte på dyr.

 Slikt ser kua samme fjøset. Kua har et større synsfelt, men ser mesteparten 
uskarpt. Lyskontrastene er forsterket for kua. Legg merke til hvordan kua ser 
gjødseltrekket og kanten til liggebåsene. Bilde produsert med Animal Eye 
Simulator, C.O.M. Computer Output Management GmbH

Det er behov for innsikt i dyrenes opplevelse av 
omgivelsene (sensorisk fysiologi) og naturlige atferd for at 
vi kan tilpasse vår atferd og omgivelsene til dyrenes 
behov. Foto: Silke Hansen
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Mer melk?
Drøv Fase 1 er kraftfôret for deg som ønsker 
å maksimere ytelsen i din besetning.

• Høyt innhold av energi og protein

• Levende gjær for godt vommiljø og optimal fiberførdøyelse

• Råvarer tilpasset høye kraftfôrmengder

• Mineralkilder som fremmer høyt opptak og gode forhold for mikrobene i vomma

Ta kontakt med din nærmeste medlemsbedrift, så kan vi sammen se på tiltak 
for å øke ytelsen i din besetning.

norgesfor.no

Hundseth Mølle  Namdalseid 74 22 71 70
Hurum Mølle Klokkarstua 32 79 80 06
Mysen Kornsilo Og Mølle  Mysen 69 84 63 30
Orkla Kornsilo Og Mølne  Fannrem 72 48 75 50
Ottadalen Mølle  Lom 61 21 18 20

Ringerikes Kornsilo  Hønefoss 32 18 10 00
Røv Mølle  Vindøla 71 65 86 60
Strand Unikorn  Moelv 62 35 15 00
Vestfoldmøllene  Andebu 47 79 00 00
Vinstra Bruk Vinstra 61 29 01 20

Våre medlemsbedrifter :
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Rannveig Farestveit
Veterinær i Geno

rannveig.farestveit@geno.no

Det er noko underrapportering av misdanningar. For avlen er det 
svært viktig at alle misdanningar på kalv vert registrert inn slik at ein 
raskt kan oppdaga dersom enkeltoksar skulle vore bærar av ein 
genetisk defekt.

ALLE MISDANNINGAR 
MÅ RAPPORTERAST

Eit vidt spekter av ulike mis-
danningar er registrert inn 
hovudsakleg gjennom 

Kukontrollen, men også ved 
direkte kontakt med Geno. Ved 
gjennomgang av registreringane 
er misforma bein som er skeive 
eller vridde det som er registrert 
inn aller oftast. Nedanfor er lista 
over dei åtte mest rapporterte 
misdanningane.
1. Misforma bein.
2.  Open buk (schistosoma refle-

xum).

3. Blindheit.
4.  Manglande endetarmsopning 

(atresia ani).
5.  Senstyltefot (overbøying av 

ledda på beina grunna forkorta 
sener og tilhøyrande muskula-
tur. Oftast frambein).

6. Navlebrokk.
7.  Hjernevatersott/vannhode 

(hydrocephalus).
8.  Preg av hjerneskade/intellektu-

ell funksjonshemming (mis-
tanke om PIRM- syndrom).

Underrapportering
Det er nok ein viss underregistre-
ring av misdanningar. Særleg vil 
det gjelda dei som omhandlar kal-
var som tilsynelatande er friske 
ved fødsel, men som likevel har 
alvorlege indre feil. Ein av misdan-
ningane eg mistenker underrap-

portering av er atresia coli. Då er 
endetarmsopninga intakt, og tar-
men kan også vera intakt eit heilt 
stykke innover frå anus. Mistanke 
til ein slik tarmmisdanning får ein 
når den første avføringa, mekoni-
umen, aldri kjem. Dei vil ofte i 
løpet av første levedøgn utvikla 
teikn på buksmerter og vil ikkje ha 
drikke lengre. All avføring vil hopa 
seg opp i tjukktarmen og ikkje 
koma heilt bak til siste tarmav-
snitt. Underteikna har avliva nokre 
slike i praksis, og obdusert dei 
etterpå. Alle desse kalvane har 
berre hatt eit sparsamt gulkvitt 
slim som kjem frå anus, ingen 
teikn til mekonium eller anna avfø-
ring. Alle har vore svært smerte-
fulle, og ville døydd av seg sjølv 
om dei ikkje var vorte avliva. 
 

Blindhet er den tredje mest registrerte utviklingsfeilen. Denne kalven er blind 
grunna microphtalmia (svært små auge). Foto: Rannveig Farestveit.

To langt sjeldnare innregistrerte 
misdanningar er hareskår og open 
gane. Denne kalven hadde hareskår 
med viss grad av open gane. Foto: 
Rannveig Farestveit
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Årsaker til utviklingsfeil
Medfødde misdanningar er 
utviklingsfeil som skjer i fosterli-
vet. Årsakene bak slike utviklings-
feil kan vera mange:
•  Kromosomfeil som oppstår til-

feldig i fosterlivet. 
•  Arvelege defektar som skuldast 

den genetiske arven frå mor, far 
eller begge to.

•  Infeksiøse agens (bakteriar eller 
virus) — slik som det dagsaktu-
elle blåtunge-viruset. 

•  Mangel på somme mineral eller 
vitamin. 

•  Plantegifter.

Arvelege defektar, berarar, 
og Geno avlsplan
For Geno er det særs viktig å få 
rapportert inn misdanningar, slik 
at ein kan plukka opp oksar som 
skulle vore berarar av sjukdoms-
framkallande gen. Ein del genfeil 
er recessivt nedarva. Det betyr at 
sjukdom først vil kunne oppstå 

dersom kalven arvar genet både 
frå mor og far. Eksempel på dette 
er AH1-mutasjonen. Den kan gje 
dødfødsel eller svak/funksjons-
hemma kalv ved nedarving av 
genet frå begge foreldra. For gen-
feil som er fanga opp slik som 
AH1-mutasjonen, vil ein i nye 
Geno avlsplan ikkje kunne få for-
slag på okse som er bærar der-
som kua/kviga er bærar. Dette 
understrekar viktigheita av geno-
typing av dyra i besetninga, slik at 
ein til ei kvar tid har dyra sin gene-
tiske informasjon. 

Atresia coli. Berre eit gulkvitt slim frå 
anus. Foto: Rannveig Farestveit.

Atresia coli. Ingen passasje og opphoping av alt tarminnhald i framkant av 
misdanninga. Foto: Rannveig Farestveit.

Smått til nytte

EGNE GUMMISTØVLER FOR KALVEAVDELINGEN
Kalver er spesielt utsatt for sykdom i sine første uker, og hygiene er avgjørende for å beskytte deres helse. Maskinbladet i 
Danmark kommer med noen konkrete råd om smittebeskyttelse av kalvene i denne perioden.

Bruk av egne gummistøvler kun i kalveavdelingen. For eksempel gule støvler som skiller seg fra de tradisjonelle grønne 
eller svarte støvlene som brukes i andre deler av fjøset. Studier viser at bakterier kan overleve på støvler selv etter vask og 
gåing på ulike overflater, noe som understreker behovet for tydelig skille mellom avdelinger.

Noen bønder tar på tre lag gummihansker før de går inn i kalveavdelingen. Det gjør det enkelt å ta av den ytterste hansken 
etter kontakt med en syk kalv før man håndterer den neste. 

Bruk av høytrykksvaskere i nærheten av kalver er et kritisk punkt. Vannsprut fra vaskeren kan inneholde bakterier og virus 
som spres over flere meter og pustes inn av dyrene.

Maskinbladet.dk
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Janez Jenko
janez.jenko@geno.no

Bjørg Heringstad
Karoline Bakke

Håvard Melbø Tajet
Alle avlsforskere i Geno

Dette er den tredje og siste delen i vår tredelte serie som introduserer 
den digitale tvillingen av Genos avlsprogram.

DIGITAL TVILLING AV GENOS AVLSPROGRAM 

KAN BEREGNE GENETISK 
FREMGANG FOR FÔROPP-
TAK OG METANUTSLIPP

I den første artikkelen, publisert i 
Buskap 5-2023, introduserte vi 
konseptet digital tvilling og utfor-

sket potensielle praktiske anven-
delser. I den påfølgende artikkelen, 
publisert i Buskap 6-2023, viste vi 
utviklingen av en digital tvilling for 
Genos histor iske avlsprogram, fra 
oppstart til i dag. Nå skal vi 
demonstrere dens nytteverdi i å 
forutsi genetisk forbedring av kuas 
fôrutnyttelse og metanutslipp. 

Genetisk framgang neste ti år 
for fôropptak og metanutslipp 
Geno har nylig startet innsamling 
av data for NRF-kyrs fôropptak og 
metanutslipp på fjorten norske 
gårder, der det samles inn data for 
tusen kyr årlig for blant annet 
fôropptak og metanutslipp fra 
vom. Alle kyr med dataregistrerin-
ger for disse to nye egenskapene 
blir også genotypet, og utgjør en 
referansepopulasjon for genomisk 
seleksjon. Vi har simulert genetisk 
fremgang de neste ti årene for én 
av de nye egenskapene (enten 
fôropptak eller metanutslipp). 
Simuleringen forutsetter en 
arvbarhet på 0,3 for egenskapen, 
data på 1 000 kyr årlig og en 
 økonomisk vektlegging på tjue 
prosent i samla avlsverdi. 

Vi estimerte at genetisk framgang 
for den nye egenskapen over 10 
år vil bli 2,7 poeng, mens den vil 

bli 64,1 poeng for samla avlsverdi 
uten at fôrutnyttelse er vektlagt. 
Den beskjedne økningen i avls-
verdi ved direkte seleksjon for 
egenskapen indikerer at referanse-
populasjonen av kyr med data bør 
bli større, og det er behov for å 
utforske hvordan vi kan oppnå 
større genetisk fremgang for 
fôropptak og metan.

Øke antallet registrerte kyr 
Et alternativ for å forbedre genetisk 
fremgang er å øke antallet kyr med 
data for den nye egenskapen ved å 
utvide referansepopula sjonen av 
kyr. Vi simulerte to scenarioer: Ett 

med 2 000 kyr per år og et annet 
med 3 000 kyr per år. Forventet 
genetisk fremgang over ti år var 3,7 
poeng for den nye egenskapen og 
63,9 poeng for samla avlsverdi uten 
den nye egenskapen for scenarioet 
med 2 000 dyr, og 6,2 poeng for 
den nye egenskapen og 63,4 
poeng for samla avlsverdi uten den 
nye egenskapen for scenarioet med 
3 000 dyr. Dette betyr at genetisk 
fremgang for den nye egenskapen 
øker med økende antall kyr med 
dataregistreringer, men vil fortsatt 
være betydelig mindre enn genetisk 
fremgang for samla avlsverdi uten 
den nye egenskapen. 

Fordelen med en hjelpeegenskap som er genetisk korrelert til fôrutnyttelse og 
metanutslipp er at den måles på et stort antall kyr, til lavere kostnader. En slik 
hjelpeegenskap kan vi få fra det månedlige melkeprøveuttaket av kyr som sendes 
til Tinelaboratoriet. Foto: Nora Sandberg
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Øke vekten av den nye 
egenskapen i samla 
avlsverdi 
Et annet alternativ for å forbedre 
genetisk fremgang for den nye 
egenskapen er å øke den økono-
miske vektlegginga (forutsatt at 
fôrutnyttelse/metan vektlegges i 
avlsmålet). For dette formålet 
simulerte vi et scenario hvor den 
nye egenskapen har en økonom isk 
vekt på femti prosent i frem tidig 
samla avlsverdi. Vi forventer at den 
oppnådde genetiske fremgangen 
etter ti år med seleksjon vil være 
11,6 poeng for den nye egenska-
pen og 58,7 poeng for samla avls-
verdi uten den nye egenskapen. 
Som vi ser, gir en økning i den 
økonomiske vekten fra tjue til femti 
prosent mer enn fire ganger økt 
genetisk fremgang for den nye 
egenskapen. Samtidig reduseres 
framgangen for samla avlsverdi 
uten den nye egen skapen er inklu-
dert med kun om lag ni prosent. 

Korrelasjon samla avlsverdi 
og den nye egenskapen 
Vi kan oppnå genetisk fremgang 
for egenskapen vi ønsker å for-
bedre genetisk ved å selektere for 

egenskaper som er korrelerte. I 
vårt baselinescenario simulerte vi 
at det ikke var noen genetisk 
 korrelasjon mellom den nye egen-
skapen og samla avlsverdi uten 
den nye egenskapen. I tillegg 
simulerte vi to scenarioer: ett der 
vi antok at korrelasjonen var på 
0,3 og ett annet der korrelasjonen 
til samla avlsverdi var sterkere, på 
0,6. I scenarioet med en korrela-
sjon på 0,3 var den genetiske 
fremgangen etter ti år med selek-
sjon på 20,9 poeng for den nye 
egenskapen og 64,4 for samla 
avlsverdi. I scenarioet med en 
korrelasjon på 0,6 var den genet-
iske fremgangen etter ti år med 
seleksjon på 38,6 poeng for den 
nye egenskapen og 64,2 poeng 
for samla avlsverdi. Dette indike-
rer at genetisk fremgang for den 
nye egenskapen er høyere ved 
sterk genetisk korrelasjon mellom 
den nye egenskapen og samla 
avlsverdi (der den nye egenska-
pen ikke er vektlagt i avlsmålet). 

Hva betyr resultatene for 
framtidas avlsarbeid? 
For de tre alternative scenarioene 
som ble analysert, vil sterk gene-

tisk korrelasjonen mellom den 
nye egenskapen og samla avls-
verdi være den mest effektive 
måten å øke genetisk fremgang 
for fôropptak og metanutslipp. Å 
øke antallet kyr som registreres 
for fôropptak og metanutslipp vil 
være for dyrt, og alternativet der 
den økonom iske vektlegging 
 settes til femti prosent for hver 
egenskap er ikke ønskelig da det 
ville bety å ekskludere andre 
egenskaper fra samla avlsverdi 
og begrense avlsfremgangen for 
andre viktige egenskaper. 

For å oppnå høyest mulig genetisk 
fremgang med dagens forutsetnin-
ger er det viktig å kartlegge hvilke 
egenskaper som kan være indika-
torer/“hjelpeegenskaper” fordi de 
kan måles på et stort antall kyr, til 
lavere kostnader og er genetisk 
korrelert til fôrutnyttelse og meta-

DIGITAL TVILLING
•  Den “digitale tvillingen" av Genos avlsprogram skal hjelpe oss med å forutsi potensiell genetisk fremgang 

for fôropptak og metanutslipp. 

•  Vi kan oppnå økt genetisk fremgang for disse egenskapene ved å øke antall kyr med dataregistreringer 
eller den økonomiske vekten av de nye egenskapene, men tiltakene har begrensninger. 

•  Sterk og gunstig genetisk korrelasjon (sammenheng) mellom de nye egenskapene og dagens samlede 
avlsverdi, vil bidra positivt på den genetiske fremgang for fôropptak og metan. 

•  Vi trenger dataregistrering på et større antall kyr enn vi i dag måler fôropptak og metan på. Å benytte 
spekterdata fra melk kan være en lovende metode for å få data på “hjelpeegenskaper” med høy genetisk 
korrelasjon til fôropptak og metanutslipp. 

•  Hvis korrelasjonen mellom spekterdata og fôropptak/metanutslipp er høy, kan bruk av disse dataene 
være en lovende tilnærming. 

•  NrfTwin-prosjektet, finansiert av Forskningsrådet, har som mål å ytterligere forbedre genetisk fremgang i 
Norsk Rødt Fe.

FAKTA

      viktig å kartlegge  
hvilke  egenskaper som  
kan være  indikatorer/ 
"hjelpeegenskaper"
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nutslipp. En slik “hjelpeegenskap” 
kan vi få fra det månedlige melke-
prøveuttaket av kyr som sendes til 
Tine- laboratoriet og Kukontrollen 
(FTIR-midt infrarød spekterana-
lyse). Hundretusenvis av melkeprø-
ver fra over 90 prosent av kyrne i 
Norge  sendes rutinemessig til Tine 
for analyse. Hvis korrelasjonen 
mellom midt-infrarødt spekterdata 
og til de nye egenskapene er høy, 
kan vi bruke denne informasjonen 
når vi skal beregne avlsverdier for 
forbedret fôropptak eller redusert 
metanutslipp. 

NrfTwin – nytt innovasjons-
prosjekt 
Vi vil fortsette å forbedre Genos 
avls program ved å bruke den 
 digitale tvillingen. I fjor sikret vi 

finansiering for fremtidig utvikling av 
verktøyet. Prosjektet har en total-
verdi på 11,6 millioner kroner, hvor 
halvparten av kostnadene dekkes 
av Forskningsrådet.  Prosjektet har 
som mål å forbedre genetisk frem-
gang for  fôr effektivitet og metanut-
slipp,  opti malisere reproduktive og 
 genomiske teknologier, og styrke 
programmet ved å integrere rene 
raser og kryssings raser. Prosjektet 
startet i april 2024 og avsluttes i 
mars 2028. 

Vi takker Norges forskningsråd 
for finansiering av denne 
forskningen gjennom 
prosjektene 330747, «Data 
driven breeding of resource 
efficient cattle» og prosjekt 
346741, «NrfTwin: Advancing 
Sustainable Breeding of 
Norwegian Red Dairy Cattle 
through Digital Twin». 

      oppnå genetisk fremgang for 
egenskapen vi ønsker å forbedre 
 genetisk ved å selektere for egen-
skaper som er korrelerte

HUNDRETONNER MED 44,2 
LITER I DAGSAVDRÅTT

Avlsrådgiver Svein-Egil 
Skartveit har sendt oss 
informasjon om en ny 

 hundretonner. Ku nr. 1802 hos 
Marianne Callaghan Skeie på 
 Karmøy hadde produsert 103 300 
kg melk pr. 30. oktober i fjor. Kua 
melker nå på 10.kalven, som kom 
den 5.juli. Dagsytelsen er i dag 
på 44,2 kg, 3,9 fettprosent, 3,4 i 
 proteinprosent og 100 000 i 
 celletall. Hun ble inseminert på 
ny den  28.august i 2024. Den 
eneste  helsehendelsen på rulle-
bladet er en sinbehandling i 
2022. De siste kalvingsinter-
vallene er 10,9, 10,8, 11,3, 11,1 
og 10,9. Kua har sterk rygg og 
solide bein. Ifølge Svein-Egil er 
det sjelden en ser eldre kyr med 

en slik styrke.  Fortsatt sterke 
 jurfester og bortimot perfekt 
 speneplassering. Far er 10540 

Eik, morfar 5704 Njølstad og 
mormors far 5576 Turlingen. 

Hundretonnerkua 1802 hos Marianne Callaghan Skeie. Foto: Stein Ove Nesheim



Sørbøen Bygg & Landbruk
3570 Ål
Tel: 97562268 / 97682955
Mail: post@sorboen.com
www.sorboen.com

Innredning,  
liggematter og 
gjødselrister

 Vi leverer 
også utskift-

ningsplater til  
eksisterende 
gjødselport! 

Liggematter 
Vi har stort utvalg av eksible  
gummimatter til bås og løsdriftsfjøs. 
Lagerførte liggematter fra Animat  
og Kraiburg. Spesialmatter på  
bestilling.

Vi har gjødselrister av rkantstål som er sveiste på 
 solide tverrliggere av 8x50 mm attstål. 
Spalteåpning: 42 mm Firkantstål: 16 mm 
Høyde: 56 mm 
Vi tilbyr også Reimes kraftige Tstålrister, som er en 
solid rist for storfe og ungdyr. 
Spalteåpning: 32 mm Tstål: 50x50 mm  
Tverrliggere: 60x8 mm. Høyde: 60 mm

Reime Gjødselport 
Solid galvanisert gjødselport som tåler stort trykk, er 
brukervennlig og kan monteres både i gamle og nye 
bygninger. Skrues eller støpes fast. Kan leveres med 
gjødsel ventil. 
Platene er spesialbehandlet, og har gjødselbestandige 
pakninger. Porten leveres i breddene: 260 cm og  
300 cm, høyde opptil 300 cm.

Fjøsdører og vindu 
Valg av riktig fjøsdør til dyreyt, 
smittesluser m.m. kan være en 
 utfordring. Ta kontakt med oss for 
å få hjelp til å velge praktiske og 
slitesterke dører til ditt prosjekt!

∙  Plastplater, stort utvalg 
∙  Filmbelagt kryssnèr 
∙  Brannklassiserte  
  bersementplater 
∙  Stålplater til innvendig og  
  utvendig bruk

Vi hjelper deg med veggplater, om  
det er til vaktrommet, verkstedet, melke
rommet eller i direkte kontakt med dyr. 
Vi har også næringsmiddelgodkjente 
plater til produksjonslokaler. 

Foscam SD4H  
Motorisert med 18x zoom 

Kvalitetskamera til 
fjøs som ser i totalt 
mørke,  
IRlys med inntil  
200 m rekkevidde. 
Pris: 4850, + mva

Gjødselrister og gjødselport ∙ Firkantstålrister og Tstålrister
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Hanna Retzius Storlien
Avlsforsker i Geno

hanna.storlien@geno.no

25.september 2024 startet vi opp med muligheten for å ta ut ørevev i 
forbindelse med merking av nyfødt kalv. Samtidig begynte mjølkebil-
sjåførene å ta med seg GS-prøver som var satt fram ved mjølketanken.

KJEKT Å VITE OM 
ELEKTRONISKE 
GS-MERKER

AVL

Dette har vært etterspurt av 
produsentene og vi er 
glade for å endelig kunne 

tilby løsningen. I tillegg er det 
 gledelig å kunne meddele at det 
er en raskere, enklere og billigere 
løsning, som er en stor fordel for 
både bonden og avlsarbeidet!

Vi ser at det har fungert fint til nå, 
men vi ønsker likevel å poengtere 
noen viktige punkter som alle bør 

vite når de ønsker å benytte seg 
av løsningen.

Hvorfor så mye raskere med 
elektroniske GS-merker?
Hovedårsaken til at det går ras-
kere med elektroniske GS-merker 
er at postgangen ikke er involvert. 
Utstyret ligger klart når kalven blir 
født og kan sendes med mjølke-
bilen samme dag, om mjølkebilen 
henter mjølk den dagen. Det er 

også enklere for bonden å ta ut 
ørevev i og med at det gjøres i 
forbindelse med at øremerkene 
skal settes i likevel. Det er både 
enklere, raskere og billigere med 
elektroniske GS-merker. 

Husk etikett på lynlåsposen 
for grønne GS-merker 
Biobank har i oppstartsfasen fått 
inn diverse varianter av ørevev 
med og uten etikett samt etikett 

De gule elektroniske GS-merkene har en egen merketang som er vedlagt ved første bestilling. Merkene skiller seg ut ved at 
de har en hvit prikk inni det elektroniske merket.Foto: Turi Nordengen



35BUSKAP 1-2025

plassert på feil sted, og dette 
 skaper litt ekstraarbeid. De verste 
tilfellene er ørevev fra grønne 
GS-merker som kommer inn uten 
lynlåspose og tilhørende etikett 
med strekkode og info om dyret 
på. Grønne GS-merker har en 
GS-ID på røret som ørevevet 
 ligger i som er et helt tilfeldig 
nummer, og Biobank vet derfor 
ingenting om hvilket dyr ørevevet 
hører til eller hvilken produsent 
som har sendt det inn. Ørevevet 
blir kastet og det finnes ingen 
mulighet for å informere produ-
senten om det. Det er også viktig 
at den tilhørende etiketten med 
strekkode og info om dyret settes 
på lynlåsposen som legges oppi 
prøvebegeret og ikke utenpå. Da 
klarer nemlig ikke strekkode-
leseren til Biobank å lese av 
 strekkoden. 

Ørevev fra gule elektroniske 
GS-merker derimot, kan legges 

rett ned i prøvebegeret uten noe 
mer info vedlagt. Det er fordi opp-
rinnelsesnummeret til kalven står 
på røret som ørevevet ligger i.

Hvordan kan jeg enkelt 
finne ut hvor mange 
elektroniske GS-merker jeg 
kan bestille og hva jeg 
bestilte sist hos MSD 
Animal Health/OS ID?
Ved bestilling av elektroniske 
GS-merker og ikke-elektroniske 
merker ligger det inne nyttig info 
på selve bestillingssiden. Der 
står det med svak grå skrift hva 
du bestilte på forrige bestilling, 
hvor mange merker du bestilte 
sist og hvor mange du maks kan 
bestille ut ifra besetningsstørrel-
sen din. Det står også hvor 
mange merker du allerede har 
på lager.

Jeg har mista/ødelagt det 
grønne etikettarket med 

etiketter til å ha på prøve - 
 begeret. Hvor får jeg tak i 
nye?
Ta kontakt med Geno sitt kunde-
senter for å få tilsendt nytt etikett-
ark. 

Jeg har én felles nummer-
serie for kvige- og okse - 
kalver i dag. Må jeg bytte til 
to nummerserier for å 
benytte elektroniske 
GS-merker?
Mange velger å bytte til to num-
merserier ved bruk av elektroniske 
GS-merker. Andre velger å tenke 
at ekstrakostnaden for elektro-
niske GS-merke går opp i opp 
med prisreduksjonen for geno-
typingen ved bruk av elektroniske 
GS-merker. Prisen for genotyping 
+ elektronisk GS-merke er 217kr 
til sammen (22 kr til MSD Animal 
Health/OS ID og 195 kr til Geno). 
Genotyping med grønne GS- 
merker koster fortsatt 250kr som 

Elektronisk GS-merke 
koster 22 kr mer enn vanlig 
elektronisk øremerke 

Figur. Innloggingssiden til MSD Animal Health (OS id). De røde pilene markerer hvor du kan se informasjon om 
forrige bestilling. Den røde sirkelen viser hvor mange merker du maks kan bestille for din besetning.
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før. Dette gir en prisbesparelse på 
33 kr ved bruk av elektroniske 
GS-merker, og enkelte velger å 
tenke at denne besparelsen opp-
veier for de 22 kr som betales for 
øremerker til oksekalver som ikke 
får GS-resultat. 

For dem som benytter seg av to 
nummerserier og har mange 
 krysningskviger, kan man dele 
opp nummerserien for å unngå 
ekstrakostnaden på 22 kr ved 
bruk av elektroniske GS-merker. 
Dersom man eksempelvis har 
igjen 40 vanlige elektroniske øre-
merker på lager, kan man benytte 
disse på krysningskviger fremover 
og bestille 40 elektroniske 
GS-merker fra der nummerserien 
slutter, for å bruke på NRF-kvige-
kalvene. Antallet som bestilles 
kommer selvfølgelig an på beset-
ningsstørrelsen.

Det er fullt mulig å sende inn øre-
vev fra elektronisk GS-merke for 
seminokseemner. Dette er en stor 
fordel dersom du ønsker svar fra 
Geno raskt. For dem som av 
praktiske årsaker (som livdyrsalg 
eller ønske om kastrering ved 
avhorning) trenger avklaring fra 
Geno raskt, er det fornuftig å 
benytte elektroniske GS-merker 
på seminokseemner. Ørevevet 
kan potensielt være på plass hos 
Biobank samme dag som kalven 
er født og sendes til analyse neste 
dag. I slike tilfeller har vi allerede 
erfart at resultatene er på plass 
rekordfort. 

For at mjølkebilsjåføren 
skal ta med ørevevsprøva 
må de være merket med 
grønn etikett 
Mjølkebilsjåføren tar ikke med 
ørevevsprøven dersom den ligger 
i et Prøvebeger uten grønn etikett. 
Grønne etiketter er vedlagt i alle 
forsendelser av grønne GS-mer-

ker, og det legges ved forsendel-
sen fra MSD Animal Health/OS ID 
ved utsending av elektroniske 
GS-merker. For Tine-produsenter 
skal Prøvebeger stå i blå skinne 
slik som det gjøres med mjølke-
prøver. De tomme brønnene i den 
blå skinna kan gjerne inneholde 
tomme beger. Det settes ut en ny 
skinne med tomme Prøvebeger 
ved mjølkehenting. For Q-meieri-
produsenter behøves ikke blå 
skinne. 

Q-meieriprodusenter på 
Jæren har en litt anner-
ledes prosedyre enn resten 
av landet
Grunnet praktiske årsaker blir alle 
ørevevsprøver som er sendt med 
mjølkebil til Q-meieriet på Jæren 
sendt per post hver uke, og ikke 
via meieriet i Brumunddal som 
resten av landet. Det må derfor 
påregnes noe lengre tid, men det 
skal ikke skape forsinkelser. Vi 
opplevde noen oppstartsproble-
mer høsten 2024 før vi fant en 
god løsning, og derfor har noen 
opplevd unødvendig lang ventetid 
for å få svar i oppstarten. Vi har 
nå funnet en god løsning som skal 
sørge for at ørevevsprøvene kom-
mer trygt fram.

Noen viktige punkter til 
slutt
•  Husk å melde inn kalven i 

Kukontrollen kjapt! Biobank får 
ikke sendt ørevevet videre før 
kalven finnes i Kukontrollen.

•  Legg gjerne flere ørevevsprøver 
fra elektroniske GS-merker i 
samme Prøvebeger. 

•  Atter en gang: Husk etikett med 
strekkode og info om dyret på 
lynlåspose for grønne GS-mer-
ker før den puttes oppi Prøvebe-
geret. Ørevev fra elektroniske 
GS-merker har opprinnelses-
nummer på prøven og kan der-
for puttes rett oppi Prøvebegeret 
uten ekstra informasjon vedlagt. 

•  Det er kun NRF-dyr som skal ha 
grønn etikett på Prøvebegeret, 
andre raser har andre etiketter 
eller andre løsninger for innsen-
ding.

•  Fakturering av elektroniske 
GS-merker er 195 kr og føres på 
seminfakturaen slik som med 
grønne GS-merker. Genotyping 
med grønne GS-merker koster 
250 kr som før. Du blir ikke 
 fakturert for innsending av prø-
ver av avlsemner.

Tine-produsenter må huske å sette prøvebegerne i blå skinne for at melkebilsjåfø-
ren skal ta de med. Det kan gjerne stå tomme beger i resten av skinna. 
Q-meieriprodusenter trenger ikke bruke blå skinne da dette ikke benyttes fra før. 
Foto: Hanna R. Storlien



Påmeldingsfrist:
14. februar

 NLR Grovfôrstrategi
Gjør gull av
grovfôret!

Scan QR-koden eller se
nlr.no/gullavgrovforet
for mer informasjon og

sikre deg din plass!

NLR Grovfôrstrategi 

Sammen med NLR-rådgiver tar du utgangspunkt
i dine forutsetninger og setter opp en
dyrkingsstrategi tilpassa din produksjon.

For 2025-sesongen er det plass til 300
deltakere i NLR Grovfôrstrategi. 

Pris: kr 10 499,- per foretak for deltakelse i
2025.

nlr.no   |   nlr@nlr.no   |   99 12 40 000
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ØKONOMI

Rasmus Lang-Ree
rlr@geno.no

Tekst og foto

Tidligere Tveit Regnskap som nå inngår i Sparebank 1 Sør-Norge tar 
gjennom sine 1 900 gårdsregnskap pulsen på Haugalandsjordbruket. 
Nå er det fokus på produksjon.

FRA NEDGANG 
TIL VEKST

Seniorrådgiver Andreas Lun-
degård i Sparebank 1 Sør-
Norge forteller at 2023 ikke 

overraskende ble en økonomisk 
nedtur etter gode år i 2021 og 
2022. Dekningsbidraget pr. ku 
gikk i snitt ned med 39 000 kr  
(- 28 prosent). Nedgangen skriver 

seg i hovedsak fra kostnadsvekst 
i innsatsfaktorene og da særlig på 
gjødsel og kraftfôr. Andreas for-
teller at i rapporten til kundene 
presenterer de dekningsbidrag pr. 
melkeliter som er et veldig nyttig 
nøkkeltall. Uten tilskudd lå dette 
på 4,20 kr og 7,55 med tilskudd i 

2023. Variasjonen er stor – for 
dekningsbidrag fra under 4 kr lite-
ren til over 15 kroner for de aller 
beste.

Reduserte kostnader
Oppgangen i økonomien som er 
ventet i 2024 skyldes i hovedsak 
reduserte kostnader. Gjødsla har 
gått ned med ei krone og kraft-
fôret med rundt 30 øre. Selv om 
det forventes noe økning i kraft-
fôrprisene regner Andreas med en 
liten oppgang nå i år. Mulighetene 
til å produsere 20 prosent over 
kvota trigger også Haugaland-
bøndene som hopper på så godt 
de kan. 
- Men melk er en biologisk pro-
duksjon som det tar tid å skru 
opp. Nå er det ikke livdyr å få tak i 
og selv om du er heldig å få tak i 
en kvigekalv går det minst halv-
annet år før det kommer mer melk 
på tanken, sier Andreas.

Endringer for å øke 
produksjonen
På spørsmål om hvordan bøndene 
prøver å øke produksjonen, svarer 
Andreas at noen trekker ut lakta-
sjonen. I tillegg får kyr som ellers 
ville kommet på slaktelista en ny 
sjanse. For mange er utfordringen 
at det ikke er plass til flere melke-
kyr i fjøset. Noen reduserer på 
okseframfôringen eller ammeku 
eller tar i bruk sinkuavdelingen til 

Seniorrådgiver Andreas Lundegård og regnskapskonsulent Reidar Berge i Sparebank 1 Sør-Norge 
Landbruk opplever at bøndene som har kapasitet vil satse og produsere mer, men mange har alt tatt 
ut mye av potensialet i fjøset sitt. 
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melkekyr. Men blir det for tett med 
dyr kan det fort gå ut over resul-
tatet. Oksene bidrar uansett bare 
med 60–70 øre pr. melkeliter, så 
for de fleste vil det være mer lønn-
somt å produsere mer melk. Med 
bruk av kjønnsseparert sæd kan 
kvigeoppdrettet tas ned, men det 
tar tid før det gir utslag i frigjort 
plass. Økt ytelse ved å øke noe 
på kraftfôret er et tiltak som er 
aktuelt for mange. Andreas under-
streker at grovfôret må være bra 
og hele fôringsopplegget riktig 
hvis en skal pushe ytelse. Selv om 
Rogaland fram til september 
hadde produsert 10 prosent mer 
melk enn året før så er det nok 
mange som kunne tenkt seg å 
øke mer hvis de hadde hatt plass. 

Hva med økonomien?
- Hvis vi regner 4 kr i deknings-
bidrag pr. melkeliter og grovfôret 
koster ei krone har du fortsatt 3 kr 
igjen til kraftfôr og andre kostnader. 
Men betaler du 1,50 kr i kvoteleie 
begynner regnestykket å bli 
 marginalt, svarer Andreas. I en 
«fri-slippssituasjon» vil en jo slippe 
denne kvoteleien og regne stykket 
blir straks litt penere!

Noe mer arbeid blir det, men 
Andreas mener at med 35–40 kyr 
som gir god kapasitet på melke-
roboten så blir det ikke mye ekstra 
arbeid med noen kyr ekstra. Og 
kapitalkostnadene har du uansett. 

Mange må investere
Regnskapskonsulent Reidar 
Berge (som fører regnskapet for 
Marianne og Johannes Vestbø, se 
side 40, sier at mange må inves-
tere i mer plass hvis de skal øke 
produksjonen. Da er rente, bygge-
kostnader og kvotepris fortsatt 
begrensende faktorer, selv om 
økte rammer for tilskudd ved 
ombygging til løsdrift kompense-
rer for en god del. Kvoteprisen 

 ligger på 15–16 kroner i Rogaland 
mens den er halvert så fort du 
passerer grensen til Vestland. 
Byggelysten er allikevel større i 
Rogaland enn ellers i landet. 

Fokus på fjøset
Både Andreas og Reidar advarer 
mot at mye arbeid utenom bruket 
for å finansiere investering i 
 fjøsbygg fort går ut over resultatet 
i driften. Med økt volum blir 
 marginene enda viktigere. 

- Spør deg selv hvor du tjener 
pengene, er rådet fra Reidar. Han 
maner til å ha fokus på fjøset og 
for eksempel heller leie entrepre-
nør til arbeid ute for å bruke all 
tida i fjøset. 

Økonomirådet fra Andreas er kort 
og godt: Gjør rett ting til rett tid!

Tabell. Stor spredning i dekningsbidrag (DB). Rapport fra Sparebank 1 
Sør-Norge Landbruk

Alle Påsett > 80 % 80 – 130 % >130 %

DB pr. liter uten tilskudd 4,20 3,77 4,25 6,51

DB pr. liter med tilskudd 7,55 6,94 7,79 10,92

DB pr. ku uten tilskudd 28095 25505 28244 42659

DB pr. ku med tilskudd 50469 46147 49380 71060

Johannes Vestbø er en av kundene til Reidar Berge som nå øker melkeproduksjonen.

ØKT PRODUKSJON – TING Å 
TENKE GJENNOM
• Hvilke ressurser har jeg (fôr, plass)
• Hvor kan jeg snu om på drifta
• Hvordan kan jeg få opp ytelsen (i samarbeid med fôringsrådgiver)
• Hvordan vil endringer jeg gjør slå ut på tilskuddene
• Hvordan vil endringene påvirke dekningsbidraget pr. liter melk
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Tekst og foto

Marianne og Johannes Vestbø økte produksjo-
nen med 24 prosent i 2024 og planen er 
ytterligere opp 11 prosent i 2025.

SKRUR OPP 
 PRODUKSJONEN 
TIL MAKS

REPORTASJE

Marianne og Johannes 
Vestbø er heltidsbønder. 
Eller heltidsbønder er kan-

skje å underdrive. Med ammeku, 
sau, høner og gris i tillegg til melke-
kua blir det langt mer enn en vanlig 
arbeidsdag sju dager i uka. I år har 
de hatt hele fire dager ferie… Like-
vel var de ikke i tvil om at de ville 
være med på dugnaden for å 
unngå import av melk. Neste år er 
målet å øke produksjonen med 40 
tonn til 400 tonn, men da er også 
kapasiteten i fjøset fullt utnyttet. 

Ytelsen skal opp
For å øke melkeproduksjonen er 
målet å øke ytelsen og produsere 

mer melk på sommeren. For å fri-
gjøre litt plass går Marianne og 
Johannes nå over til å selge okse-
kalvene. Da det rene melkeku fjøset 
ble bygd vegg i vegg med det 
gamle båsfjøset for fem år siden 
var planen 200 tonn melk pluss 
ammekyr. Nå utnyttes alle de 44 
liggebåsene til melkeku så øknin-
gen opp til 400 tonn må i stor grad 
tas på ytelsen. Det gamle båsfjøset 
har gitt plass til sju kalvingsbinger. 
Ulempen er at kyrne må føres over 
til melkeavdelingen med roboten 
for å melkes i den perioden de går 
med kalven i kalvingbingen, men 
med litt opplæring av kvigene går 
dette rimelig greit. 

Vestbø i Vindafjord kommune i Rogaland
• Marianne og Johannes Vestbø
•  Barna Liv 28, Jan 27, Eli 24 og Ola bor alle i Sandeid og hjelper til når det 

trengs
• 300 dekar (eid og leid)
• 355 000 liter i kvote (2024, eid og leid) – vil produsere ca. 360 000
• 44 melkekyr
• Ytelse ca. 8 000 kg EKM 
• 7 ammekyr (krysning Hereford og Simmental)
• 110 vinterfôra sauer
• 3 000 verpehøns
• 30 purker i kombinert produksjon

Aktuell for å skru opp produksjonen for å dekke etterspørselen etter norsk melk

Melkekufjøset på 500 kvadratmeter med 44 liggebåser ble 
bygd for fem år siden og kostet da 5,5 millioner. 
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Følger avlsplanen
Avlsplanen til Geno har blitt fulgt i 
alle år på Vestbø, så Johannes 
tror kyrne er mer enn bra nok 
genetisk til en økt ytelse. Fore-
løpig brukes det bare ordinær 
sæd av NRF og ikke kjøttfesæd i 
besetningen. SV-sæd brukes hvis 
ei ku er tidlig i brunsten når det er 
andre kyr som skal insemineres 
og på lørdag for å unngå insemi-
nering på søndag. Johannes 
ønsker å inseminere litt i puljer. 
Han synes det er lettere å ha 
fokus på brunst og inseminasjon i 

konsentrerte perioder enn å ha 
det på seg hele tida. Aktivitets-
måleren som fulgte med melke-
roboten ble prøvd, men Johannes 
synes det fungerer bedre uten, 
noe FS-tallet også viser.  
- Det er viktig å bruke tid på dyra,   
og for mye tid på pc’en går fort på 
bekostning av det, fastslår Johannes.

Ku-kalvsamvær går ut over 
melkeleveransen
Siden ku og kalv går sammen de 
første tre ukene blir leveransen 
redusert i denne perioden. Johan-

nes forteller at de derfor vil gjøre 
litt om på ku-kalvopplegget (mer 
om det litt senere). Målet å få 
ytelsen opp fra 9 til 9 500 kg.  

Hvis ytelsen skal opp, blir det 
også nødvendig å øke bruken av 
kraftfôr. Kraftfôrprosenten har 
 ligget på 27, men vil krype oppo-
ver. I dag er kraftfôrtaket på 12 kg 
pluss 2,5 kg roe super. God grov-
fôrkvalitet er viktig for responsen 
på mer kraftfôr. Enga består av 
ett- og flerårig raigras med en 
fôrenhetskonsentrasjon på rundt 

Johannes og Marianne Vestbø øker nå melkeproduksjonen til det fjøset har kapasitet til. 
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REPORTASJE

0,90. I tillegg kjøpes det inn ca. 
300 rundballer. Johannes tror ikke 
et slikt fôringsopplegg med ren 
raigrassilo hadde fungert uten 
Roesuper. Kyrne har tilgang til 
saltslikkestein, og det går ca. 40 
kg i uka. 

Tilpasninger i ku-kalv-
samværet
Johannes Marianne og Johannes 
har praktisert ku-kalvsamvær i tre 
år og har gode erfaringer med 
det. Kalvene har gått med kua i 
løsdriften i 14-20 dager. Går de 
lenger er erfaringen at det fort blir 
kluss med celletall og vanskelig å få kalven til å drikke av smokk-

bøtte etter de er tatt fra. Kyrne går 
fritt i roboten, men laktasjonskur-
vene for både kviger og eldre kyr 
viser at ku-kalvsamværet gjør at 
de kommer senere opp i melk. 
Opplegget framover vil bli at 
 kalven får all melka i ett til to 

døgn. Deretter melkes kua i robo-
ten, men går sammen med kalven 
i kalvingsbingen ei ukes tid før de 
separeres. De tror dette vil være 
det mest lønnsomme opplegget. 
Kalven får en god start og en unn-
går problemer med å lære kalven 
å drikke. Samtidig vil det gå med 
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Figur: Meierileveranse 2022 til 2025

I det gamle båsfjøset vegg i vegg med nyfjøset er det sju 
kalvlingsbinger. 

KREVENDE KLIMA FOR GROV-
FÔRDYRKING
Halvøya Haugalandet nord i Rogaland har et krevende klima for 
grovfôrdyrking. Når det først starter å regne har lett for å holde på 
ei stund. Johannes mener derfor at ikke alle råd fra ekspertisen er 
like gangbare i dette området. Hvis de kjører ut all gjødsla så tidlig 
som mulig om våren fører det til dårlig avling hvis slåtten ikke kan 
tas 1. juni, men kanskje først 10. juni på grunn av regnvær. Ei eng 
som blir stående, taper seg både i kvalitet og mengde. Husdyr-
gjødsla kjøres ut i slutten av mars/begynnelsen av april, men mine-
ralgjødsel drøyes til 1. til 10. mai. Det leies finsnitter hvis den er 
 tilgjengelig, men ellers eier Marianne og Johannes alt høsteutstyret 
selv. Sprøyting og spredning av mineralgjødsel leies. Graset høstes 
tre ganger og legges i tårnsilo og rundballer, og været avgjør 
 hvilken slått som havner i tårnsiloen. Avlinga ligger på ca. 1 000 
fôrenheter pr. dekar.

På Vestbø ligger enga med ett- og flerårig raigras i 5-6 år, men 
 allerede i andreårseng direktesås det og dette gjentas hvert år. 
Dette synes Johannes holder ugraset i sjakk og avlingene oppe. 
Det 30 dekar store beitet sås hver vår og slås en gang før kyrne 
slippes utpå, men det gir bra beite fra slutten av juni til ut oktober. 
Kyrne går fritt ut og inn hele døgnet. For at kvigene ikke skal få for 
lav melkingsfrekvens holdes kalvene inne. 

Marianne og Johannes Vestbø har gode erfaringer med 
ku-kalvsamvær, men gjør noen tilpasninger for å øke 
melkeleveransene.
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mindre melk enn når kalven har fri 
tilgang i tre uker 

Veien videre
Johannes innrømmer at strikken 
tøyes når produksjonen kommer 
opp i 400 tonn. På litt lengre sikt 
tror han kanskje de velger å senke 
produksjonen til 350 tonn og 
kvitte seg med litt leiekvote hvis 
forholdstallet holder seg stabilt 
høyt. Tanken er at en redusert 
produksjon vil gi like mye igjen på 
bunnlinja med mindre arbeid og 
samtidig blir det enklere å tilpasse 
seg nye gjødselkrav. 

Med tanke på at det er de aktive 
bøndene som tar all risiko og 
ansvar synes han 1 kr i kvoteleie 
er for mye, men i Rogaland er det 
mange som betaler 1,50. Selv om 
fri produksjon i høst var positivt 
var det litt surt å tape 70 000 
 kroner på unødvendig kvoteleie. 
Strategien på Vestbø er å holde 
igjen på kostnadene for å være i 
posisjon til å investere. Et nytt 
fjøs til ungdyr og sinkyr står høyt 
på ønskelista, men Marianne og 
Johannes forhaster seg ikke og 
ser det litt an før de eventuelt 
 stikker spaden i jorda. 

Denne kvigekalven var reiseklar til Øyer og Johannes 
Vestbø synes det blir spennende å følge med på om hun 
kommer i embryoproduksjon.  Kviga er etter 12308 NR 
Sundsvang og har 51 i avlsverdi.

      holde igjen på kostnadene for å 
være i posisjon til å investere

Renovere gammelt løsdriftsfjøs?
KONTAKT OSS!

Lang erfaring  –  Solid utstyr
Vi forhandler også klauvbokser

Tlf.: 69 12 68 00
www.bbagro.no

Tlf: 74 14 76 00
Mob: 917 27 606
epost: info@forsentralen.no

IMPORTØR

SE VÅRE NYE  NETTSIDER WWW.FORSENTRALEN.NO

PROFESJONELLE BEITEPUSSERE 
OG KANTKLIPPERE

SPESIALIST I LANDSKAPSPLEIE!

Avrundet og praktisk design gir 
høy kapasitet og driftsikkerhet.

Patentert motstål samt spiralrotor 
som gir konstant oppkutting.

Markedets største sortiment av 
beitepussere & kantklippere.

REFERANSER OVER HELE LANDET

KAMPANJE
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Tekst og foto

Gras og grovfôr kan inngå som en større del av fôrgrunnlaget enn i 
dag. Det er viktig for næringas legitimitet og åpner også opp for bruk 
av mer norskprodusert korn som kraftfôrråvare. Samtidig stilles det 
økte krav til fôrplanlegginga. 

GODT GROVFÔR  FOR- 
TJENER EN VEL BAL- 
ANSERT FÔRRASJON

FÔRING

Vi ser nå større bredde i 
grovfôrkvalitet enn tidli-
gere. Analysestatistikken 

viser at stadig flere av de inn-
komne grovfôranalysene ligger 
betydelig over gjennomsnittet 

både på fordøyelighet (OMD) og 
ikke minst proteininnhold. 

Vi har i høst hatt tett kontakt med 
flere produsenter som har vært 
deltakere grovfôrprogrammet i 

Tine med fôranalyser med fordøy-
elighet opp mot 80 prosent og 
råproteininnhold over 180 gram 
per kilo tørrstoff. Med slikt super-
grovfôr er det ekstra viktig å finne 
den gode balansen i fôringa. 

Drøvtyggernes egen bioreaktor, en symbiose hvor milliarder av mikroskopiske hjelpere omdanner fiberrikt gras til høyverdig protein og energi for 
produksjon av melk og kjøtt, gitt at vi steller pent med den.
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Unngå at iveren tar 
overhånd
Med mulighet for å produsere 
over kvota er det fristende å gi på 
med litt ekstra kraftfôr. Proteininn-
holdet i melka jo også fått høyere 
verdi. Har du mye godt grovfôr er 
det viktig å unngå at iveren ta 
overhand. Bruk god tid på å plan-
legge fôringa godt. Jeg har tidlig-
ere skrevet om at responsen av å 
bruke mer kraftfôr er veldig 
avhengig av hvor høy kraftfôran-
delen er i utgangspunktet og ikke 
minst hvor godt grovfôr du har. 
Det har liten hensikt å øke prote-
intildelinga over norm i håp om å 
oppnå mer protein i melka.

Vi har som sagt fulgt flere kon-
krete bruk gjennom de siste par 
månedene. Dette er besetninger 
med veldig godt grovfôr hvor 
responsen ikke har stått helt til 
forventningene etter overgang til 
årets grovfôr. Hva er typiske årsa-
ker og hva bør vi gjøre for å ta ut 
potensialet av mer og bedre grov-
fôr på en bedre måte?

For å ta konklusjonen av arbeidet 
først. Mer og bedre grovfôr stiller 
helt andre krav til fôringsoppleg-
get enn vi gjerne er vant til. De 
viktigste spørsmålene en bør stille 
seg er;
•  Er kraftfôrmengden godt nok  

 tilpasset grovfôrkvaliteten?
•  Passer råvaresammensetningen 

i kraftfôret til næringsinnholdet i 
grovfôret?

Hvor godt er egentlig 
grovfôret? 
Første bud er å kartlegge fôrings-
situasjonen godt. Du må kjenne 
grovfôrkvaliteten, og ikke minst 
avlingen. Det hjelper lite med 
kjempegodt grovfôr, om det er alt 
for lite av det og vi må bruke mye 
kraftfôr uansett for å få nok fôr til 
bølingen.

Gjæringskvaliteten blir enda viktig-
ere å vurdere når grovfôret er av 
høy kvalitet, enn når det er av 
 middels fordøyelighet. Mer fordøye-
lig og bladrikt gras gir ikke bare et 
større næringspotensial for dyra. 
Det gir samtidig mer tilgjengelig 
næring til ånding og uønsket 
 gjæring på veien fra nyslått gras til 
 ferdig ensilert surfôr. Da gjelder det 
å kontrollere hvor store tap av 
 verdifull næring som har foregått;
• Hva er tørrstoffinnholdet? 
•  Har gjæringa vært kraftig, er det 

mye gjæringsprodukter? 
•  Hvor mye sukker og melkesyre 

er det igjen i surfôret? 

•  Er forholdet mellom sukker og 
melkesyre over eller under 1?

•  Hvor mye av proteinet har blitt 
løselig i ensileringsprosessen? 

•  Har det blitt dannet mye 
 ammoniakk-nitrogen?

Mye står på spill og kan forklare 
forskjeller i både fôropptak og 
produksjonsrespons. Da er det 
ekstra viktig å få tatt gode og 
representative grassurfôrprøver.

Hjelp til å vurdere 
prøveresultat
Eana Fôr fikk i høst et godt 
 hjelpemiddel for å vurdere prøve-

Tabell: Tabellen viser fiberinnhold (NDF) og fordeling mellom potensielt fordøyelig fiber 
(pnNDF) og ufordøyelig fiber (iNDF) for ulike grovfôrkvaliteter. Den siste kolonna viser 
beregnet totalt opptak av NDF når fôrkvaliteten unngår i en optimering (NorFor) for 30 kg melk.

Grovfôrkvalitet OMD, % NDF, g/
kg TS

pnNDF, 
% av NDF

iNDF, % 
av NDF

nh NDF, % 
per time

pn NDF, 
g/kg TS

NDF dags-
rasjon, kg

Svært høy fordøyelighet 81,3 436 92 8 5,4 401 6,1

Høy fordøyelighet 77,0 528 87 13 4,6 459 6,1

Middels fordøyelighet 72,4 582 82 18 3,9 477 6,2

Lav fordøyelighet 66,6 605 76 24 3,3 460 5,5

Svært lav fordøyelighet 61,4 625 70 30 3,1 438 4,8

50 % kløver 67,0 422 77 23 5,8 325

NH3-halm 60,7 745 70 30 3,1 522

Ubehandla halm 54,7 767 66 34 2,2 506

Kilde:NorFor

Vi kan med fordel utnytte en større andel godt gras i rasjonene til drøvtyggerne våre enn det mange 
gjør i dag, uten at det går ut over ytelsen og effektiviteten i produksjonen.
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resultatene. Løsningen er utviklet 
av Tines fôringsrådgivere og har 
tidligere vært basert på regneark. 
Nå ligger den åpent tilgjengelig i 
Eana Fôr. Sett sammen komple-
mentære kvaliteter som kan gi 
mer stabil grovfôrkvalitet over tid. 
Ta gjerne med deg fôringsrådgive-
ren din som sparringspartner.

Viktig å tenke på når 
grovfôret er godt
En større andel av fiberinnholdet i 
graset er fordøyelig. Det er stor 
forskjell på om fordøyeligheten lig-
ger under 70 eller kanskje opp mot 
80 prosent. Tabellen viser at selv 
om fiberinnholdet går ned med tid-
ligere høstetid, vil økt fordøyelighet 
og opptakskapasitet av grovfôr 
øke det totale fiber opptaket.

En viktig forutsetning for at dyra 
skal kunne utnytte potensialet 
som ligger i grovfôret er at vomma 
fungerer bra. Det er vommikrobe-
nes gjæringsaktivitet som 
bestemmer om dyra klarer å hente 
ut næringspotensialet i grovfôret.

Grovfôr med høy fordøyelighet og 
høyt proteininnhold vil naturlig 
nok ha noe lavere fiberinnhold 

målt per kg tørrstoff. Kalkulert for 
fiberfordøyelighet og potensielt 
grovfôropptak, ser vi at godt og 
svært godt grovfôr bidrar med like 
mye fordøyelig fiber fra grovfôret i 
rasjonen.

Høyt råproteininnhold
Noe annet som er typisk for godt 
grovfôr er at råproteininnholdet er 
høyt. En større andel av det 
bundne proteinet i graset blir gjort 

løselig gjennom gjæringsproses-
sen enn for middels graskvalitet. 
Dette er enklere nitrogenforbindel-
ser som må fanges opp og utnyt-
tes av vommikrobene som viktige 
byggesteiner til mikrobeprotein. 
Dersom fôringssituasjonen ikke er 
optimal vil mye av dette verdifulle 
nitrogenet gå til spille. 

Finne og holde balansen
Lettløselige karbohydrater som 
stivelse og sukker spiller en 
 nøkkelrolle i fôringssituasjoner 
med høyt opptak av godt grovfôr. 
Ofte blir høyt stivelsesinnhold 
 forbundet med fare for sur vom 
og nedsatt vomfunksjon. Det 
stemmer som regel når grovfôr-
kvaliteten er middelmådig og det 
er betydelig behov for kraftfôr for 
å oppnå god tilvekst eller høy 
ytelse. Mange har hatt god nytte 
av kraftfôrtyper med lavt stivelse-
sinnhold, høyt proteininnhold og 
en god porsjon fordøyelig fiber i 
form av betefiber/roesnitter. 
 Grovfôrerstattere er gode å ha når 
grovfôrsituasjonen er krevende, 
men funker veldig dårlig i kombi-
nasjon med godt grovfôr.

FÔRING

Figur. Eana Fôr har i høst kommet med ny funksjonalitet for å sammenligne og vurdere 
grovfôranalysene både av hensyn til næringsinnhold og gjæringskvalitet.

Mer og bedre grovfôr med økt fordøyelighet og mer protein vil øke bruken av 
norsk korn i kraftfôret til drøvtyggerne våre.
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Fristende med superkraftfôr
Med økte kvoter er det fristende å 
bruke det jeg med en fellesbeteg-
nelse kaller superkraftfôr. Det er 
kraftfôrtyper beregnet for høy 
ytelse nesten uansett grovfôr og 
som inneholder en stor andel 
gjerne importerte proteinråvarer. 
Det kan være riktig innenfor rime-
lighetens grenser, men kan føre til 
ubalanse som eneste kraftfôr om 
grovfôrkvaliteten er god. Bruk av 
to kraftfôrslag gir den mest fleksi-
ble løsningen for å finne gode 
kombinasjoner for dyr i ulike deler 
av laktasjonen, for de som har 
muligheter for det.

Bruk derfor tid på å vurdere hvilke 
kraftfôrtyper som passer best 
sammen med ditt grovfôr. Ikke 
tenk at dyrest og best nødvendig-
vis er det beste under alle fôrings-
situasjoner.

Styr etter vombelastninga
I NorFor-systemet som vi bruker 
for fôrplanlegging i Sverige, 
 Danmark, Island og Norge er 
vombelasting en viktig parameter 
vi styrer etter. Vombelastninga 
angir forholdet mellom vomned-
brutt stivelse og sukker og fiber i 
rasjonen. Blir vombelastningen 
for høy (øvre grenseverdi melke-
kyr er 0,6) vil det gå ut over 
 vommiljøet og fordøyeligheten av 
fiber i  rasjonen vil gå ned. Ses 
typisk i situasjoner med høye 
kraftfôrmengder tidlig i laktasjo-
nen. 

Like viktig som at vombelast-
ninga ikke må bli for høy, er det 
at den heller ikke må bli for lav. 
Blir den det, vil det redusere 
mikrobeaktiviteten i vomma. Med 
mindre mikrobiell aktivitet vil 
fiberfordøyeligheten gå ned og 
det blir syntet isert mindre mikro-
beprotein. Mikrobene trenger rett 
og slett  tilstrekkelig med stivelse 

og sukker som energikilde for å 
formere seg og gjøre jobben med 
å bryte ned fiberpartiklene fra 
grovfôret.

Tilskuddsfôring med korngrøpp 
og eller melasse i beitabasert 
 melkeproduksjon er et velkjent 
fenomen. Vanlige anbefalinger for 
stivelsesinnhold i rasjoner til 
 høytytende kyr ligger gjerne 
 mellom 25 og 40 prosent på tørr-
stoffbasis. Mellom 3 og 5 prosent-
poeng ekstra sukker i rasjonen 
kan øke ytelsen for høytytende kyr 
på ubalansert rasjoner.

Fiber er ikke bare fiber
Som nevnt blir det gjerne høyere 
fiberopptak (NDF) i rasjoner med 
godt grovfôr. I tillegg er denne 
fiberen mer fordøyelig for drøv-
tyggeren. Dette gjelder så lenge 
balansen mellom næringsstoff-
ene er god og vommikrobene 
har gode arbeidsforhold. 
Drøvtygging og det at det er nok 
bestandige fiberpartikler til å 
danne et godt flytelag er det 
 viktig å passe på. God drøv-
tygging bidrar til å holde pH 
under  kontroll, mens flytelaget 
virker som reservoar for vommi-
krobene som er spesialisert på å 
bryte ned fiber.

Opplever du utfordringer med 
manglende drøvtygging og 
 symptomer på at fôret passerer 
for raskt gjennom vomma, er det 
viktig å ta grep fort. Tørr halm, 
gjerne helst ubehandla og godt 
kutta, er det beste. Dyra trenger 
ikke mye, en halvkilo kan gjøre 
underverker. Selvvalgsmetoden 
kan ofte fungere bra i løsdrift. La 
dyra få tilgang på halm i et 
avgrenset område av fôrbrettet 
og la dem velge selv. Alternativt 
kan det blandes inn noe grovfôr 
som er seint høsta og med høy 
andel ufordøyelig fiber. 

Fôrplanlegging ikke alt
Vi kan utvilsomt gjøre mye med å 
ta gode representative grovfôra-
nalyser, registrere produksjon og 
tilpasse kraftfôrmengde og ikke 
minst kraftfôrtype. Fôrplanlegging 
bygger på standarder for å 
beregne fôropptak ut fra grovfôr-
kvalitet og rasjonssammenset-
ning. Vi har nevnt hvor viktig gjæ-
ringskvaliteten er for grovfôropp-
taket. 

Andre viktige ting som må være 
på plass er hvor gode akkurat 
dine dyr er som grovfôrutnyttere. 
Friske kalver, godt kvigeoppdrett 
og tilpassa sinku-management er 
alle veldig viktige grunnpilarer for 
å bygge gode produksjonsdyr 
som vil utnytte godt grovfôr på en 
god måte når de får muligheten. 
Vi i Tine kommer til å jobbe enda 
mer målretta framover for å hjelpe 
dere med å ta ut potensialet som 
ligger i mer og bedre grovfôr. 

Det kreves god balanse mellom grovfôrkvalitet, kraft fôr - 
mengde og ikke minst råvare sammensetning for at kyrne 
skal kunne yte sitt aller beste.



48 BUSKAP 1-2025

DYREVELFERD

Kari Lise J. Dybo
Mjølkeprodusent

kari.dybo@gmail.com

Målet har vore nok dyr til å fylle kvota, og nok 
dyr å velge i. Men det har nok sin pris. Sjølv 
om den kostnaden ikkje alltid er så synleg.

FOR MANGE 
DYR HAR 
SIN PRIS

Hos kyrne er som vanlegt 
fokuset å få kalv i dei. Få 
dei til å mjølke nok, og ha 

mange nok som mjølkar. Og kalv-
ane kjem. Fjoset er fullt. Som all-
tid. Allerede då nyfjoset nærma 
seg ferdig syns me fjoset var for 
lite. Skulle alltid hatt litt fleire 
båsar. Slik eg trur veldig mange 
tenker. Skulle hatt bare litt meir 
plass. Spesielt når det i fjor blei fri 
kvote, og i år som forholdstallet er 
på 1,20. Men, så kjem spørsmå-
let; har me faktisk plass nok til å 
dra nytte av denne moglegheten? 

Og neste spørsmål; kva vil det å 
fylle fjoset maks (og gjerne litt til) 
ha å bety for trivselen til dyra? 
Smittepress og rett utnyttelse av 
mjølkeroboten? 

Nyttige erfaringar i 
gamlefjoset
Me gjorde oss mange nyttige 
erfaringar i gamlefjoset. Eit fjos frå 
1936 med metertjukke veggar. 
Lågt under taket og dårleg lufting. 
Slik mange har erfaring med. Det 
var gjort ei oppgradering på 
begynnelsen av 80-talet då kalvar 

og ungdyr ikkje skulle stå på bås. 
Løysninga blei småkalv i enkelt-
boksar (der det gjerne sto to ved 
kalvingstoppar), og fullspaltebin-
gar med gjødseltrekk under til 
ungdyra. Då me starta opp som 
mjølkebøndar i 2004 var fjoset 
halvfullt. Kalveboksane stod rett 
ved sleppegangen ut på beitet, 
rett under flisluka og ikkje så langt 
ifrå fôrlukene. Ikkje så rart at 
 kalvane til tider sleit med diaré. 
Dei stod stadig i trekken. Boksane 
blei flytta til midt i fjoset. Eit lang 
fjos med båsrekkene fyrst og 
 deretter bingane. Ei stund fungera 
det godt. Men fjoset fyltes opp og 
kalvane måtte fortare ut av boks-
ane enn tidlegare. Løysninga vår 
blei å slå sammen to bingar som 
var rett ved sida av kvarandre. 
Den eine blei strødd opp med 
halm. Ettersom det blei fleire 
 kalvar blei det òg meir mjølkefôr-
ing og me sette inn ein mjølkefôr-
ingsautomat. Igjen noke som 
 fungera godt ei stund. Men. Med 
fleire dyr i eit ikkje så optimalt fjos 
kom diaréen tilbake. Koksidiose. 
Og lungebetennelse. 

For stort aldersspenn i 
kalvegruppa
Frustrasjon og fortvilelse var stor. 
Ingen likar å sløkke brann etter Oppstalling på løa i gamlefjoset. Foto: Anne Hege Hunskaar-Tajet
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brann etter brann og ikkje få løyst 
årsaken til brannane. I arbeidet for 
å finne ei bedre løysning fekk me 
med oss ein dyktig dyrlege med 
hjerte for kalven. Kalven er tross 
alt opphavet til neste generasjons 
mjølkekyr. Og skal ein få ei kyr 
som fungerar optimalt bør for-
holda ligge til rette for eit godt 
kalveoppdrett. Friske kalvar med 
god tilvekst. Etter mange gode 
diskusjonar med både dyrleger og 
rådgjeverar forstod (eller kanskje 
innsåg) me noken ting. Det var for 
stort aldersspenn i kalvegruppa, 
lufta i fjoset var ikkje god for 
 kalven; fullt fjos, rå luft og dårleg 
luftkvalitet. Sutten på kalveauto-
maten var ei stor smittekilde, og 
inna me oppdaga at ein kalv 
drakk dårleg var me for seint ute. 
Informasjonen frå automaten var 
“gamalt” nytt. Me endte opp med 
å flytte kalven opp på løa. 

Kalvehytter på løa
På løa sette me opp kalvehytter 
med garde framom. To kalvar i 
kvar hytte. Etter kvart som kalv-
ane vaks til gruppera me dei i 
 tallebingar sett opp med lett-
grindar på tre sider og ein etefront 
i framkant. Som med mange slike 
provisoriske løysningar blei det 
bruka balletaug for å halde det 

sammen. Gruppene var aldri på 
meir enn seks kalvar. Seks i 
 bingen var ok. Kalvefôringsauto-
maten blei kasta ut. Me valgte 
manuell mjølkefôring. Slik kunne 
me fange opp dei minste signal 
på at alt ikkje var i orden. Automa-
ten kom aldri inn att. God og roleg 
luftutskifting, høgt under taket, og 
stell to gonger om dagen der me 
såg alle kalvane redusera mykje 
av problemet. Men heilt vekk blei 
det ikkje.

Nede i fjoset fekk me to ledige 
bingar, og det tok ikkje lang tid før 
dei var i bruk. I starten tok me 
vare på stutkalvane. Men etter-
kvart blei fjoset fullt. Dermed 
hadde me ikkje plass til stut-
kalvane. Desse solgte me som 
 livkalv ved ca. 12-16-vekers alder. 
Så var det dette med antall dyr i 
bingen. Det var seks eteopningar i 
bingane og me hadde sjølvagt 
seks dyr i bingane. Som ein dyr-
lege sa: “det er fint med seks i 
bingen” … Og det fungera det. Så 
lenge dei var under året. Når dei 
nærma seg året var det akkurat 
som om veksten stoppa opp. Dei 
blei ikkje tynne eller langhåra, 
veksten stagnera bare. Litt tilfeldig 
oppdaga me at når me tok ut eitt 
eller to dyr så skjedde det noke. 

Det var som om ein kunne merke 
at dyra treivst bedre. Og dei vaks.

Lett å oversjå små 
marginar her og der 
Det er gjort mange utregningar på 
kostnadane knytta til sjuke kalvar. 
Dårleg tilvekst, dårleg fruktbarhet, 
lågare mjølkemengde og dårleg-
are jurhelse. Slike utregningar er 
ikkje så lett å overføre til egen 
besetning. Det blir så abstrakte 
tal. Og det er ikkje som å få kraft-
fôrregninga i posten, eller tilskud-
det inn på konto. For ikkje å preke 
om alle vurderingane ein må ta 
ved å bygge nytt. Reine pengar 
inn og reine pengar ut er det lett å 
forhalde seg til. Beregningar av 

Kalveavdeling. Foto: Anne Hege Hunskaar-Tajet

Kalveavdelinga innvendig. Foto: Anne Hege Hunskaar-Tajet

      Det var for stort alders- 
spenn i kalvegruppa
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små marginar her og der er mykje 
vanskelegare å ta med seg. Men 
om ein ikkje tek dei med seg blir 
det som å sei at “det er ikkje så 
farlegt med dei fem minutta borti 
kroken, det er bare fem minutt”. 
Fem minutt kvar einaste dag blir 
til sammen 30 timar på eit år. Det 
er nesten ei heil vike med ein 
ansatt det. Og slik har me prøvd å 
tenke inn i det nye fjoset.

For mange dyr på roboten
Erfaringane me hadde gjort oss i 
det gamle fjoset var med oss inn i 
byggeprosessen. Plass, luft, god 
logistikk, og kalven i egen av -
deling på utsida stod øverst på 
lista. Og fjoset blei bra det. Men, 
sjølv om me hadde gjort oss ein 
god del erfaringar så ramla me 
etterkvart i noken grøfter. For 
mange dyr på roboten og ein kalv 
for mykje i gruppa. Gruppestørrel-
sen vår var på fem til sju. Stort 
sett var det sju stykk. Arealmessig 
var det plass, men eit tal på papi-
ret er bare veiledande. Då me 

mista noke leigekvote blei kalve-
gruppene på ca. fem stykk. 
Resultatet blei utvilsomt positivt. 
Javne, robuste og friske kalvar. 
Nå høyrest det ut som om at det 
var bare elende i den nye avde-
linga. Det var det absolutt ikkje. 
Men i periodar hadde me utfor-

dringar med luftvegsinfeksjonar. 
Me etablera ein kalvehage med 
fire grupper ute. Dermed fekk me 
tømt kalveavdelinga noken veker 
om sommoren slik at me fekk 
vaska den ned. Alt-i-alt får me 
positive tilbakemeldingar på 
 kalvane våre. Tilveksten er bra, og 
kvigene er stor nok til insemine-
ring allerede ved 12-månadars 
alderen.

Til sommoren som kjem har me 
mykje kalvingar. Ikkje planlagd, 
me tenkte jau at det skulle fordele 
seg litt meir, men naturen let seg 
sjeldant styre etter boka. Korleis 
det blir er eg spent på.

Fjoset blei fullare og fullare
Inne i fjoset er det fullt. Rett før 
fjoset var ferdig tidleg i 2013 gjekk 
me inn i ei samdrift. Med den 
kvota var me i taket på kapasite-
ten til roboten. Og me hadde stort 
behov for meir dyr. Fjoset blei 
fullare og fullare. Før me gjekk i 
samdrift hadde me bygd oss opp 
ei kjøttfebesetning. For å fylle 
 fjoset … Nå skulle det vere plass 
til både desse dyra og innkjøpte 
NRF-kviger. Bruk av kjønnssepa-

      For mange dyr på roboten og ein 
kalv for mykje i gruppa

Sommoroppstalling for å få tømt kalveavdelinga. Foto: Kari Lise J. Dybo

Småkalv i kalvehagen  Foto: Kari Lise J. Dybo
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rera sæd var og ein del av planen. 
Det gjekk eit år, og det gjekk to. 
Kvigene blei fleire, dei vaks og 
trong plass. Bingar med større 
etefrontar og større båsar. Desse 
bingane var okkupert av kjøttfea. 
Igjen møtte me på plassproblem. 
Sjølv om kvigene var store nok 
ved insemineringsalder opplevde 
me at dei var litt små ved innkal-
vingsalder. Om årsaken var plass 
eller genetisk materiale er vanske-
leg å sei. Sannsylegheten er vel 
ein kombinasjon. Aktiv bruk av 
fôringsrådgjevar tilsa at fôringa 
var rektig. Me forstod at kjøttfea 
måtte ut, og dyra blei solgt. Inn-
kjøpte dyr er alltid eit lite lotteri. 
Folk selger sjeldent dei beste 
dyra. Avlsplanen har alltid vore 
flittigt i bruk, men det tek tid før 
det gjev synlege resultat. Apropos 
dei mindre og usynlege marginane.

Stort press på roboten
Med fokus på å ha nok hodyr for 
å ha nok å velge i, og ein robot 
me ville og måtte utnytte kapasi-
teten til, blei det stort press på 
roboten. Mjølkemengda pr. dyr 
stanga midt på 20-talet. Nybære 
kviger som ikkje kom til i roboten 
gjorde til at dei nok ikkje fekk vist 
sitt fulle potensial. Og mange blei 

nok slakta for tidleg og på feil 
grunnlag. Kan nok hende me 
skulle ha sortera ut kviger før 
inseminasjon. Det med antall dyr 
på roboten og mjølkemengde 
 diskutera me ofte. Me ville ikkje 
slakte kyr tidlegt i laktasjonen. 
Måtte ha den mjølka. Og noken 
dyr blei nok då gåande for lenge. 
Dyr som kanskje ikkje mjølka meir 
enn rundt 20 liter. Dyr med høgt 
celletal. Dyr med dårleg jur og så 
vidare. Det me ofte såg når me 
sendte av garde dyr til slakt var at 
dagleg produksjon holdt seg på 
same nivå som før slaktinga. 
Antall mjølkingar pr. dag gjekk 
opp. Det var færre dyr som måtte 
hentast, spesielt kviger/ungkyr. 
Stellet gjekk lettare og det blei ein 
ana ro over fjoset. 

Vanskelegt å gje slepp på 
gamle tankar
Har me lært av alt dette? Ja. 
Noke. Det er vanskelegt å gje 
slepp på gamle tankar. Ting gjeng 
så på rutine. Og det er litt skum-
melt å ta større steg. Som å velge 
å sortere ut kviger på eit tidlegt 
stadium sjølv om GS-prøvene for-
tel oss at me kan og bør. Men 
steg for steg trur og håpar me at 
me når målet. Få opp avdråtten til 

over 30 liter, og få ei besetning 
med javnt over robuste og hald-
bare dyr. Og håpe at me ikkje blir 
“fanga” av ei kvote på 1,20. 

Ungdyrsida er full. Foto: Kari Lise J. Dybo

      Nybære kviger som  
ikkje kom til i roboten gjorde  
at dei nok ikkje fekk vist  
sitt full potensial

Smått til nytte

ENKELT MÅL PÅ HVOR EFFEKTIV KUA ER
I Hoard`s Dairyman kan vi lese om en enkel måte å sjekke hvor effektiv kua er til å produsere melk. Formelen er: Kuas 
dagsavdrått dividert med levendevekt. Ei ku som melker 40 kg og veier 550 kg vil ha en effektivitet på 0,73. Ei ku som 
veier 650 kg må da melke 47,5 kg for å komme ut med samme effektivitet. Årsaken er at ei større ku relativt sett trenger 
mer energi til vedlikehold slik at av to kyr med samme dagsavdrått vil den minste være den mest effektive. Selv om 
svakheten med denne metoden er at den ikke sier noe om fôreffektivitet, anbefales det i Hoard`s Dairyman å bruke 
«melkeeffektiviteten» som et verktøy for å optimalisere produksjonen.

Hoard`s Dairyman september 2024
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kursansvarlig i Geno

anne.hege.hunskaar.
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TRIVELIGE KUNDEMØTER 
PÅ AGROTEKNIKK
14. til 17. november gikk Agroteknikk av stabelen, og 
den store messehallen på Lillestrøm var fylt til randen 
av stands for landbruksrelatert utstyr og tjenester. 
Med over 35 000 besøkende var messa en suksess 
både for selgere og kjøpere og for alle som bare 

ønsket å holde seg orientert eller ha et interessant 
hverdagsavbrekk.  På Genos stand var det stor 
 aktivitet og engasjert og trivelig prat om avl og 
 sædprodukt og alt vi kan bidra med som bidrar til 
bedre økonomi og praktisk hverdag. Det er alltid 
 trivelig og nyttig å møte kunder!

Rekordmange utstillere ga besøkende god mulighet til å få 
oversikt over marked og produktutvalg.
Foto: Anne Hege Hunskaar Tajet.

Stor aktivitet på Genos stand. Foto: Anne Hege Hunskaar Tajet.

KOLLET

Etterspørselen etter kollet-genetikk øker på verdensbasis, så kollet er et ord som 
 virkelig er i vinden for tiden. Ei kolle kan være et hunndyr uten horn, både av storfe, 
elg og hjort, mens en kolle betegner en rund topp i landskapet. Et kollet dyr har en 
fin,  avrundet hodeform mellom ørene, og alle variantene av ordet stammer fra kollr i 
 norrønt språk, fra en tid hver gård hadde sine representanter til ting – som ganske 
mange steder ser ut til å ha ligget på en kolle. 

Anne Hege Hunskaar Tajet
Tekst og foto: Veterinær/kursansvarlig i Geno
anne.hege.hunskaar.tajet@geno.no

NR 12391 Laupen-PP. Foto: June Witzøe.

HVORFOR akkurat



FLECKVIEH.
Rase nr. 1 i kombinert melk og storfekjøttproduksjon.

En solid og robust kombinasjonsrase som også utmerker seg med:
-Høy melkeytelse, snitt ytelse på fleckvieh i Tyskland 2024 

på 8500+ kg med 4,2% fett og 3,5% protein*.
-Holdbarhet.

-Jurhelse og godt jureksteriør.
-God fruktbarhet.

-Gode bein og klauver.
-Høy tilvekst og gode slakteresultater.

-Høyt grovfôropptak.
-Utmerkede beitedyr på både inn og utmark.

-Fôringskalv fra 50% avregnes som kjøttfekalv hos slakteriene.
-Tillitsfulle og rolige dyr.

-Passer også godt til økologisk drift.

Vi tilbyr topp genetikk fra verdenskjente Spermex og Genetic 
Austria, se Geno’s nettbutikk for flere tilgjengelige okser.
For mer info kontakt Kristin Stølan, tlf 41515160, krstolan@hotmail.no
*Fra Spermex’s facebookside 17.01.25. 
Alle bilder hentet fra Spermex&Genetic Austrias nettsider.
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Tegninger:
Sunniva Anette 
Hunskaar Tajet

Livet til Ole Håkon Upsata var travelt og bra. Store motorer, olje og 
traktor, kjæreste og skiferier i innland og utland var betydelige og 
gode livsingredienser like før gårdsovertakelsen. Så skjedde det brått 
noe som snudde hele livet på hodet, og Ole Håkon gikk «helt i bånn».

NÅR LIVET IKKE ER «SÅNN MIDT PÅ TREET»

EN KJEMPEERFARING 
Å GÅ HELT I BÅNN

REPORTASJE

Ole Håkon Upsata håper historien hans kan 
være til hjelp for kollegaer som opplever noe 
lignende og gjøre det lettere å søke hjelp. 

Vanskelig å kjenne seg selv igjen
Fra et ganske ubekymra liv uten store opp- og ned-
turer, opplevde Ole Håkon plutselig hjertebank og full 
alarm i kroppen for den minste ting. Han så for seg 
det verst tenkelige utfall av det som før var lett hånd-
terlig og helt dagligdags. Det kunne være sms-en 
med tankmelkcelletallet, et navn i displayet da tele-
fonen ringte … en mengde små, tilsynelatende helt 
ubetydelige ting. Det var vanskelig å kjenne seg selv 
igjen. Ole Håkon hadde det kipt, fikk smerter i krop-

pen og slet med å sove. Samtidig måtte han holde 
hodet over vann, ta fjøsstella og drive gården. 

Lettere å reparere traktoren enn seg selv
Det ble bare verre, og Ole Håkon forteller at han var 
på fremmed grunn. Han var vant til å finne fram 
 skiftenøkkel og verktøy og fikse alt som gikk i stykker, 

men det er ikke like enkelt å fikse seg selv. Han 
kjente på skam ved å slite med mentale helse. Det er 
ikke lett å akseptere egen sårbarhet når en er vant til 
å være ubekymra og sterk.

Som en engel
Nå kommer det en liten solskinnshistorie midt i det 
vanskelige. Ole Håkon forteller at han kan bruke lang 
tid på å finne den rette traktoren for eksempel, men 
da han traff kona var det ikke noe å lure på. Hun var 
som en engel! Da livet floket seg til, var hun avgjø-

«Jeg brukte masse 
energi på noe jeg ikke 

visste hva var. Den 
 energien blir ikke til noe, 

og det var nødvendig  
å ta grep.»
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rende for å finne veien ut av det, slik familie ofte kan 
være. Hun har trua på at det meste ordner seg.

Brannseil av folk
Ole Håkon var redd han ikke klarte å mestre hver-
dagen mer og lagde seg et «brannseil» av folk som 
kunne stille opp om det rakna helt, før han tok tak i 
seg selv. Da han til slutt ringte en kamerat for å sikre 
hjelp til fjøsstell om det skulle bli helt nødvendig, 
svarte kameraten: «Så bra at du ringer nå! I tide! Jeg 
har opplevd så mange ganger at folk ringer for seint.» 
Tidsnok? Det ga håp!

Be om hjelp
Da han endelig ba om hjelp, var HMS-rådgiveren på 
pletten i løpet av to timer, og så fulgte en periode 
med brannslukking før han fant en psykolog som 
«snakket samme språk». Det ble greit å sette ord på 
det. Ole Håkon forteller at han slet med angst. Om 
ikke det var nok at kroppen gikk i alarmberedskap for 
småting, var angsten for å få angst også stor. Det er 
fryktelig vanskelig å være til stede når angsten tar 
tak, og det var en krevende prosess å begynne å 
jobbe med seg selv. 

Starten på noe bra
Å gå «helt i bånn» ble starten på noe bra, og selv om 
det koster, ønsker Ole Håkon å dele dette med andre 
som kan kjenne seg litt igjen og som synes det er 
vanskelig å snakke med noen om det. Ikke vær redd 
for å søke hjelp! For Ole Håkon ble det starten på å 
kjenne seg selv bedre, finne ut hva som betyr mest, 
få tilbake god søvn, og ta tak i det som er vanskelig 
for å dempe uro.

Selv om det går i bølger, er Ole Håkon optimistisk og.
tenker nå at det var en kjempeerfaring å gå «helt i 
bånn». For bønder som har stort ansvar, som ofte kan 
være alene om store avgjørelser og har mye av 
arbeidsdagen alene, kan slike utfordringer bli vanske-
ligere å håndtere enn om en er ansatt i et firma med 
et større nettverk rundt seg. Ole Håkons erfaring er at 
det var bra å be om hjelp og at støtteapparatet rundt 
bonden fungerer. Det vanskelige kan bli starten på 
noe bra. 

«Det går i bølger. 
Når en jobber  

mye og er  
sliten, senkes  
terskelen for  
problemer»

«Det må bare fikses. 
Jeg må i mål med 

 rundballene – og med 
mental helse. Ett skritt 

av gangen.» 

«Jeg vil ikke tenke når jeg 
blir gammel, at jeg ikke har 

vært tilstede i livet.»
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FØRSTE CANDKU- MARKERING

REPORTASJE

Storfeskolen ble ferdig for et 
års tid siden, og mange er 
nå i gang med digitale kurs. 

Minst fire fullførte kurs gir  tittelen 
CandKu, og de første 20 som 
hadde gjennomført ble  invitert til 
markering på Store Ree 13. 
november. Etter åpen dag hvor det 
ble servert lunsj, fagforedrag og 
omvisning i fjøset, ble det servert 
god middag til CandKu-kandidat-
ene. Kupraten gikk lett over bor-
det, og flotte diplomer ble høytide-
lig tildelt. Dette ble  veldig trivelig, 
og vi gleder oss til å markere nye 
CandKu-kandidater neste år! 

Noen av deltakerne har tatt 
 kursene sammen, og erfarings-
utveksling og trivelige felles mål-
tider har styrka samhold og nabo-
skap. Dette anbefaler de at andre 
tar inspirasjon fra! Andre var tyde-
lige på at Storfeskolen ga kunn-
skap som de raskt kunne ta i bruk 
i fjøshverdagen. Kursa kan du ta 
akkurat når det passer deg. De 
består av korte foredrag og enkle 
tester, og du får kursbevis etter 
gjennomføring av hvert enkelt 
kurs. For brunstkurset er det laget 

en polsk og en litauisk versjon for 
å gjøre opplæring av østeuropeisk 
arbeidskraft enklere. Du finner 

mer om kursene på geno.no. 
Håper vi ser deg på CandKu- 
markering i 2025!

Hans Storlien presenterte okser til engasjert publikum. 

Trivelig CandKu-markering på StoreRee 13. november. 

Anne Hege  
Hunskaar Tajet

Veterinær og 
kursansvarlig i Geno

anne.hege.hunskaar.
tajet@geno.no

Smått til nytte

MASTITTFOREKOMST I USA
En undersøkelse av 37 melkebruk i Wisconsin i USA konkluderte med at det i gjennomsnitt var 24,4 tilfeller av klinisk 
mastitt pr. 100 laktasjoner. Det er ca. 10 prosentpoeng høyere enn i Norge, men vi bruker tilfeller pr. årskyr og ikke 
laktasjoner. Børbetennelse var den sjukdommen med nest høyest forekomst og deretter kom ketose, tilbakeholdt 
etterbyrd og beinproblemer. For disse sjukdommene lå forekomsten fra 10 til 5 tilfeller pr. 100 laktasjoner. Ceftiofur er 
referert til som det mest vanlige antimikrobielle preparatet brukt i behandlingen. Dette er et bredspektret preparat, og 
forskerne bak undersøkelsen er opptatt av at det i større grad blir brukt forebyggende tiltak framfor behandling.

Hoard`s Dairyman september 2024

STORFE-
SKOLEN
Ny i gamet? Ta kurs du får nytte av med det samme! 

Reproduksjonskontroll er en del av god bedriftsstyring. 

Stofeskolen er digitale fagkurs du kan ta når det passer for deg! Kursene 

er praktisk anvendelige med gode forklaringer, videoklipp og bilder.

Kurs i Storfeskolen:

Brunstkontroll og brunstadferd

Dette påvirker fruktbarheten. 

Se mulighetene!

Fôring og fruktbarhet

Reproduksjonsstyring og 

økonomi i egen besetning

Avl i egen besetning, og økonomisk 

gevinst av avlsarbeidet

geno.no/storfeskolen



Telefon 02634        fjossystemer.no

Med frislippet på melkeproduksjon i 2025 står norske bønder overfor nye muligheter  
og utfordringer. I vår nye podkast-serie dykker vi ned i hvordan bøndene kan utnytte  
denne endringen på best mulig måte. Et sentralt tema er kalvefôring. Melkeprodusent  
Johannes Hjelmeland og iFMS rådgiver Søren Lund deler sine kunnskaper og erfaringer  
om ulike fôringsmetoder. De diskuterer fordelene og utfordringene ved å gi kalver råmelk  
kontra melkepulver. I tillegg ser vi nærmere på den stadig mer populære kalvedrikke- 
automaten Lely Calm, og hvordan den kan bidra til en mer effektiv og hygienisk fôring. 
Dagens vert er Kjetil Olsen, produktleder Fjøssystemer Gruppen. Scan QR-koden og  
hør podkasten. Du finner den også på vår nettside. 

 «Melk 2025» kalvefôring

Fjøs fra A til Å

Scan QR-koden 
og hør podkast!

K
alvehytte hos G

eorg Fredrik Ø
sterås, 2023



Melkekyr på beite på vollen «Hestebrua» i Troms. 

17. september og snart siste beitedag.  

Foto: Stine Storslett Lund.
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LESERNES SIDE

Buskap vil gjerne ha bilder fra leserne vi kan bruke på denne siden. Bilder kan sendes 
som vedlegg i e-post til rlr@geno.no eller lastes opp på www.filemail.com

Diplomoverrekkelse i Folldal

Veterinær Aina Kveberg hadde diplomet for nytt fjøs til Torgeir Dalen i 
Folldal liggende i påvente av at prosjektet skulle bli helt ferdig. Da 
Buskap-redaktøren var på besøk, fikk han æren av å overrekke 
 diplomet. Du finner reportasjen fra Folldal i Buskap nr. 8 på buskap.no). 
Foto: Aina Kveberg

Ikke hørt om «hanskeballong»?
Sunniva Anette som har lagd denne tegningen er datteren til Geno-ve-
terinær Anne Hege Hunskaar Tajet som forteller at dyrlege besøk ofte 
er mer enn å se til sjuke dyr. Når unger er med i fjøset og blir ivrige og 
glade bare for å få en «hanskeballong», smitter det både til dyrlegen 
og foreldrene! Gode samtaler og utallige hanskeballonger bidrar til 
trivsel i hverdagen.

Inne i sin 13. laktasjon
Berit Grindflekk i Tine har sendt oss noen ord om 
Snøfnugg som er 14,5 år gammel. Hun er inne i sin 
13. laktasjon og har passert 100 tonn produsert 
melk. Kua ble født i 2010 sammen med sin tvil-
lingsøster Rødlin. Mor Tine og far 10100 Askim. 
Snøfnugg har i løpet av sitt liv bodd i tre fjøs (to 
båsfjøs, og nå i løsdrift). Det er ei veldig snill ku, 
som stortrives ute på beite om sommeren. Helse-
kortet viser tre runder med jurbetennelse, en runde 
med melkefeber og en såleknusning. Snøfnugg ble 
inseminert igjen nå i høst. Eiere er Tobias Hodøl og 
Sina Joten Søndmør i Tufsingdalen i Nord-Østerdal.

Riktig svar på kryssordet i 
Buskap nr. 8 var Et lyst og 

trivelig fjøs gir velvære for kyrne

Mange svar denne gangen og som 

den heldige vinneren har vi trukket 

ut Helene Rudningen, 3550 Gol. 

som får tilsendt en premie. 

Vi gratulerer! Nytt kryssord kommer 

i sommernummeret.

Vinner av  
julekryssordet



Oppnå lavere omløpsprosent ved å benytte blandet seminPris: 465,- pr. doseBegrenset antall  

NYHET!

Foto: Eirik Jeistad

PRODUKTNYHET
Blandet semin av Angus

Blandet semin v2.indd   1Blandet semin v2.indd   1 17.01.2025   14:1017.01.2025   14:10
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Seinhøsten har gått over til 
vinter. Frosten kom og gikk 
i oktober, vekslende 

 mellom snø og regn en periode. 
Været var ustabilt på slutten av 
jordarbeidingen og høstsåing ble 
utsatt til våren. Det var ergerlig, da 
høstsåing av eng har vært rimelig 
vellykket når vi sår vi rett før 
 frosten. I år kom det dessuten snø 
på bakken før frosten la seg 
 skikkelig. Så noe tele ble det ikke. 
 Forhåpentligvis blir det ikke plager 
med sopp og mugg i enga som 
gir overvintringsskader. Med 
 kaldere dager er det mer naturlig 
å trekke seg innomhus i fjøset. En 
fin tid sammen med dyrene. 

Styring og planlegging
Etter en rolig tid fra april til juli 
med sporadisk kalving, kommer 
månedene august til desember 
med «kalvingsflush». Vi har tidlig-
ere prioritert å slippe alle kviger 
over 6 måneder ut på beite. 
 Konsekvensen blir naturlig nok et 
ikke ubetydelig antall kviger som 
skal insemineres på høsten, 
 samtidig med mange kyr som skal 

kalve og dyr i sårbare perioder 
rundt kalving og kalver som skal 
ha ekstra tilsyn. Ikke minst skal 
det være ledige kalvingsbinger og 
plass til kalver og ammetanter. Ja, 
det blir både fullt i fjøs og i hodet. 
Det er ikke ukjent for vår beset-
ning å legge kalving til ugunstige 
klokkeslett fra 23.00 og ut i de 
sene nattetimer. Dette har vi 
prøvd å prate med våre kolleger 
om (kyrne), og foreløpig er saken 
under utredning. 

Prøver Simherd
Vi er under prøving av program-
met Simherd, og det er spesielt 
interessant for oss som fôrer opp 
okser til slakt. I besetningen skal 
vi kunne bruke oppimot 40 prosent 
kjøttfe, men la oss innse det. Selv 
om vi prøver å bruke mye BeefY 
sæd, så er det vanskelig å la være 
å inseminere med REDX. «Skulle 
gjerne hatt en kvige etter henne 
og henne. Og se på henne da». 
Kvigeangst heter det visst! Ønsket 
var flere kalvinger fra mars og 
utover mot juli. Avlsarbeid tar tid, 
og det tar ofte et par år før man 

FORSKJELLIG

DAGBOK FRA LUND GÅRD

MURPHYS LOV  
SLÅR TIL NÅR MAN 
 TRENGER DET MINST

Stine Storslett
Melkeprodusent

stine.storslett@hotmail.com

Tekst og foto

Av og til føles det som alt som kan gå alt  
går galt – og på verst tenkelige tidspunkt.  
Da gjelder det å huske de gode stundene.

      vanskelig å la være å inseminere 
med REDXSøndagstur opp til Josdalen 8. september i nydelig høstvær. 
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merker effekten. Det er ikke alle 
en ønsker kvige av som kalver på 
vårhalvåret. Dessverre kommer 
det ikke alltid ønsket kjønn heller, 
men slik er det. Det er så en må 
rive seg litt ekstra i håret når 
 kvigekalven har pung, eller tvilling-
paret av REDX nesten alltid blir en 
av hvert kjønn. Uansett så ser 
 kvigebingene våre merkelig fulle 
ut nå, det er altså en fin bukett 
med drektige vårkalvere som tar 
opp plass! Tenke seg til. 

Gleden med avlsarbeid og 
utvikling fremover
Lars Erik tok eierinsemine-
ringskurs for ca. ett år siden. Det 
å kunne bestemme insemine-
ringspunktet mer selv har vært 
revolusjonerende, siden vi stort 
sett bare bruker kjønnsseparert 
sæd. Det blir flere drektigheter av 
færre doser, dessuten sparer vi 
mye tid i fjøset. 

En ikke ubetydelig liste av egen-
skaper skal oppfylles når jeg 

bestiller sæd fra Geno. Dette er 
shopping som passer meg! Jeg 
har som mange andre mine prefe-
ranser i hva jeg ser etter i oksene, 
og er for eksempel allergisk mot 
spener som er så små at de 
nesten ikke kan holdes fast i, lav 
utmelkingshastighet og for store 
dyr, men er spesielt svak for 
 kollethet. Da veterinæren måtte 
bruke krakk for å inseminere 
begynte kyrne generelt å bli for 
høye. Ved behov supplerer jeg 
med noe Holstein, Jersey og mye 
Viking Rød i kuflokken. Avlsarbeid 
gir meg stor glede, og den lille 
ekstra stunden jeg bruker til å 
plukke ut «den perfekte oksen» til 
akkurat den kua eller kviga, gir 
oss en stor gevinst senere. Vente-
tiden blir nok litt ekstra lang fra 
konstatert drektig og fram mot 

kalving, men gleden desto større 
når rett kjønn kommer. Kanskje gir 
det en ekstra motivasjon for 
 nattevåk når det går mot kalving. 
Hver kalv er så viktig, og det er 
tross alt en kabal som skal gå opp 
driftsmessig.

«Stine er alene hjemme»
Min mann og to av barna reiste til 
Møre i november i fem dager for 
å besøke slekt. Pandoras eske 
var herved åpnet. Med urolig vær 
og snø som lavet ned og la seg 
på strømlinjene, kunne vi krysse 
av for strømbrudd, dermed stopp 
på fôringsanlegg og robot den 
ene dagen. Hva ble det neste 
da? Hadde forespeilet meg at 
wirene som driver plogen på fôr-
ingsbåndet fikk en dårlig dag, og 
ville slite seg, helst nattetid. Eller 

      Da veterinæren måtte bruke krakk 
for å inseminere begynte kyrne 
 generelt å bli for høye

Jeg, Lars Erik og Lasse setter opp gjerde for kvigene som skal flyttes fra utmark til innmark, for å beite håa etter 2 slått. 28 august. 
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at oksene skulle finne på noe tull. 
Men de var mistenksomt eksem-
plariske. 

Rigel som er ei rolig ku, syntes 
det var for lenge å være fra kalven 
sin fra morgen til kveldsstellet. Så 
hun viste tydelig at hun også kan 
brukes som spranghest. Etter 
mange forsøk ente det med at 
hun like galant som bare en ku 
kan hoppe, bykset over en skille-
vegg for å komme inn til sin kjære. 
Trangen min til å knuse noe var 
stor og påtrengende, men for å 
forhindre en større ulykke, fikk 
Rigel komme inn til sine amme-
barn. 

Med en gryende forkjølelse inna-
bords, hvor jeg bare ville gjøre 
kveldsstellet raskt unna, møtte jeg 
Dottir liggende i en rar vinkel i 

 liggebåsene. I løpet av noen mikro-
sekunder går man gjennom mange 
følelser, spesielt fortvilelse. Det var 
selvsagt søndags kveld, og Chris 
Holstein og Pusi var  plutselig i 
høybrunst og hadde nok hatt Dottir 
med på en litt for heftig turning. 
Bogen på venstre frembein var 
knekt i skuldra, og dinglet løst og 
stivt fra kroppen. Det ble noen 
telefoner fram og  tilbake mellom 
veterinær og nødslakter, og 23.30 
var Dottir nødslaktet. Heldigvis var 
mine foreldre behjelpelig med bar-
nevakt og traktorkjøring da kua 
skulle ut. Det bør nevnes at det var 
særdeles godt da Lars Erik var 
hjemme igjen. 

Murhpys lov
Av og til innbiller jeg meg at 
 Murphys lov slår til når man tren-
ger det minst, eventuelt er det 

bare det at man merker det mest 
når man er alene på bruket. Vi er 
vant å være to. Så er det en ting 
man erfarer etter mange år – det 
er rett og slett ikke alt man rår 
over. Alt kommer ikke til å være 
perfekt, tilfeldigheter spiller deg et 
puss. Dyr kommer til å bli syke, 
det blir uanmeldt regn på nyslått 
gress, speneprøven blir forurenset, 
du glemmer å bestille kraftfôr, det 
blir drit i drikkekar, utstyr går i 
stykker i onna, kyr kalver uanmeldt 
på natta, og kvigekalven har 
 baller. Men så lenge man føler at 
man gjør så godt man klarer etter 
egne forutsetninger, og husker de 
gode stundene, så får det være 
godt nok denne runden. Det blir 
sommer igjen, og snart er det jul 
igjen.

Lars Erik gjør kosearbeid med 
samarbeidsuvillig «flyterenne» i ku og 
kalvavdelingen. «The love is strong in 
this one». 

Sid, oppkalt etter karakteren i 
Istidfilmene er en av gammelkyrne, 
født 24/4-2017 med far 11308. Ei snill 
og holdbar ku, som ble inseminert 
med Angus BeefY-sæd denne gangen. 

Wilma min lille blomst, kommer for å 
få en kos. 1. kalvsku drektig med sin 
andre kalv, 50 prosent Viking Rød og 
50 prosent NRF. Viking Rød er 
kommet for å bli en del av 
besetningen. Sammen med NRF gir 
de en god stamme av avlsdyr. 

      Alt kommer ikke til å være perfekt, tilfeldighetene  
spiller deg et puss



EKSPERTER PÅ 
GJØDSELHÅNDTERING

CMN Halmstrigle
Effektiviser jorda etter innhøsting

STAR Tårnmikser
Effektiv og slitesterk mikser

STORTH Hydraulisk gjødselmikser 
Rask og enkel i bruk

TA KONTAKT FOR TILBUD:      salg@hektner.no      Tlf: 63 83 9000       Hektner.no

Alt du trenger til gjødselhåndtering
Vi har alt det du trenger til gjødselhåndtering og hjelper deg å finne de 
riktige løsningene for din drift. Kontakt oss for en hyggelig gjødselprat! 

CMN Såmaskin / Ugrasharv
Effektiv ugrasbekjempelse uten bruk av sprøytemidler

BUNNING Tørrgjødselvogn 
Slitesterk innvestering
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Det nyeste medlemsvalgte styremedlemmet i 
Geno er opptatt av historie, de lange linjene 
og viktigheten av å ha kolleger når man 
driver i landbruket.

OPPDAGA 
 KRAFTEN  
I AVLEN

REPORTASJE

Elin Halvorsen 
Sikkeland

 Frilansjournalist/ 
Universitetslektor  

Nord universitet
elin.sikkeland@nord.no

Støstad vestre i Steinkjer 
kommune i Trøndelag
• Liv og Lars Egil Hognes
• Tre barn på 11,15 og 17 år
• Kvote: 350 000 liter (ca. 191 000 eid)
•  Areal: 5–600 dekar fulldyrket  

(150 eid) med gras
• Avdrått: Ca. 8 600 kg
•  Selger oksekalvene ved 3 måneders 

alder

Aktuell som styremedlem i Geno valgt 
i 2024

Jeg kommer til Støstad vestre 
en litt grå og blaut desember-
dag, men det legger ikke 

noen demper på Lars Egil Hognes 
sitt engasjement både for avl og 
landbruk generelt. 

Siste brikken i byggepusle-
spillet
Da Lars Egil tok over gården i 
2008 var det ca. 90 000 liter i 
kvote og båsfjøs fra 1963 på 
 gården. Han fortsatte videre med 
noen små justeringer til 2016, da 
han slutta å jobbe utenom gården 
og starta planlegging av utbygg-Støstad vestre. Foto: Privat
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Nytt styremedlem Lars Egil Hognes med den aller mest sosiale kua i flokken.

ing av fjøset. I 2019 begynte de å 
bygge et påbygg på fjøset hvor 
det ble løsdrift og robot. Der ble 
det flytta inn dyr i 2020, og som-
meren 2021 ble båsfjøset bygd 
om, gulvet skåret ut og det ble 
lagt inn fullspalt. Den siste 
 brikken for hele puslespillet med 
økt kvote og dyr kom på plass i 
2023, da den nye gjødselkum-
men sto ferdig. Nå er kabalen 
lagt sånn at det fungerer godt 
med både med dyr, fôr og 
 gjødsel, i alle fall i en periode. For 
man blir vel aldri helt  ferdig med 

å bygge som gårdbruker? spør 
Lars Egil seg selv. 

Profesjonalisering og en 
evig læringsprosess
Fra 90 000 liter i kvote til nesten 
fire-gangen på noen år, det 
 merkes. Det er et annet bruk å 
drive i dag enn det var da Lars 

Egil tok over. Det skal produseres 
mer melk, det skal produseres 
mer fôr, det skal behandles mer 
gjødsel, det er flere kalvinger og 
flere insemineringer og det er 
generelt mye mer logistikk enn 
tidligere. Det har vært både inter-
essant og spennende å være med 
på, sier Lars Egil, men det er også 

      håper vi ser et hopp i GS-tester i 
2024 når dette har blitt enda enklere
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en evig læringsprosess. Mange 
oppgaver som før var ganske 
små, er nå både store, mer omfat-
tende og krever mer fokus og 
oppmerksomhet. Da er det viktig 
å ha ei verktøykasse med gode 
verktøy så man kan få hjelp til å 
strukturere og systematisere. Mer 
om dette snart, for det er noe Lars 
Egil som Geno-styremedlem er 
opptatt av. Når man går fra et lite 
båsfjøs til et større løsdriftsfjøs 
gjør oppskaleringen av drifta at 
både avlsarbeid og det meste 
annet i drifta må systematiseres 
og profesjonaliseres for alle opp-
gaver blir mer omfattende. 

I det alminnelige sjiktet
Avlsinteressen har kommet grad-
vis på Støstad vestre. Det har all-
tid vært en avlsplan, sier Lars 
Egil, men han er ikke fra en gård 
der interessen for avl har vært 
ekstra stor. Han ble Geno-kon-
takt i produsentlaget i 2016, og 
dette var i den tida da GS-test-
inga kom og avlsframgangen 
 virkelig skjøt fart. Dette kombi-

nert med en systematisk tilnær-
ming til avl i egen besetning, da 
særlig med fokus på fettprosent i 
melka og større dyr, har gjort at 
interessen for avl og genetikk har 
økt mye de siste 10 åra. Det var i 
denne perioden Lars Egil opp-
daga hvilken kraft som ligger i et 
tydelig avlsarbeid på hvert enkelt 
gårdsbruk. Etter ca. 5 år som 

Geno-kontakt har han vært års-
møteutsending til Genos årsmøte 
fra 2021 fram til han ble valgt inn 
i styret i 2024. 

Kjempeassistentene
Under besøket kom det fram at 
på Støstad vestre er det to 
 kjempeassistenter. Den ene er 
den faste avløseren, Bjørn Amb, 
som deles med flere andre i 
nabolaget som har vært med 
siden 2009. For å kunne ta på 
seg verv er det en forutsetning å 
ha folk som kan ta seg av drifta 
hjemme uten at du går og 
bekymrer deg. Det er viktig med 
en ordning på ferie og fritid, sjøl 
om det sjelden blir for mye av 
det, og da er man heldige når 
man har en så fantastisk avløser 
som vi har, sier Lars Egil. I 2024 
har det kommet til en anna 
 kjempeassistent også, nemlig 
SenseHub. Dette er en investe-
ring Lars Egil er svært fornøyd 
med, og kanskje særlig siden han 
har en del jern i ilden og da kan 
det lett glippe med brunst. For 
tida har han nemlig også et 50 
prosent vikariat i Trøndelag 
 Bondelag der han jobber med 
jordvern. 

REPORTASJE

Bilde fra den nye løsdriftsdelen innover mot det gamle båsfjøset. En viktig 
HMS-detalj også i bildet - elektrisk Avant.

Fine tillitsfulle kalver.



69BUSKAP 1-2025

Det nye styremedlemmet er særlig opp-
tatt av hvordan Geno skal utvikle sam-
arbeidet med rådgivinga for at gårdbru-
kerne kan bruke avlsarbeidet som en 
måte å utvikle gården i retning mot måla 
man har satt seg. Geno tilbyr allerede i 
dag ei verktøykasse som inneholder 
mange spennende verktøy som avls-
plan, GS-testing og kjønnsseparert 
semin for å nevne noe. Gårder og gård-
brukere er forskjellige og trenger ulike 
 løsninger. Lars Egil synes det er flott at 
Tine har tydelig fokus på viktigheten av 
gode avlsrådgivere og samspillet med 
avlsrådgiverne i Tine er avgjørende for å 
finne  riktig bruk og riktig verktøy hos 
ulike gårder. Det handler om  marginer i 
drifta, og Lars Egil er overbevist om at 
avl er noe der mange har noe å gå på. 

GS-test med tankbilen
Det blir spennende å se om det blir mer 
GS-testing nå når GS- testen blir enda 
mer tilgjengelig og kan sendes med 
tankbilen. Lars Egil mener gevinsten av 
å kartlegge genetikken er større enn 
kostnadene, så han håper vi ser et hopp 
på antall GS-tester i 2025 når dette har 
blitt enda enklere. Ellers understreker 
Lars Egil flere ganger at han fortsatt er i 
en lærings prosess i Geno-styret, det er 
mye å lære og sette seg inn i, og hele 
dette første året blir et innkjørings- og 
læringsår for et nytt  styremedlem. 

Geno må trigge alle
Bønder er mangfoldige og varierte, må 
kunne mye om så mangt og ulike gård-
brukere fordyper seg ekstra i ulike faglige 
tema. Det Lars Egil er opptatt av er at 
Geno skal klare å ha et godt tilbud både 
for de som står fremme i skoa når det 
gjelder avlsarbeid og for dem som egent-
lig ser på det som litt grus i skoa. Der er 
Geno på god vei ifølge Lars Egil, og det er 
 særlig viktig å finne enkle og skredder-
sydde muligheter for dem som ikke har 
den største  avlsinteressen. Alle har bruk 
for en avlsrådgiver er Lars Egil sin 
mening. Noe som er nytt og spennende 
er det danskutvikla avlsplanleggingsverk-
tøyet SimHerd, som nå tas i bruk i Norge, 
hvor man kan drive avlsplanlegging på 
besetningsnivå. Dette er noe han gleder 
seg til å følge med på åra framover. Dette 
blir enda et spennende verktøy i verktøy-
kassa fra Geno. Det er viktig at alle gård-
brukere føler at Geno er en nyttig med-
spiller. Alt er ikke for alle, men alle kan ta i 
bruk litt, understreker Lars Egil. 

Mentalt viktig med nabogårder i 
drift
Gårdsbruket som en helhet er noe det 
ferske styremedlemmet er  veldig opptatt 
av, og også det som rører seg i sam-
funnet rundt gården. Det må være et visst 
antall gårder med et visst produksjons-
omfang over hele landet så det blir et 
 produsentmiljø. Ellers kan det fort bli 
både ensomt, lite motiverende og tungt å 
drive gård. På Støstad ligger det to  gårder 
tett i tett og de har fulgt hverandre i 
utbygging og økning i produksjon, og 
Lars Egil understreker den mentale viktig-
heten av å ha en kollega i nabolaget. En 
som man kan få hjelp av og ikke minst å 
se at det er flere som står på og jobber 
klokka 3 om natta i slåttonna. Viktig å føle 
at man ikke er alene. Det store spørsmå-
let som henger i lufta når jeg forlater 
 Støstad er hvordan dette ser ut etter at 
løsdriftskravet trer i verk om 10 år.      viktig å finne 

 enkle og skredder-
sydde muligheter for 
dem som ikke har 
den  største avls-
interessen

EI VERKTØYKASSE FOR ALLE PRODUSENTER
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Et nytt forskningsprosjekt skal undersøke om 
økt bruk av beite kan bidra til å redusere 
metanutslippet hos melkekyr.

Ingjerd Dønnem
Forsker

ingjerd.donnem@nmbu.no

Angela Schwarm
Egil Prestløkken, 

Alemayehu Kidane Sagaye
Margrete Eknæs

Bente Aspeholen Åby
Alle forskere ved NMBU

SLIPPER KYR  
PÅ BEITE UT  
MINDRE METAN?

KLIMA

Utenlandske studier viser at 
kyr som beiter en stor 
andel av fôret sitt slipper 

ut mindre metan enn de som fôres 
i fjøset. Dette skal nå undersøkes 
under norske forhold gjennom en 
serie av forsøk de kommende 
årene (se ramme).

Sammenligne beite, 
nullbeiting og innefôring
I dag fôres melkekyr i Norge 
innendørs store deler av året, med 
en minimumsperiode på 8 uker 
utendørs, fortrinnsvis på beite. 
Med klimaendringer vil beitese-
songen kunne forlenges, særlig 
også hvis det viser seg å være  
 klimamessig gunstig å la kyrne 
spise mer beitegras. Et alternativ til 
beite er å slå beitegraset og gi det 
innendørs. En slik type nullbeiting 
kan være et aktuelt alternativ til 
beite i områder der det er for langt 
til beite, eller der beitearealene er 
for små eller ligger for spredt. 

En del av aktiviteten i prosjektet 
skal fokusere nettopp på sam-

menligning mellom beiting, 
 nullbeiting og innefôring med 
surfôr. Gras fra samme eng og 
ved helt likt utviklingstrinn skal 
enten beites, slås og direkte 
fôres innendørs eller ensileres til 
rundballer og fôres til melkekyr 
innendørs. Kyrne skal være på 
samme produksjonsnivå, og 
fôropptaket skal måles både på 
beite og inne i fjøset. Dermed får 
vi undersøkt om det er beiting i 
seg selv eller om det er faktorer 
ved graset eller surfôret som 
påvirker metanproduksjonen. 

Må undersøke under 
norske forhold
En publisert studie fra Skottland 
viser at kyr ved samme produk-
sjonsnivå slipper ut mindre 
metan når de beiter samme n-
lignet med når de spiser surfôr. 
Selv om vi kan forvente det 
samme, må dette også under-
søkes under norske forhold, 
fordi vi både har et annet dyre-
materiale og andre engvekster i 
fôrrasjonen. 

Metanhemmer på tidlig og 
seint beite 
Bruk av metanhemmer i fôret er 
funnet å være et effektivt tiltak for 
å redusere enterisk metanutslipp 
(utslipp fra fordøyelsen) både hos 
melkekyr og kjøttfe. Imidlertid har 
det vært lite forskning på effekten 
av metanhemmer når kyrne er på 
beite. Det er praktiske utfordringer 
med tildelingen, og effekten er 
antatt å være noe lavere enn på 
innefôring, siden metanhem-
mende effekt er avhengig av jevn-
lig tildeling. I tillegg vil det for-
ventes at effekten av metanhem-
mer er lavere seint i beitese-
songen eller når graset er i sein 
vekstfase, da fiberinnholdet i 
 graset er høyt. Målet med denne 
delen av prosjektet er derfor å 
kvantifisere effekten av metan-
hemmer i ulike deler av beite-
sesongen. Dette skal undersøkes 

METANBEITE- PROSJEKTET 
er et samarbeid mellom, NMBU, Tine, Felleskjøpet Fôrutvikling, Tyr, Animalia, Kjøtt- 
og fjørfebransjens landsforbund (KLF) og Nortura. To utenlandske forskningsinstitu-
sjoner, en i Sveits og en i Canada, er også med. Prosjektet har fått midler fra 
forskningsmidlene over jordbruksavtalen og vil pågå fra 2024 til 2027.
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både på melkekyr og kjøttfe. En 
konsekvens kan være at på seint 
beite må det tilføres mer metan-
hemmer for å ha samme reduse-
rende effekt som på tidlig beite.

Første forsøket gjennomført
Det første forsøket på melkekyr er 
allerede gjennomført. Tretti kyr 
gikk på et beite ved forsøksfjøset 
ved NMBU på seinsommeren, der 
halvparten fikk tildelt metanhem-
meren 3-NOP i kraftfôret, og den 
andre halvparten fikk et kraftfôr 
uten tilsetting. Vi gjorde omfat-
tende målinger av metanutslipp, 
ved bruk av GreenFeed-måle-
stasjoner, og fôropptak ved bruk 
av en markørteknikk. Det gjenstår 
nå å sammenfatte resultatene før 
vi kan si noe om effekten av 

metanhemmer på beite, og det 
gjenstår å gjennomføre de andre 
forsøkene sommeren 2025 og 
2026. 

Modellering av klimagass-
utslipp
Til slutt i prosjektet har vi som 
mål å forbedre estimatene av 

metanutslipp på beite på gårds-
nivå, ved bruk av HolosNor- 
modellen. I modellen kan forut-
setninger og produksjonsmåte 
ved hver enkelt gård inkluderes, 
noe som gir oss et enda bedre 
verktøy for å beregne netto 
 klimagassutslipp fra melkekyr og 
kjøttfe på beite. 

Ku på beite: Foto: Tommy Normann, NMBU Metanutslipp fra kyrne på beite blir målt ved bruk av en 
GreenFeed-måler. Foto: NMBU

Økt bruk av beite til melkekyr kan gi lavere metanutslipp. 
Foto: Tommy Norman, NMBU

Smått til nytte

RÅD FOR MYE OG GOD RÅMELK
• Rask utmelking etter kalving

• Lang sinperiode (gjerne lenger enn 60 dager)

• Overvei å gi sinkua tilskuddsfôr med calcidiol (spesifikk form av vitamin D3)

Kvæg 09/2024
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Tekst og bilder

KLIMA

En skulle kanskje tro at dan-
ske melkebønder ville være 
negative til den nye miljøav-

talen med CO2-skatt og krav om 
at arealer tas ut av produksjon. Da 
Buskap spør lederen for Landbrug 
og Fødevarer Kvæg, Christian 
Lund på Agromek, om hvordan 
avtalen har blitt møtt er svaret klart:
- Nå har vi fått en langsiktig avtale 
som sikrer stabilitet. Vi vet hva vi 
skal forholde oss til og nå kan vi 
igjen tørre å investere.

Kvæg-formanden legger ikke skjul 
på at usikkerhet om hva den 
endelige miljøavtalen ville inne-
holde har en demper på investe-
ringslysten hos danske melke-

bønder. Selv om avtalen er i boks 
og ble vedtatt med stort flertall i 
 Folketinget, er det mye omstilling 
som skal skje lokalt, og det vil bli 
en stor oppgave.

Vil bli kompensert for 
CO2-skatten
Christian Lund er ikke bekymret 
for den økonomiske siden ved 
CO2-skatten, fordi han mener 
bøndene vil bli fullt ut kompensert 
for den. Skatten som pålegges 
bøndene skal i stor grad tilbake-
føres til næringa. Han tror kampen 
om jorda vil bli en mye større 
utfordring for næringa enn CO2. 
- Jeg mener vi har kontroll på CO2 
og at teknikken der vil redde oss. 

DANSKE MELKE- 
BØNDER TILFREDS  
MED  MILJØAVTALE

Den grønne trepartsavtalen ble vedtatt  
med stort flertall i Folketinget og gir danske 
melkebønder den langsiktige avklaringen de 
har ventet på.

Lederen for Landbrug og Fødevarer 
Kvæg, Christian Lund,  mener 
reduksjon av nitrogenavrenningen vil 
by på større problemer enn reduksjon 
i klimagassutslippene. 

Den grønne trepartsavtalen innebærer at 15 prosent av dansk landbruksareal skal omformes til skog og naturområder innen 2045. Foto: iStockphoto
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Bare ved et fôrtilskudd som 
Bovaer vil vi oppnå en kraftig 
reduksjon i utslippene. Men stor-
febøndene kan rett og slett ikke 
betale like mye for jorda som 
plantedyrkerne eller svinebøndene 
så den utfordringen blir mer 
 krevende. 

Allikevel er Christian Lund ikke 
redd for at det blir noen stor ned-
gang i storfeproduksjonen. Han 
tror det kan blir en liten nedgang, 
men utelukker heller ikke at pro-
duksjonen kan opprettholdes.

Begynner med fôrtilskudd
Fra nyttår blir det obligatorisk å 
enten gi fôrtilskuddet Bovaer eller 

øke fettinnholdet i fôrrasjonen til 
melkekyrne. Christian Lund mener 
økt innhold av fett i fôrrasjonen er 
lite aktuelt. Bøndene vil bli fullt ut 
kompensert for kostnadene med 
fôrtilskuddet, og det vil også være 
slik at for mange vil det være til-
strekkelig å bruke Bovaer i tre 
måneder for å oppnå det nød-
vendige kutt i klimautslipp. De 
som driver økologisk kan imidler-
tid ikke benytte Bovaer så der må 
en finne alternative måter å redu-
sere utslippene på. På spørsmål 
om erfaringene i Danmark er at 
effekten av Bovaer holder seg 
over tid svarer Christian Lund 
bekreftende og mener effekten vil 
være rundt 30 prosent. 

Noen mørke skyer
Leder for kvæg i Landbrug og 
fødevarer håper at den innsatsen 
danske storfebønder nå vil gjøre 
for reduserte klimagassutslipp og 
mindre nitrogenavrenning skal 
gjøre det mulig å hente ut en 
 merpris i markedet for produk-
tene. Han tror det legges merke til 
at bøndene er opptatt av miljø og 
er villige til å gjøre endringer. Da 
er han mer redd er redd for at den 
nye landbrukspolitikken i EU 
(CAP) som nå skal forhandles 
fram, kan skape problemer for 
storfebøndene. Christian Lund ser 
en fare for reduksjon i overføring-
ene fra EU.

DEN GRØNNE TREPARTSAVTALEN
•  Avtalen blir kalt trepartsavtalen fordi den er forhandlet fram i 

samarbeid mellom regjeringen, fagforeningene og arbeidsgiversi-
den etter en modell som brukes på arbeidsmarkedspolitiske 
utfordringer og som vi også kjenner i Norge. For landbruket deltok 
Landbrug og Fødevarer. Miljøverninteressene har vært 
representert med Danmarks Naturfredningsforening. Dette har 
sikret en bred forankring for en langsiktig plan for gjennomførin-
gen av de danske mål for reduksjon i CO2-utslipp og redusert 
avrenning av næringsstoffer fra dyrket mark. Det er avsatt DKK 43 
milliarder i et fond til omdisponering av areal.  

•  CO2-skatten skal stimulere til å ta i bruk klimavennlige teknologier 
og redusere klimagassutslippene fra landbruket med mellom 1,8 
og 2,6 millioner tonn CO2-ekvivalenter innen 2030. 

•  Den effektive skatten for danske husdyrbønder vil bli på 120 DKK 
pr. tonn CO2 fra 2030 og øke til 300 DKK i 2035. Danske bønder 
får et fradrag på 60 prosent slik at de bare betaler for 40 prosent 
av utslippene. 

•  Nitrogenutslippene fra landbruket skal reduseres med 13 780 tonn 
og god økologisk status for vann skal sikres senest 2027.

•  15 prosent av dansk landbruksareal (3,9 millioner dekar) skal 
omformes til skog og naturområder innen 2045. 

•  1,4 millioner dekar med store metanutslipp (drenert myrjord) skal 
tas ut av produksjon («våtlegges»). Det skal etableres 2,5 millioner 
dekar med nye skogarealer, og 1 million av dette skal være vernet

FAKTA

DANSKE MELKE- 
BØNDER TILFREDS  
MED  MILJØAVTALE

Økomelken på hotellet ble profilert 
som CO2-nøytral. Det er den jo ikke 
– det er noe den blir når Arla kjøper 
klimasertifikater som kompenserer for 
utslippene som produksjonen av 
melka har medført.
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Tekst og foto

Liv Solberg og Harald Holta valgte Charolais fordi den gir store slakt, 
er lettstelt og har bra gemytt og godt lynne.

SATSER PÅ 
CHAROLAISAVL

REPORTASJE

– Vår besetning har vært godkjent 
som aktiv avlsbesetning siden 
2021, sier Liv Solberg og Harald 

Holta. Per mai 2024 er det 28 god-
kjente aktive avlsbesetninger som 
bygger på rasen Charolais i Norge.

Krav til Aktiv Avlsbesetning
Begrepet «Aktiv Avlsbesetning» er 
et kvalitetsstempel som kan 
bruk es om besetninger som til-
fredsstiller Tyrs krav til dokumen-
tasjon, helsestatus, seminbruk og 
oppslutning om avlsarbeidet. 
Gjennom dette bidrar avlsbeset-
ningene til et bedre avlsarbeid, se 
egen omtale. 

Bruker oksekatalogen
- Vi bruker oksekatalogen for kjøttfe 
til å plukke ut hvilke seminokser vi 
skal bruke. Vi tar hensyn til priori-
terte okser i fenotypetesten til Tyr. 
Når vi avslutter insemineringen, lar 
vi avlsoksene ta over jobben og 
«rydde» opp, forteller Harald.

Solberg gård i Nordre Follo 
kommune i Akershus fylke 
•  Liv Solberg og Harald Holta 
•  Eier også nabogården Øvre Rustad 
•  Høster gras på om lag 200 dekar dyrket. 

Har i underkant 600 dekar skog/beite
•  Aktiv avlsbesetning for rasen Charolais 

– Solberg Charolais 
•  40 mordyr pluss 2 avlsokser, 46 kviger/kalver.
•  Begynte med storfe i 2016 og bygde 

tallefjøs i 2017.

Aktuelle som drivere av aktiv avls besetning 
med Charolais

Liv Solberg og Harald Holta driver en 
av 28 godkjente aktive avlsbesetnin-
ger som bygger på rasen Charolais.
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I testomgangen 2022/2023 hadde 
gården med en okse fra eget opp-
drett. Storm P av Solberg gjorde 
det bra i testen og ble valgt ut 
som seminokse. 
- Vi valgte charolaisrasen fordi 
den gir store slakt, er lettstelt og 
har bra gemytt og godt lynne. Vi 
har også eksperimentert med 
andre raser som den irske rasen 
Dexter og den japanske Wagyu, 
forklarer Harald. 

Dexter er den minste av de euro-
peiske storferasene. Ifølge Tyr er 
det stambokført rundt 1 500 mor-
dyr av rasen i Norge. Wagyu reg-
nes av mange som rasen som 
leverer den beste biffen. 

Har 40 mordyr hvorav 20 er 
stambokførte
Hovedformålet med drifta er opp-
drett av charolaisdyr for livdyrsalg 
og slakt. Har 40 mordyr hvorav 
18–20 er stambokførte Charolais. 
Blant de andre dyrene finner vi 
krysninger med innslag av Angus, 

Simmental, Blonde Aquitaine og 
nevnte Dexter og Wagyu. Bruker-
paret bruker Angus på første 
 kalving fordi det gir mindre avkom 
og dermed lettere fødsler. 
- Vi bruker kjønnsseparert sæd for å 
få oksekalv fordi avkommet ikke skal 
brukes i videre avl. Disse oksene 
leveres på Norturas Angusavtale. 
Per dato har vi 24 oksekalver av ren 
rase og krysninger. SenseHub er til 
god hjelp både ved brunst og ved 
hendelser på beite, men det er viktig 
å følge med, understreker Harald.

Fôring 
Når dyrene tas inn fra beite skilles 
de i binger med kvigekalver, okse-
kalver og kuer. Kvige- og okse-
kalvene får grovfôr og litt kraftfôr, 
en til to kilo. Mengden kraftfôr 
økes etter hvert opp mot tre kilo 
for kvigene og fem kilo for 
oksene. Kraftfôrmengden regule-
res i forhold til fôrkvaliteten på 
resten av fôret. Kuene får, når de 
kommer inn fra beite grønnfôr 
(havre- og erteblanding) fram til 
den ammoniakkbehandlede 

Solberg gård ligger i Kråkstad, sør i Akershus 
fylke nær grensa til Østfold. Foto: Privat.

Gården har 40 mordyr hvorav 18–20 er stambokførte Charolais. I bakgrunnen ser vi tallefjøset som ble 
bygget i 2017. Foto: Privat.
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  halmen er klar for bruk, rundt 1. 
november. De får en drøy kilo 
kraftfôr. Enkelte år har Liv og 
Harald tilgang på frøhøy som gis 
til mordyrene.

Kalving starter i midten av januar. 
Kraftfôr til mordyrene økes opp til 
to til tre kilo etter kalving avhengig 
av type fôr de får. Alle dyra har fri 
tilgang på mineraler og vitaminer 
mer eller mindre hele året. For-
bruket av mineraler/vitaminer 
synes å øke når mordyrene går på 
ammoniakkbehandlet halm. 

Havre og erter ved 
omlegging
I hovedsak dyrkes gras med mest 
timotei (surfôr normal). Dette 
lagres i rundballer. Enga er på 200 
dekar og slås to til tre ganger 
avhengig av vær og sesong. 
Havre- og erteblanding brukes når 
enga legges om – hvert fjerde til 
femte år. 

Halm hentes hos naboer. Halmen 
brukes til strø og fôr. Ammoniakk-
behandler rundt 70 tonn og hver 
ball veier ca. 300 kg. 
- Vi gjødsler med talle og handels-
gjødsel og bruker rikelig med talle 
på arealer som pløyes. Oversky-
tende talle byttes mot halm med 
nabo, sier Liv.

Beite 
- Dyra går på beite vanligvis fra 
begynnelsen av juni. Vi starter 
med beite rundt fjøset noen dager 
for at dyra skal venne seg til 

strømgjerde. Dyra tas inn fra beite 
rundt 1. oktober, forteller Liv.

Harald jobber full tid på gården, 
mens Liv jobber full tid utenom. 
De får litt hjelp til pressing av gras 
og halm og transport av rundbal-
lene til gården. Mye av sommeren 
går til forefallende arbeid som 
sanking av fôr og utkjøring av talle 
og vasking av fjøs, forteller de to 
som legger til at lønnsomheten 
ved produksjon av rødt kjøtt har 
gått ned de siste årene. 

Når jeg spør om hva som er favo-
rittmat til middag så er svaret; 
indre- eller ytrefilet av storfe eller 
skrei.

HVORDAN BLI AKTIV 
AVLSBESETNING
For å bli godkjent som Aktiv Avlsbesetning må 
produsenten oppfylle minstekrav, der alle må 
være oppfylt innen kalenderåret for å få tittelen. 
Tittelen for ett år er altså basert på registrerin-
ger gjort året før.
•  Minst 80 prosent av fødte kalver i foregående 

år skal veies ved fødsel, 200 og 365 dagers 
alder så lenge de inngår i besetningen de er 
født i. Dyret telles med dersom det har kom-
met innenfor aldersintervallet for den aktuelle 
vekta og det inngår i besetningen.

•  Minimum 30 prosent av besetningens stam-
bokførte hunndyr skal være inseminert eller 
bedekt med norsk seminokse i foregående år. 
For raser uten norskprodusert semin skal mini-
mum 30 prosent av besetningens stambokførte 
hunndyr være inseminert med importokse.

•  Minimum 20 prosent av besetningens stam-
bokførte hunndyr skal være inseminert eller 
bedekt med norsk ungokse.

•  Inseminering/bedekning skal skje med minst 
to forskjellige ungokser det aktuelle året. 
Ungoksestatus gjelder i to år.

•  Bruken skal være i besetningen som søker. 
Det betyr at man kan ikke oppfylle vilkårene 
med å kjøpe inseminerte, drektige kyr.

•  Besetningen forplikter seg å stille minst én 
godkjent testkandidat til disposisjon for rase-
laget førstkommende testomgang dersom 
det drives et nasjonalt avlsarbeid for rasen.

•  Besetningen skal ha hatt minst ti stambokførte 
mordyr registrert i Storfekjøttkontrollen i foregå-
ende år. Mordyrene må ha kalvet minst en gang).

•  Besetningen skal ikke ha tatt inn utenlandske 
levendeimporterte dyr siste tre årene.

•  Fødte dyr som er resultat av import av uten-
landsk semin- eller embryoimport siste tre år 
skal som hovedregel ha oppfylt KOORIMPs 
tilleggskrav på importtidspunktet.

Les mer på Tyrs nettsider: https://www.tyr.no/
medlem/krav-og-goder-for-aktiv-avlsbesetning/

Liv Solberg og Harald Holta har 
eksperimentert med innkryssing av 
andre raser som den japanske Wagyu 
som her ses til venstre.

På gården dyrkes gras som legges i rundballer. En blanding av havre og erter 
dyrkes når enga legges om hvert fjerde – femte år.
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Jorid Lybæk
Veterinær i Geno

orid.lybaek@geno.no

Hvis Geno skal klare å oppfylle behovet til kundene, trenger vi til-
bakemeldinger. Mange tar opp at avlsplanen og innhold i beholder 
ikke samsvarer, at flere beholdere i samme område gjør at det er 
vanskelig å ha oversikt og at de opplever for dårlig tilgjengelighet på 
REDX og SpermVital av de beste oksene.

HVA VIL DU HA PÅ 
DUNKEN?

AVL

Geno jobber kontinuerlig 
for å forbedre leveransene 
av sæddoser. Nå pågår et 

prosjekt som heter «Framtidig 
 distribusjon» der målet er å finne 
en ny modell for distribusjon av 
produktene våre. 

Det vi ønsker å oppnå med dette 
arbeidet, er å sikre kundene de 
riktige leveransene. En målrettet 
og treffsikker levering av doser vil 
føre til smartere utnyttelse av 
kapasiteten til oksene som jobber 
på Store Ree.  Vi har også stor tro 

på at en ny modell for distribusjon 
også vil bidra til å redusere svinnet 
av sæddoser.

To piloter
Vi prøver nå løsninger som kan fun-
gere flere steder i landet vårt, såkalte 

Målet for Geno er en målrettet og treffsikker levering av doser vil føre til smartere utnyttelse av kapasiteten til oksene som 
jobber på Store Ree. Foto: Turi Nordengen
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piloter. Geno hadde i høst fysiske 
møter og tett dialog med produsen-
ter, veterinærer og avlsrådgivere i fire 
områder i landet som vi ønsker å 
starte med. Vi ønsker å rette en stor 
takk til alle disse som vil være med 
på dette arbeidet og har kommet 
med innspill til Geno! 

Arbeidet har ført oss fram til to ulike 
typer piloter; Pilot 1 og Pilot 2, 
begge med oppstart da de nye 
 eliteoksene ble sendt ut i desember. 

Pilot 1 gjennomføres i to områder, 
nærmere bestemt i kommunene 
Heim/Hitra/Orkland og Arendal/
Grimstad/Froland. 

Slik er pilot 1 lagt opp 
Feltbeholder (som brukes av veteri-
nær/semintekniker) benyttes fortsatt. 
Om sædutlevering se blå boks.

Slik er pilot 2 lagt opp
Pilot 2 gjennomføres også i to 
områder, og det er i kommunene 
Senja/Sørreisa og Porsanger/
Karasjok. Her er det relativt få 
produsenter i forhold til antall felt-
beholdere. 

Feltbeholdere som i dag benyttes 
av veterinærene leveres inn til 
Geno. 20-liters nitrogenbeholdere 
plasseres ut hos hver enkelt pro-
dusent som benytter semin i områ-
dene. Veterinærene fortsetter å 
inseminere akkurat som tidligere. 
Geno er eier av beholder, nitrogen 
og sæddoser i pilotperioden. Pro-
dusenter som allerede har egen 
beholder, fortsetter selvfølgelig å 
bruke denne som tidligere. 
Om sædutlevering se blå boks. 

Bestilling av doser hver 10.uke 
utgjør ca. 5 forsendelser pr år, der 
nitrogen og sæddoser sendes rett 
til produsenten. Produsent kan 
velge å ha færre leveringer pr år. 
Sendinger vil foregå til Porsanger 
og Karasjok, mens Senja og Sør-
reisa får leveransene med sædbi-
len som kjører vanlig rute. 

Må våge å prøve noe nytt
I begge pilotene vil Geno og 
 avlsrådgiver ha en tett oppfølging 
av produsentene og bistå med å 
beregne og bestille sæddoser ved 
behov. 

Geno må våge å prøve ut noe nytt 
for å komme videre. Hvis vi ikke 
prøver, så vet vi heller ikke hvor-
dan distribusjonen vil fungere i 
praksis. Samtidig må det være 
rom for å feile og evaluere, justere 
og rette opp det vi eventuelt ser 
ikke fungerer optimalt. Vi har tro 
på at vi sammen klarer å arbeide 
fram en ny modell for distribusjon 
som gjør det enkelt å få de varene 
som er ønsket. Vi er heldige som 
har produsenter, veterinærer og 
avlsrådgivere med på laget i dette 
spennende arbeidet.

Beskjeden fra produsentene 
er tydelig: Plasser ut doser 
som vi vil ha og som vi vil 
bruke. Ikke plasser ut alt det 
som ikke benyttes. 

SÆDUTLEVERING
Sæddoser fordeles ut i feltbeholderne basert på historisk forbruk fra hver enkelt 
beholder. Sæden leveres ut på grunnlag av forventet forbruk kommende 10-ukers 
periode. Bestillingsliste lages ut fra Geno avlsplan. Produsent kan justere planlagt 
forbruk akkurat slik man selv ønsker, og for eksempel legge til antall doser med 
SpermVital, kjønnsseparert sæd, kjøttfe eller andre melkeraser. Ammekuprodusenter, 
eller andre som ikke bruker Geno avlsplan,er også ivaretatt gjennom å formidle sine 
behov for doser til Geno. 

Sæddosene leveres på sædruta på samme måte som i dag, men ca. hver 10. uke, i 
stedet for hver 5. uke. Dersom det oppstår behov for påfyll/justering i løpet av en 
10-ukers periode, kan dette selvsagt ordnes på sædruta. Sædruta vil fortsatt gå ca. 
hver 5. uke som før. 

Smått til nytte

KALVEN SKAL HA GROVFÔR TIDLIG
Professor Alex Bach anbefaler i Bovine Veterinarian at fra kalven er tre dager bør den få tilgang til halm eller høy med NDF (fiber) 
på mellom 60 og 65 prosent. En snittelengde på 2,5 til 5 cm er positivt for vomutviklingen. En slik snittelengde vil bidra til å 
holde vomveggen ren. Hvis det er for lite struktur og for få fibre i fôret vil fôrpartiklene legge seg i kryptene mellom vompapille-
ne, gjære og lage et seigt lag av keratin. Et slik keratinlag hemmer opptakelsen av næringsstoffer og reduserer tilveksten.

Maskinbladet.dk
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HELSE

FRÅ DYRLEGENS KVARDAG

Oddfrid Vange 
Bergfjord

Frilansar Buskap
oddf-van@online.no

Tekst og foto

HELSE

Eg reiste av garde så fort eg 
kunne, og me fekk behandla 
kua for mjølkefeber. Då eg 

kom, låg ho flatsides, var kald å ta 
på og ho var byrja å blåsa seg opp i 
vomma. Etter behandlinga fekk me 
ho opp i brystleie og ho vart kvikk-
are i hovudet, men ho reiste seg 
ikkje. Ofte tek det litt tid før medi-
sinen får verka godt i kroppen, så 
eg let ofte kua få  liggja ei stund før 
me prøver å jaga hardt på ho. 

Kyr likar ikkje å få vatn i øyra, så ein 
av metodane for å lura dei opp, er å 
tømma litt kaldt vatn inn i eitt øyra, 
for å sjå om det kan hjelpa. Elles 
brukar me stemma og jagar på kua. 
Det er viktig at det er godt med 
strø, eventuelt sand rundt kua, slik 
at ho ikkje glir ut med beina viss ho 
prøver å komma seg opp. Fotband 
på bakbeina kan vera lurt for å hin-
dra at dei forskrevar seg. Viss ikkje 
dette hjelper, snur me ho, slik at ho 
ikkje vert liggjande på same side 
lenge, for då vert blodsirkulasjonen 
i låret som vender ned forringa, og 
det kan bli muskelskade. 

Ikkje mjølk meir enn du 
treng til kalven
Under behandlinga så pratar me 
ofte litt rundt årsakene til mjølke-

feber, og kva som kan gjerast for 
å forhindra at dette skjer med 
fleire. Eg vil påstå at det å ikkje 
mjølka meir enn det ein treng til 
kalven, er svært viktig, særleg viss 

kua har hatt tre eller fleire kalvar. 
Det er mykje kalsium i mjølka, og 
ved mjølking tek ein ut mykje 
 kalsium frå dyret. Rett hold på 
kyrne spelar også inn, feite dyr er 

Ein morgon vart eg vekt tidleg av telefonen, og når bøndene ringjer før 
klokka sju om morgonen er det ofte alvor. Bonden som ringde var nettopp 
kommen i fjøsen, og der fann han ei nykalva ku strekt ut på båsen. Kua 
hadde kalva dagen før, så me mistenkte mjølkefeber med ein gong.

NÅR KUA IKKJE  
REISER SEG

Mjølkefeber er ein alvorleg sjukdom, og det er ikkje alle som kjem seg på beina 
trass i behandling. Nødslaktordninga er god å ha for å berga kjøtet, men kua må 
vera allment frisk for å kunne godkjennast til folkemat.
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meir utsett for mjølkefeber. Ein 
bør også tenkja på kva pH ein har 
i jorda si. Sur jord gjer at graset 
tek opp meir kalium enn kalsium, 
og følgeleg disponerer for mjølke-
feber. Det finst også tilskot av kalk 
ein kan gi i samband med kalving 
for å førebyggja sjukdommen.

Kuløftar
Kua treng og ein pause frå å bli 
jaga på, så visst ho framleis er 
 liggjande, let me ho liggja i fred 
nokre timar før bonden kan gjera 
eit nytt forsøk med å få kua opp. 
Kua må også få god tilgang på 
vatn og fôr medan ho ligg nede.  
I Sogndal er det ein bonde som 
har ein “kuløftar” som han velvillig 
låner ut, og den er veldig fin å 
prøva viss me ikkje får ho opp på 
vanleg måte. Denne kuløftaren har 
nok berga ein del kyr frå nødslakt.

Nødslaktsertifikat
Eg avtalar med bonden at viss 
kua ikkje er kommen på beina att i 
løpet av 5-6 timar, må han ringja 
opp att, slik at me får prøva ei 
behandling til.

Denne gongen vart eg kontakta 
att, for kua reiste seg ikkje. Ho 
hadde fått god matlyst, drakk 
godt med vatn, men fekk ikkje 
med seg bakparten då ho skulle 
opp. Bonden hadde hatt med seg 
godt med hjelp for å få opp kua, 
men dei lukkast ikkje.

Eg kom att og me behandla ho 
ein gong til for mjølkefeber slik at 
me visste at det ikkje var lågt 
 kalsiumnivå i blodet som gjorde at 
ho ikkje kom seg på beina. Denne 
gongen skreiv eg også ut nød-
slaktsertifikat til kua, for viss me 
ikkje fekk ho opp no, måtte me ta 

ei avgjerd om nødslakt. Nødslak-
tordninga har blitt skjerpa fleire 
gonger, og no må dyra nødslak-
tast innan 24 timar etter at ulukka 
skjedde. Kua må også vera all-
ment frisk for å kunne gå til nød-
slakt.

Nyttar slaktet
Av og til hender det dessverre at 
me av ulike grunnar ikkje får kyr 
på beina att, og då er nødslakt-
ordninga god å ha for å få berga 
slaktet. 

Det er kjedeleg å mista ku til nød-
slakt, men det er veldig bra at me 
har denne ordninga når uhellet er 
ute. Det er viktig å vera klar over 
at kua må nødslaktast relativt 
raskt etter at ulukka skjedde, og 
kua må også vera allment frisk for 
å kunne godkjennast til å gå inn i 
kjøtindustrien.

Gjennomtenkt innovasjon 
som gjør en forskjell

Dyrevogner i første klasse! 
Svenskprodusert 
Større og sterkere lastekapasitet 
Multifunksjonell konstruksjon 
Hydraulisk lastesikring i Strenx 
høyfast stål 

Spar verdifull tid!

Hydraulisk høydejustering av sidene 
Sikker transport 
Lav egenvekt – høy lastevekt! 
Skånsom håndtering av ballene

Svenskprodusert 
Trygg og sikker transport 
Gjennomtenkt konstruksjon 
Høydejusterbar 
Gummimatte og høykvalitets 
kryssfinerplater (Lav lydnivå)
Sidedører som øker din sikkerhet 
Sprekk mellom vegg og gulv 
Markedets mest dyrevennlige vogn

Kontakt: Nedre Rælingsvei 516, N-2008 Fjerdingby   |   www.hektner.no   |   Tlf: +47 63 83 90 00   |   post@hektner.no
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DYREVELFERD

Se på bildet av kua som klør 
seg bak øret med bakfo-
ten. Det er en naturlig 

atferd som er vanlig å se ute på 
beite. Ute er det også vanlig å se 
kyr som sleiker seg i lysken, mel-
lom juret og bakbeinet. 

Ser du det samme inne i 
fjøset?
Det er interessant å følge med på 
hvordan atferd som er naturlig ute 
på beite kan endres når dyra 
kommer inn. Utgangspunktet for 
”Kusignaler” er å bruke naturlig 

atferd fra beite som indikator på 
hvordan fjøset fungerer. Kyr som 
klør seg er vanlig å se på beite, 
men sjeldnere å se inne. Og en 
ser det oftere i båsfjøs enn i laus-
driftsfjøs. Når kyrne klør seg med 
bakfoten eller sleiker seg i lysken 

Ola Stene
Fagleder storfe, 

Felleskjøpet 
Rogaland Agder
ola.stene@fkra.no

Tekst og foto

Kyr som klør seg er et godt tegn – men ser du det sammen inne i fjøset? 

HØY PRODUKSJON, 
 FULLE FJØS OG KYR 
SOM KLØR SEG
At kyrne tør å stå på tre bein tyder på et stødig underlag, og at det er 
nok plass for naturlig atferd.

KUSIGNALER
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må de stå på tre bein og vri krop-
pen. Hvis gulvet er glatt, tør de 
rett og slett ikke å gjøre det. Hvis 
en derimot observerer dyr som 
klør seg ute i lausdrifta er det et 
tegn på at gulvet er stødig og 
føles sikkert for kyrne. Men det er 
forskjell fra fjøs til fjøs. Årsaken er 
gjerne begrenset plass og glatte 
gulv. Det er ingen grunn til å tro at 
dyra har mindre behov for å klø 
seg når de går inne. Snarere tvert 
imot. Kubørster blir flittig brukt og 
øker trolig både trivsel, kutrafikk 
og produksjon. Men å se kyr som 
klør seg på en naturlig måte inne 
er et godt tegn med tanke kvalitet 
på underlag og plass nok til natur-
lig atferd.
 
Underlaget viktig
Et stødig underlag er viktig for å 
oppnå best mulig kutrafikk, se 
brunst, og for å forebygge klauv-
skader og utglidninger. Når natur-

lig kløadferd uteblir kan det også 
skyldes klauvråte, vridde klauver 
eller andre klauvlidelser. Kyr som 
har vondt i beina vil nødig utsette 
seg for ekstrabelastningen ved å 
stå på tre bein. Sørg for regelmes-
sig klauvstell. 

Plassbegrensning
Ta en ny titt på bildet. I tillegg til 
stødig underlag har kua god plass 
rundt seg. Plass er ofte en 
begrensende faktor inne i fjøset. 
Kyr som letter på det ene beinet 
for å klø seg plasserer seg i en 
sårbar stilling. De må føle seg 
trygge på at ingen andre kyr 
skubber borti. Særlig i store 
besetninger og trange fjøs vil det 
bli hyppigere rangkonflikter, og 
kyr som klør seg er et sjeldent 
syn. Det er årsaken til at en oftere 
ser kyr som klør seg på naturlig 
måte i båsfjøs kontra lausdrifts-
fjøs. 

Hvordan er det i ditt fjøs?
Nå er det mange som har fulle 
fjøs for å prøve å produsere mest 
mulig, og kanskje har mange også 
kyr de ellers ville ha rangert ut. 
Disse kyrne kan lett bli «flaskehal-
ser» i fjøset. Sjekk situasjonen i 
eget fjøs. Er det noen som står på 
tre bein og klør seg? Og er det 
eventuelt kun høgtrangerte kyr? 
Sjekk plass, gulv, bein og klauver 
og se det i sammenheng med triv-
sel og kutrafikk. Lavere besøks-
frekvens i robot og variasjon i 
daglig tyggetid kan også være 
tegn på at det er trangt om plas-
sen i fjøset. Mange har erfart at 
ved å redusere antall kyr opprett-
holdes den totale mjølkeproduk-
sjonen likevel. Kanskje er det 
behov for å slipe spaltene? Husk 
at kyr som klør seg er et godt 
tegn. 

Smått til nytte

BOLUS I VOMMA OVERVÅKER HELSE OG TRIVSEL
Smaxtec er et system som via en bolus i vomma registrerer en rekke data om kuas atferd og trivsel. Systemet fanger opp 
temperatur, drøvtygging, aktivitet og vannopptak. Dette er parametere som kan brukes til å vurdere om kuas trivsel og om 
at kan være sjukdom under oppseiling. Erfaringer fra en besetning i Danmark som har prøvd ut systemet i to år er at 
måling av vannopptaket kan være en viktig faktor som kan gi en tidlig indikasjon på for eksempel en jurbetennelse. 
Systemet skal også gi en alarm innen 16 timer før kalving. 

maskinbladet.dk

Smått til nytte

TIDLIG BEITE SENKER METANPRODUKSJONEN
Forskere i Nederland og Sverige har vist at den metanreduserende effekten av beite var størst om våren (opptil 34 prosent 
reduksjon), avtok under sesongen og fra august var det ikke lavere metanproduksjon enn det var da kyrne var inne og fikk 
surfôr. Forskere ved SLU i Sverige har observert 28 prosent lavere metanproduksjon i juni på beite i nordre Sverige 
sammenlignet med da kyrne var på fjøset og fikk surfôrbasert fullfôrmiks. 

Husdjur 9/2024
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Kua er brunstig! Hun står 
stødig og er samtidig aktiv, 
svett over ryggen, har et 

årvåkent blikk og dropper lenden 
– det er tid for inseminering. Når 
inseminøren kommer trekkes det 
opp et strå fra nitrogendunken 
som tines i et vannbad. Insemina-
toren «lades» og inseminøren går 
med bestemte steg til kua. Kua får 
noen hilsende ord og gjerne litt 
kraftfôr før hun insemineres, og så 
er det hele gjort. Men, hva er det 
egentlig som gjør at det blir kalv 
om ca. ni måneder? Hva skal til 
for at kua blir befruktet? Hva er det 
som egentlig «skjer i livmoren»?

Kjønnsorganet
Livmor (bør, uterus) – et organ i 
bakre del av buken, som oftest å 
finne i hoftepartiet. Det er nettopp 
her, i livmoren, at et embryo 
utvikler seg til et foster, som videre 
skal fødes en kalv.  Livmoren er 
bare en av delene (organene) i hva 
som utgjør «kjønnsorganet». 

Kjønnsorganet utgjøres av:
•  Eggstokker: Det er her egget 

som skal befruktes utvikles. 
Frem mot hver brunst er det et 
egg som velges ut til modning. 
Denne modningen skjer i hva vi 
kaller en follikkel. Eggstokkene 

er i også et «endokrint organ» – 
et organ som produserer og 
skiller ut et produkt, i dette til-
fellet produserer eggstokkene 
hormoner (østrogen og proges-
teron) som skilles ut i blodet og 
som påvirker hele kua. 

•  Eggleder: hver eggstokk er 
«omgitt» av enden av en egg-
leder. Denne fungerer nesten 
som en trakt som skal fange 
egget som slippes fra follikkelen 
ved eggløsning. Egglederen er 

Julie N. Johannessen
Veterinær i Geno

julie.nedrebo.
johannessen@geno.no

Det er mye som skal skje i livmora for at 
eggcellen skal møte sædcellen og at det 
resulterer i et embryo og at det blir født en kalv.

HVA SKJER  
I LIVMOREN?

FRUKTBARHET

Det er mye som skal skje fra sæden 
kommer inn  i livmoren til det 
forehåpentligvis blir født en kalv om 
vel ni måneder. Foto: Turi Nordengen 

Tegning. Kuas kjønnsorgan. Tegning av Julie N. Johannessen)

Eggstokk

Eggleder

Livmor

Livmorhals

Skjede

Kjønnslepper
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videre som en tynn, hul streng 
som leder egget til livmoren, og 
det er nettopp her – i egglede-
ren – at befruktningen skjer. 

•  Livmoren: Livmoren kan deles 
inn i to livmorhorn (som hver har 
sin eggleder og sin eggstokk) og 
en livmorkropp. Her vil det befruk-
tede egget etter hvert havne (via 
egglederen) og utvikle seg videre. 
Det er i livmorkroppen sæden 
deponeres ved inseminering. 

•  Livmorhals (cervix, børhals): 
Denne ser ut som en flaskehals 
eller et kosteskaft, og fungerer 
som en ”port” fra livmoren til 
skjeden. Denne har en viktig 
funksjon i å holde inngangen til 
livmoren lukket frem til kalving – 
for å forhindre at smittestoffer, 
urenheter og annet ikke kan 
komme inn til fosteret og slik at 
fosterutviklingen kan gå normalt. 
Ved kalving vil livmorhalsen 
åpne seg for å gjøre det mulig 
for kalven å komme ut. Livmor-
halsen skal også åpne seg når 
kua er i brunst, dette for å gjøre 
det mulig for sædcellene å 
svømme igjennom fra skjeden til 
livmoren ved naturlig parring. 

•  Skjede og kjønnslepper: Ved 
naturlig parring er det i skjeden 
oksens sæd deponeres, og 
videre må sædcellene svømme 
igjennom livmorhalsen og inn i 
livmoren. Kjønnsleppene er en 
del av de ytre kjønnsorganene og 
har en viktig funksjon i å lukke/

beskytte åpningen videre inn i 
skjeden. En stor forskjell ved 
naturlig parring og ved insemine-
ring, utover hvor sæden depone-
res, er mengden sæd og sæd-
celler som kommer fra en okse 
sammenlignet med et sædstrå. 
Ved naturlig parring kan oksen 
avgi mellom 5–8 ml sæd, med en 
konsentrasjon av sædceller på 
rundt 1-1,2 milliarder sædceller 
pr. ml. Ved inseminering brukes 
det strå som inneholder noen 
dråper med sæd, 0.25 ml, og 
hvert sædstrå inneholder 12 mil-
lioner sædceller (konvensjonell 
sæddose). Dette gjør at ved 
inseminering er det viktig at 
sæden deponeres i livmoren, og 
ikke i skjeden slik den ville blitt 
gjort ved naturlig parring. 

Hva skjer i livmoren ved 
inseminering?
Etter at kua er inseminert vil 
sædcellene fraktes til egglederen i 

vente på at eggcellen skal slippe/
ovulere fra en follikkel i eggstokken. 
Det er særlig muskelsammen-
trekninger i livmoren som gjør 
denne transporten mulig; livmoren 
inneholder muskelceller som kan 
stramme seg og slappe av, og 
dermed flyttes sædcellene mot 
egglederne. Sædcellens egen 
hale er også viktig i deler av 
denne transporten, og særlig 
 viktig i den siste fasen hvor 
sædcellen skal befrukte egget.

På veien modnes sædcellen – noe 
som er nødvendig for at den skal 
klare å befrukte eggcellen. Ved 
eggløsning skjer det en siste 
modning i sædcellen, og den 
(sædcellen) er klar for å «smelte» 
sammen med eggcellen. Vi kan få 
en befruktning. 

Selve befruktningen skjer i egg-
lederen, og er som en sammen-
smelting av eggcellen og sæd-

Mens oksen legger sæden i skjeden blir den ved inseminasjon deponert i livmoren 
og sædcellene slipper å forsere livmorhalsen. Foto: Turi Nordengen
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FRUKTBARHET

cellen. Eggcellen har sin cellekjerne 
med kvigas/kuens genetikk og 
sædcellen har sin egen cellekjerne 
med oksens genetikk, og disse vil 
gå sammen til én cellekjerne og 
danne genetikken til kalven.

Fra én celle til embryo
Vi har nå fått et en befruktning, og 
to cellen (eggcellen og sædcellen) 
har blitt til én celle. Denne vil dele 
seg videre til mange celler, og 
utvikle seg til en liten celleklump – 
et embryo. Etter noen dager i 
egglederen ankommer embryoet 
livmoren og fortsetter utviklingen.

Etter om lag seks uker (etter 
befruktning) har embryo utviklet 

seg så mye at alle organsystemer 
er på plass. Vi går inn i en ny fase 
av utvikling, kalt fosterstadiet, 
hvor fosteret skal vokse i størr-
else, og organer og organsystem-
ene skal utvikle seg fullstendig.

En kalv blir født
Etter hvert går vi mot slutten av 
drektighetsperioden, og fosteret 
opptar nå store deler av livmoren. 
Snart blir det kalv – og alt dette 
var mulig takket være en livmor 
som la til rette for at en befrukt-
ning var mulig. 
 
Litteraturliste kan få ved henvendelse til 
forfatter. TAP 

De fleste tap skjer i 
embryostadiet – før seks 
uker. De fleste veldig tidlig i 
dette stadiet, og du vil bare 
oppleve av kviga/kua løper 
om og kommer i ny brunst til 
normal tid. Noen kaster 
senere i embryostadiet, og du 
vil kunne oppleve at kviga/
kua har en «unormal» syklus 
– at hun kommer i brunst 
igjen ved unormal tid og ikke 
på den «vanlige 3-ukeren»

Fordi det ikke finnes noen 
metoder for å konstatere 
drektighet i et tidlig 
embryostadium er det også 
vanskelig å vite akkurat 
hvordan man best skal kunne 
legge til rette driften for å 
unngå tidlig embryotap 
(abort/kasting i veldig 
tidligstadium). Nøkkelen er 
«en sunn flokk», og å jobbe 
for generelt sunne, friske og 
trivselsfulle dyr. Det er viktig å 
være klar over at miljø, fôring, 
driftsopplegg, helse og mye 
mer er faktorer som kan 
påvirke utviklingen av embryo 
– og videre om kviga/kua 
klarer å opprettholde 
drektigheten.

FAKTA

En vellykket drektighet. Foto: Rasmus 
Lang-Ree

Tegning. Befruktning. 

Eggcellen 
transporteres i 

egglederen 
Sæd venter i 

 egg lederen på 
 egg løsning
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Sæd deponeres i 
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Anita Lundby
Veterinærstudent

atalund@hotmail.com

Ved inseminasjon skal sæden legges innenfor livmorhalsen. Hos 
kviger kan det være vanskelig å få til og spørsmålet er hvor mye 
deponering i livmorhalsen påvirker resultatet. 

INSEMINASJON AV KVIGER

HVA BLIR RESULTATENE 
NÅR SÆDEN LEGGES I 
LIVMORHALSEN?

FRUKTBARHET

Internasjonalt er det gjort studier 
for å se sammenhengen mellom 
deponeringssted og fruktbar-

hetsresultat ved kunstig sædover-
føring (inseminasjon) hos storfe. 
Norge har så langt ikke gjort 
 lignende studier før i 2019. For 
fem år siden startet Geno opp et 
prosjekt for å kartlegge depone-
ringsvansker grunnet trang eller 
vinklet livmorhals (cervix) hos 
 norske kviger. 

Rapportert via dyrehelse-
portalen
Datainnsamlingen ble gjort av 
veterinærer og seminteknikere 
som rapporterte med koder via 
dyrehelseportalen (DHP) da 
sæden ble deponert i livmorhals-
 en, i stedet for livmoren. Kode 58 
for trang cervix (livmorhals), og 
kode 59 for bøyd/vinklet cervix. 

Prosjektet foregikk over en treårs 
periode (1/8-2019 til 30/7-2022). 
Materialet har nå blitt brukt i en 
fordypningsoppgave ved NMBU, 
Veterinærhøgskolen av veterinær-
studentene Anders Brøten Lille-
moe, Toralf Espe Kolås og Anita 
Lundby. Hovedformålet med opp-
gaven var å undersøke om det er 
sammenheng mellom cervikal 

deponering (livmorhals) og 
ikke-omløpsprosent hos norske 
kviger ved 56 dager. 

Ikke-omløpsprosent
Ikke-omløpsprosent (IO%) angir 
prosentvis andel dyr som er inse-
minert kun én gang, og som ikke 
er inseminert på nytt innen viss 
tid. Hvis ingen dyr er inseminert 
på nytt, er IO% 100. I praksis er 
ikke IO% et nøyaktig mål på hvor 
mange dyr som er drektige, men 
målet gir likevel en god indikator 
på drektighetsprosenten i beset-
ningen. I oppgaven ble de rappor-
terte inseminasjonene sammen-

lignet med et datasett fra Geno 
med 232 863 1.-gangsinsemina-
sjoner.  

20 prosentpoeng lavere IO%
Ikke-omløpsprosent ved 56 dager 
var 53,18 prosent for kviger inse-
minert med kode, og 74,13 pro-
sent for kviger inseminert uten kode.

Ut fra disse resultatene vil depo-
nering i cervix gi 20 prosentpoeng 
lavere sannsynlighet for drektig-
het. Det ble også diskutert at det 
kan tyde på feil insemineringstids-
punkt på den aktuelle brunsten 
som hovedårsak til bruk av kode, 

Bildet viser bruskfoldene i livmorhalsen (cercvix). Foto: Anne Hege Hunskaar Tajet
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da det nesten ikke er noen enkel-
tindivider som blir inseminert med 
kode mer enn én gang.

En del svingninger i andel insemi-
nasjoner meldt inn med kode fra 
måned til måned, indikerer at det 
har vært variabelt fokus på å 
melde inn koder da det ble depo-
nert i cervix. Resultatene i denne 
studien stemmer overens med 
andre studier som har sammen-
ligner IO% og drektighetsprosent 
ved deponeringer i livmorhalsen 
versus i livmor. 

Hva betyr det i praksis?
Selv om dosen blir deponert i 
 livmorhalsen er det fremdeles et 
betydelig antall som fortsatt blir 
drektige, dersom inseminerings-
tidspunktet er riktig. Derfor kan 
det være verdt forsøket å depo-

nere i cervix dersom man ikke 
klare å komme helt gjennom. 
Imidlertid er forskjellen stor nok til 
at man vil få dårligere drektighets-
resultater hvis man ofte deponerer 
i cervix. Vi fant ikke mange enkelt-
individer som ble inseminert med 
kode flere ganger. Dermed kan 
det tyde på at feil inseminerings-
tidspunkt er hovedårsaken til 
deponering i cervix. Vi tror derfor 
at enkeltindivider med anatomisk 
trang/bøyd cervix på grunn av 
genetikk, er en viktig mindre viktig 
årsak til deponering i cervix. Man 
må likevel ta hensyn til at data-
grunnlaget er blitt påvirket av en 
del underrapportering av koder, 
da det er store sesongvariasjoner 
på kodebruken. 
 
Her finner du oppgaven: https://nmbu.
brage.unit.no/nmbu-xmlui/
handle/11250/3106793 

Fra venstre: Toralf Espe Kolås, Anita Lundby og Anders 
Brøten Lillemoe.
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REPORTASJE

Anne Hege Hunskaar Tajet
Veterinær/kursansvarlig i Geno
 anne.hege.hunskaar.tajet@geno.no

KONTROLL MED  
FRUKTBARHETEN 

God fruktbarhet har stor betydning for økono-
mien. Grovt regnet er tapet for uønska for-
sinka insemineringsoppstart hos kvigene 

eller uønska omløp ca. 1 000,- pr. dyr pr. uke. Å følge 
godt med, gjøre rutinekontroller i tide og drive aktiv 
målstyring, er vel verdt innsatsen! 

Fruktbarhet påvirkes av alt fra kalvehelse, fôring og 
mineralstatus, hold, lys, fysiske forhold, kuhelse og 
ulike typer stress, til brunstobservasjon, insemina-
sjonstidspunkt og sædbehandling. Faste besøk for 

rutinemessige oppgaver som avhorning, drektighets-
kontroll og seksuell helsekontroll, eventuelt utvida 
med regelmessig målstyring, er vinn-vinn for bonde 
og veterinær. Veterinæren har utdanning i å finne ut 
hvor skoen trykker, og veterinær-bonde-samarbeid 
kan være fruktbart. 

Geno ønsker å bidra til at bonden lykkes, og som 
ledd i dette holder vi kurs i fruktbarhetsrådgiving for 
veterinærer. 5.-6. oktober deltok 19 engasjerte 
 veterinærer på Genos kurs i fruktbarhetsrådgiving, 
og de gleder seg til å ta fatt!

 GLIMT FRA KURS!

Stort engasjement for gode løsninger på fruktbarhetsut-
fordringer, både hos foredragsholdere og deltakere! 

Har ikke kua har vist brunst innen 50 dager, bør 
eggstokkaktiviteten sjekkes. På kurset var det praktiske 
øvelser både med palpasjon og ultralyd.

NESTE NUMMER AV BUSKAP KOMMER 
 I DIN POSTKASSE CA. 12. MARS

Rasmus Lang-Ree
rlr@geno.no
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BUSKAP FOR 50 ÅR SIDEN

Rasmus Lang-Ree
rlr@geno.no

FORSKJELLIG

KJÆRE PENICILLINTUBE – DU ER EN BEDRAGER
Distriktsveterinær Jens Per Jahn tar i Buskap og 
avdrått nr. 1 i 1975 et durabelig oppgjør med 
 peni cillintuba til behandling av jurbetennelse. «Du er 
populær, billig og lettvint – men du er ikke desto 
 mindre en bedrager», fyrer han av. Hans hovedpoeng 
er at penicillintuba ikke helbreder sjukdommen – kun 
skjuler symptomene for en tid. Han skriver videre «Og 
mange mikrober gjør du motstandsdyktige og livs-
kraftige. Du gjør dem resistente – det er ofte smitt-
somt – og meget farlig for folk og fe». Jahn mener 
penicillin er med på å støtte den misforståelsen at 
jurbetennelse er noe man kan sprøyte bort og derfor 
bidrar til at problemet forverres for hvert år. Han 
maner til forebyggende arbeid og kamp mot det han 
kaller feilfaktorer i kuas omgivelser. Han avslutter 
med at «du (penicillin) har medansvar – det nytter 
ikke om du nekter - for et stadig økende problem 
med visse alvorlige sykdommer hos mennesker – 
noen av dem sogar med dødelig utgang!». Nå fikk 
ikke artikkelforfatteren gehør for sitt forslag om at 
penicillintuba burde forbys ved lov, men han var forut 
for sin tid både når det gjaldt faren for resistensut-
vikling og at antibiotika i mange tilfeller ikke kurerer 
en jurbetennelse. 

buskap.noFAGSTOFF FOR STORFEBØNDER
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Inger Husveg Lassen
Produktansvarlig for 

SenseHub i Geno
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REPORTASJE

IKKE-OMLØPSPROSENTEN 
FIKK EN BOOST MED 
 SENSEHUB
I fjøset til Senja videregående skole avdeling Gibostad produseres 
det mye mer melk etter at aktivitetsmåleren SenseHub ble tatt i bruk. 
På kort tid gikk ikkeomløpsprosenten rett i været, og elevene får se 
og lære i praksis hvordan ny teknologi både gjør arbeidshverdagen 
lettere og bidrar til økt produktivitet.

Skolefjøset på Gibostad har 
21 melkekyr, 10 påsett-
kviger og rundt 25 kalvin-

ger i året. Det betyr at omtrent 30 
dyr skal insemineres. Fram til 
 skolen begynte å bruke Sense-
Hub i 2021 strevde de med å få 
dyra drektige, forteller fjøsansvar-
lig Trine-Lise Fredriksen.

Vil ha konsentrert kalving
– Vi ønsker mest mulig konsen-
trert kalving om høsten, for at 
elevene skal bli grundig involvert i 
både brunstdeteksjon og kalving, 
sier Trine-Lise. - Men i høstmørket 
var det vanskelig for oss å fange 
opp brunsten hos melkekyrne, 
som i utgangspunktet ikke viste 
sterke brunsttegn. De gode, voksne 
kyrne skulle jo i teorien ha melket 
mye, men da vi ikke fikk dem 
drektige, tapte vi mye melkeproduk-
sjon og slet med å fylle kvota vår. 

Rask forbedring
Staben i fjøset prøvde ut forskjel-
lige tiltak, som å justere lyset i 
 fjøset, men uten å lykkes. Da 
ikke-omløpsprosenten (IO% 56 
dager) på førstegangsinsemine-
ring kom ned i 40, måtte de ta 
grep og prøve noe nytt. Valget falt 
på SenseHub, og da gikk ting 
raskt i riktig retning:

Trine-Lise Fredriksen, fjøsansvarlig hos Senja videregående skole avdeling Gibostad, fastslår at 
SenseHub har bidratt til å få fart igjen på mjølkeproduksjonen i skolefjøset. Foto: Therese Paulsen
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– Den første høsten med Sense-
Hub gikk vi fort opp til 70 prosent 
i ikke-omløpsprosent på første-
gangsinsemineringene våre. Vi 
trodde jo nesten ikke det var sant, 
forteller Trine-Lise entusiastisk.

Teknologi på læreplanen
Senja videregående skole avde-
ling Gibostad har elever på både 
VG1, VG2 og VG3 naturbruk. Som 
landbruksskole har man et spesi-
elt ansvar for å investere i fram-
tidas teknologi, påpeker Tri-
ne-Lise, og legger til at dette også 
understrekes i læreplanen. Sense-
Hub passer derfor som hånd i 
hanske i undervisninga. Først 
lærer elevene om brunst på den 
tradisjonelle måten, med visuell 
observasjon av brunstadferd og 
fysiske tegn på brunst. Etterpå 
sjekker elevene SenseHub, for å 
se om rapportene der sier det 
samme.
– SenseHub faller det elevene 
naturlig å bruke, ser jeg, for de er 
jo så vante til å bruke mobilen til 
det meste. I tillegg er det viktig for 
oss som skole å vise elevene at 
det finnes gode teknologiske 
 hjelpemidler som gjør arbeids-
hverdagen lettere. Som melke-
bonde er man jo avhengig av å få 
dyra drektige fort, med så få inse-
mineringer som mulig, for til 
 sjuende og sist handler det jo om 
økonomien, avslutter Trine-Lise. 

Ønsker bedre innsikt i 
kalvehelsa
Trine-Lise begynner nå å bli en 
erfaren SenseHub-bruker, med tre 
aktivitetsmålingsår på nakken. 
Senja vgs har planer om å gå over 
til abonnementsordninga på Sense-
Hub når øretransponderne etter 
hvert går mot slutten av sin leve-
tid. Når skolen skifter til abonne-
ment, kommer de trolig også til å 
oppgradere til Premium-versjonen, 
der man i tillegg til brunst- og 

 helsefunksjonene også får 
 rapporter om fôring, varmestress 
og grupperutine.
– Sannsynligvis kommer vi også til 
å teste ut SenseHub Dairy Young-
stock. Vi vet at kalvens helse 
betyr mye for produktivitieten 
gjennom hele levetida. Å kunne 
oppdage for eksempel leddbeten-
nelse hos kalven på et tidlig 
 stadium, høres jo helt fantastisk 
ut, sier Trine-Lise.

Nyttig helsefunksjon
Som for mange, var det som 
brunstfunksjonen i SenseHub 
som først og fremst interesserte 
de som jobber i skolefjøset på 
Gibostad. Etter hvert har de også 
dratt stadig mer nytte av helse-
funksjonen.

Trine-Lise forklarer at når ei ku har 
vært inaktiv lenger enn normalt, 
eller mer urolig enn vanlig, får de 
varsel. Da kan de også sjekke 
drøvtygginga og se hvordan den 
samsvarer med aktiviteten. For ei 
stund siden fikk de helsevarsel på 
ei ku som hadde ligget rolig for 

lenge, selv om den gikk i roboten 
som normalt. Da viste det seg at 
kua var halt. Og selv om Sense-
Hub ikke har kalvingsvarsel, 
mener Trine-Lise de har hatt god 
hjelp i helsevarslene som gir 
 signal om at kua er urolig eller 
strever. Da vet de at det antakelig 
er kalving på gang.

Lønnsom investering
Brukervennligheten hos aktivitets-
måleren har senjaværingene 
ingenting å utsette på. 
–  Å begynne å ta i bruk Sense-
Hub gikk omtrent av seg sjøl. 
 Programmet har ikke altfor mange 
valgmuligheter, og systemet er lett 
å forstå, forklarer Trine-Lise. 

Hun legger til at det i starten var 
en utfordring å stole 100 prosent 
på teknologien, men at også det 
gikk seg fort til. Nå kan hun 
nesten ikke få fullrost aktivitets-
måleren nok:
– SenseHub er noe av det aller 
lureste vi har investert i i de siste 
åra. Vi sparer penger samtidig 
som vi produserer mye mer melk. 

Ifølge Trine-Lise Fredriksen (til venstre) går det lett for Tord Einevoll (i midten), Odin Pettersen (til 
høyre) og de andre elevene på naturbruk på avdeling Gibostad å ta i bruk teknologiske verktøy som 
SenseHub. Praktisk erfaring fra fjøset må likevel ligge i bunnen, skal man kunne dra full nytte av disse 
hjelpemidlene, påpeker Fredriksen. Foto: Therese Paulsen.
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RINGORM

LOKAL KUNNSKAP 
AVGJØRENDE

REPORTASJE

Det var særlig Verdal kom-
mune som ble ramma og 
her har gårdbrukerne, 

veterinærene, Tine og Animalia 
jobbet godt sammen for å hindre 
at smitten skulle spre seg videre. 

Viktig lokalkunnskap
Roy Anders Berg og Ole Johan 
Jørstad jobber begge som veteri-
nærer i Verdal, og dekker de fleste 
gårdene med storfe i kommunen. 
De forteller at noe av det første 
som ble gjort etter at det ble klart 
at det var flere enn 2–3 tilfeller var 

å opprette soneinndeling, dette 
skjedde i løpet av høsten 2023. 
For å sette opp grensene mellom 
ulike soner (rød, gul og grønn) var 
det viktig med inngående lokal-
kunnskap om hvor dyr fra ulike 
besetninger beiter, hvor det finnes 
felles grenser mellom beiter, om 
kvaliteten på gjerder, kvaliteten på 
smittesluser og bevissthet om 
bruken av disse på ulike gårder. 

Lokal organisering
Ei samla storfenæring i Trøndelag 
samla seg i organiseringa Ringi-

Trø, ledet av Synnøve Vatn i 
 Animalia, og det var denne 
gruppa som satt opp soneinnde-
linga og har jobba med denne. 
Disse sonene har ikke vært sta-
tiske, men de har endra seg igjen-
nom perioden basert på smitte-
tilstand. Soneinndelinga forventes 
å holde fram i flere år framover, 
særlig for de to røde sonene. 
Innenfor disse sonene er det blant 
annet begrensninger på kjøp, salg 
og flytting av dyr. Arvid Reiseren, 
seniorrådgiver i Veterinærinstitut-
tet, har i et felles møte om ringorm 

I mai 2023 kom den første meldingen om at det var ringorm i 
 besetninger i Verdal. Dette ble dessverre ikke med et eller to tilfeller. 

Det spredte seg i beitesesongen, og per i dag så er det 19 
 besetninger som har testa positivt for ringorm. 
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understreka hvor viktig riktig bruk 
av denne lokalkunnskapen har 
vært for å hindre videre smitte. 
Siste besetning som fikk påvist 
ringorm var i mars 2024, og etter 
beitesesongen 2024 har det ikke 
blitt påvist nye tilfeller av ringorm 
på Innherred.   

Knapt en hostende kalv
Veterinærene forteller at det natur-
lig nok har blitt økt fokus på smit-
tevern jevnt over i hele storfenæ-
ringa på Innherred, og de fleste 
bruker smitteslusene både mer 

bevisst og riktig enn før utbrud-
det. Utbruddet har først til en 
 kollektiv økning i kompetansen 
rundt smittespredning og smitte-
vern i landbruket i Verdal. Vete-
rinærene sier med et lite smil at 
det knapt har vært kalver med 
hoste eller diaré det siste året. Det 
har ikke vært et eneste stort 
utbrudd av slike sykdommer, noe 
som var mye vanligere før. Dette 
har så klart gitt en helsemessig og 
økonomisk gevinst for dyr og 
gårdbrukere. I tillegg har det blitt 
mindre lus på storfeet i Verdal. 
Dette fordi det gikk ut en generell 
oppfordring om lusbehandling fra 
veterinærene. Tidlige tegn på lus 
(før dyra blir mer plaga og klør 
mer) er ikke lett å skille fra ring-
orm-symptom, og jo mindre andre 
symptom man kunne ha som 
kunne forveksles med ringorm jo 
bedre. 

Beitefokus
Siden mye av smitten mellom 
besetninger i 2023 kommer fra 
beite, var det et ekstra fokus på 
smitteverntiltak før beitesesongen 
2024. Det ble sluppet noen dyr på 
beite (fra besetninger med påvist 
ringorm) på et fellesbeite hvor det 

var dyr med ringorm i 2023. Ring-
ormsmitten kan overleve fra et år 
til et annet i naturen, så her ble 
alle dyr vaksinert før de ble slup-
pet på beite, mens dyra hjemme 
ikke var vaksinerte. Dette var for å 
se om det ble overført smitte fra 
beitet etter beitesesongen. Det 
har man ikke sett. I tillegg har det 
vært en tydelig reduksjon i bruk 
av fellesbeiter. På fellesbeiter der 
det ikke var smitte i 2023 ble også 
alle dyr vaksinert før beiteslipp. 
Det har ved et par tilfeller vært 
slakta dyr direkte fra beite, som 
har vært på rømmen til beiter med 
smitta dyr eller over åkre spredd 
med husdyrgjødsel fra besetning 
med ringorm. 

Mindre felles utstyr
Før var det mange som hadde 
 felles dyrevogner og kløvbokser 
og dette har det blitt mye mindre 
av nå, så utstyrsbransjen på Inn-
herred har nok fått noen ekstra 
salg på grunn av ringormen. Ole 
Johan og Roy Anders gikk også til 
innkjøp av dobbelt sett av utstyr 
som ikke er lett å få rengjort og 
desinfisert, så som for eksempel 
avhorningsjern. Det ble også en 
mer krevende logistikk for vete-

Fjøset i Volhaugen Samdrift rett fram 
med de store kulturbeitene til høyre. 
Strømtråd på innsiden av netting- 
gjerdet for å hindre rømning av egne 
dyr og andre dyr inn på beitet.

Terje Grønn (venstre) og Einar Kvaal i Volhaugen samdrift har tatt mange grep for å hindre smitte av 
ringorm i egen besetning.
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rinærene, og de har kjørt mange 
flere mil sammenligna med før 
ringormutbruddet. De la bevisst 
inn besøk til besetninger med 
ringorm på slutten av dagen, så 
de ikke skulle i et fjøs uten smitte 
etterpå. De skryter av hvordan 
gårdbrukerne har håndtert dette, 
for det har gjort at de ikke på 
samme måte har kunne gitt tyde-
lige beskjeder om når de kommer 
i løpet av dagen, og dermed gitt 
større usikkerhet og planleggings-
mulighet for gårdbrukerne.

Ingen dyr utenfra på beite
Terje Grønn og Einar Kvaal i Vol-
haugen samdrift møter meg en 
kald desemberdag. De har ikke 
hatt ringorm selv, men har gjort 
tiltak i samråd med veterinær fra 
Tine og Verdal dyreklinikk for å 
hindre videre smitte. Det viktigste 
tiltaket de har gjort er at de ikke 
har tatt imot dyr på det store kul-
turbeitet de vanligvis har leid ut 
beiteplass på. De siste åra har det 
vært ca. 60 ekstra dyr der, fordelt 
på tre andre besetninger. Disse 
har måtte finne andre løsninger på 
beiting hjemme, og flere av disse 
gårdene har måtte beite med ung-
dyr på fulldyrka areal og dermed 
har det blitt mindre fôr enn vanlig 
til vintersesongen. 

Stengt sosialt rom
Terje og Einar forteller at de har 
hatt et godt samarbeid med de 
lokale veterinærene og Tine-vete-
rinær Kolbjørn Nybø i flere år, og 
de har ett fast rådgivningsmøte 
hvert år. På disse møtene har de 
jobba med hva de kan ta tak i for 
å løfte dyrevelferdsindikatoren i 
samdrifta. På møtet etter ringorm-
utbruddet i Verdal ble dyrevelferd-
sindikatoren satt til side og smit-
teverntiltak mot ringorm ble satt 
på dagsorden. Dette resulterte i at 
det sosiale rommet i fjøset ble 
stengt, og alt av besøk som ikke 

måtte inn i fjøset har de tatt 
hjemme i våningshusa. Det ble 
også enda større søkelys på riktig 
bruk av smittesluse, desinfeksjon 
og vurderinger av hvem som tren-
ger å komme inn i fjøset, sammen 
med tiltaket om å bare ha egne 
dyr på beite. De satt også opp 
dobbelt strømgjerde. Dette var 
kun et krav for besetninger med 
ringorm, men Terje og Einar fortel-
ler at de valgte å gjøre den ekstra 
jobben selv, både for å hindre 
rømninger og for å unngå og få 
andre dyr inn på beitene sine. Det 
er ekstra arbeid, men det gjorde 
at de kunne senke skuldrene noe 
mer. I tillegg kjøpte de en ekstra 
strømgjeter for å være enda sik-
rere på strømstyrken og dermed 
unngå rømninger. 

Økonomiske konsekvenser
De økonomiske konsekvensene 
kan ikke sammenlignes for gårder 
som har fått påvist ringorm og 
ikke, men at tiltak som å ikke 
kunne ta imot dyr på beite, ekstra 
gjerding, beiting på mer fulldyrka 
areal, mindre fleksibilitet, ekstra 
innkjøp av utstyr og ekstra påpas-
selighet har gjort at det også er en 
økonomisk side for både gårdbru-
kere og veterinærer i Verdal. 
Arbeidet med å sanere gården 

etter påvist ringormsmitte er 
svært omfattende og krever en 
egen og meget grundig utarbeidet 
plan for sanering som må god-
kjennes av Mattilsynet. Kolbjørn 
Nybø, spesialrådgiver storfe og 
veterinær i Tine, har vært den som 
har jobba tett på mange av disse 
sakene, særlig inn mot besetnin-
ger med melk. 

Fasit tidligst i 2028
Sjøl om det ikke er påvist ny 
smitte av ringorm etter beitese-
songen i 2024 er det for tidlig å 
sprette sjampanjen. Vaksinering 
kan kamuflere smitte. Alle fødte 
kalver i besetninger som har fått 
påvist ringorm skal vaksineres 
minst ut 2027, så det er først etter 
at vaksineringen avsluttes vi vil se 
om sanering av fjøs og andre til-
tak virkelig har fungert. 

Buskap vil på et senere tids-
punkt følge opp de økono-
miske konsekvensene ved 
påvisning av ringorm. Du kan 
lese mer om ringorm i Buskap 
nr. 8 på side 54 (buskap.no->-
søk «Ringorm har store øko-
nomiske konsekvenser») 

Veterinærene Ole Johan Jørstad (venstre) og Roy Anders Berg i Verdal Dyreklinikk 
har vært viktige i arbeidet mot ringorm i Verdal.



97BUSKAP 1-2025

ORGANISASJON

Fride Berg 
 Standerholen

FoU-koordinator  
i SpermVital

fride.berg.standerholen@
spermvital.com

Tekst og foto

For aller første gang 
har det blitt produsert 
SV-sæd på bøffel.

SPERMVITAL PÅ BØFFEL

Første uka i desember produ-
serte SpermVital for første 
gang SV-doser på bøffel. 

Dette ble gjort i samarbeid med 
det Italienske selskapet GB Gene-
tics, et selskap eid av Giovanni 
Binotti. For oss som aldri har sett 
bøffel før, var dette en interessant 
opplevelse. Dyrene fremsto som 
veldig rolige og måtte varmes opp 
lenge før de var villige til å ri. Sper-
miene lignet mye på vanlig 
oksesæd, men individvariasjonen i 
sædkvalitet var stor. Kjønnssorte-
ring av spermiene brukes også på 
bøffelsæd, og her så man også 

store variasjoner på hvilke individer 
som lot seg sortere og ikke. Noen 
av de mest kjente og ettertraktede 
bøflene gikk i uttak den uka 
SpermVital hadde testproduksjon, 
og det var kult å se disse i aksjon. 
Neste trinn blir nå å teste dosene i 
felt og sammenligne resultatet mot 
konvensjonell sæd og mulig opti-
malisere produktet for bøffel. Det 
blir spennende å se resultatet fra 
dette arbeidet. Dersom vi lykkes 
kan bøffel bli et viktig marked for 
SpermVital i fremtiden.
 
Kilder til faktaboksene: FAO-statistikk 
(2023), Our World in Data, og rapporter om 
italiensk landbruk.

Bøffeloksene trengte lang oppvarming før de var villige til å ri. 

BØFFEL GLOBALT
•  Populasjon: Det finnes over 208 millioner 

bøfler på verdensbasis, med størsteparten 
konsentrert i Asia, spesielt i India og 
Pakistan, som står for over 95 prosent av 
verdens bøffelpopulasjon.

•  Melkeproduksjon: Bøffelmelk utgjør rundt  
12 prosent av global melkeproduksjon, og 
India er verdensledende med mer enn 60 
prosent av totalproduksjonen.

•  Kjøttproduksjon: Bøffelkjøtt bidrar vesentlig til 
kjøttindustrien i Asia og Sør-Amerika, men 
det er en mindre del av verdens totale 
kjøttproduksjon sammenlignet med storfe.

•  Bruk: I tillegg til melk og kjøtt, brukes bøfler i 
landbruket som trekkdyr og for produksjon 
av organisk gjødsel i mange utviklingsland.

BØFFEL I ITALIA
•  Melkeproduksjon: Italia er kjent for bøffelmelk brukt i produk-

sjonen av Mozzarella di Bufala Campana, en sertifisert spesialitet. 
Det produseres over 44 000 tonn bøffelmelk årlig.

•  Regional konsentrasjon: Bøffelholdet i Italia er hovedsakelig 
konsentrert i Sør-Italia, spesielt i regionene Campania, Lazio og 
Puglia.

•  Populasjon: Italia har en bøffelpopulasjon på rundt 400 000, som 
hovedsakelig er avlet for melk snarere enn kjøtt.

FAKTA

FAKTA

Forsker Eline Rustad Gaustad i 
SpermVital under produksjonen av 
de første dosene bøffelsæd med 
SV-teknologi. 
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FÔR

– Jeg ønsker jo å bli bedre, og 
produsere et bedre grovfôr. 
Mange tiltak som vi nå har satt i 
gang har jeg nok allerede gått og 
tenkt på, men det er greit at noen 
gir meg sparket bak til faktisk å 
iverksette, sier Bjarne Ophus, 
mjølkeprodusent i Ringsaker i Inn-
landet. 

Han var tidlig ute med å melde 
seg på da tilbudet om NLR Grov-
fôrstrategi dukket opp. 

– Det er mange strategiske grep i 
grovfôrproduksjonen min jeg gjerne 
vil diskutere. Jeg trenger rett og slett 
flere øyne til å vurdere, sier Bjarne. 

Behov for endringer
Bjarne vandrer i enga sammen 
med rådgiver i NLR, Stein Jørgen-
sen. Sammen ser de på resultatet 
av årets innhøsting, tar ut fôrprø-
ver og summerer opp hva som 
har fungert og hva som kunne 
vært løst på en bedre måte.

– Været vi har nå tilsier tre og en 
halv slått. Jeg har lagt et løp for 
tre slåtter. Nå går jeg og lurer på 
om vi skal legge om til fire slåtter, 
men det igjen krever andre arter i 
enga og hyppigere engfornying, 
forteller Bjarne.  
– Geografisk og klimatisk er vi 
akkurat i grenseland for fire slåt-
ter, og vi har ikke et helt klart svar 
på om det er bedre enn et tre-
slått-system, sier Stein. 

GROVFÔRSTRATEGI

BEFRIENDE 
 FORPLIKTENDE
For Bjarne Ophus gir NLR Grovfôrstrategi motivasjonen han trenger 
for å iverksette tiltak i grovfôrproduksjonen - tiltak han gjerne 
 allerede har tenkt på, men ikke fått satt i gang.

Bjarne Ophus (til høyre) har hatt god nytte av NLR Grovfôrstrategi. Sammen med rådgiver i NLR, Stein Jørgensen, har han fått satt tiltak i 
grovfôrdyrkinga i system, med mål om å produsere et bedre grovfôr til sine melkekyr. 



99BUSKAP 1-2025

FORSKJELLIG

Rådgiveren forteller videre at det 
høstesystemet man velger, må 
også henge sammen med fôr-
behovet i fjøset. 
– Om man skal høste fire ganger, 
er det avgjørende viktig å komme 
tidlig i gang med den første slåt-
ten, sier Stein.  

Krav til konsentrasjon
For Bjarne er det et mål å produ-
sere et godt grovfôr til mjølke-
kyrne. Samtidig skal også andre 
dyregrupper, som kviger og sinkyr, 
hensyntas i fôringa. Dette er gjerne 
dyr som ikke har behov for grovfôr 
med høg energikonsentrasjon.
– Isolert for mjølkekua hadde det 
vært et mål å produsere grovfôr 
med 0,94 fôrenheter mjølk, men 
så passer ikke det inn i fôrings-
opplegget i fjøset når man tar 
med andre dyregrupper. Derfor 
lander målsettinga på 0,90-fôr, 
forklarer Bjarne.

Imidlertid er en planlagt ombyg-
ging i fjøset med på åpne opp 
muligheter for å gi mjølkekyrne 
enda bedre grovfôr neste sesong.

– Dette kan gi muligheter for å 
gire opp grovfôrdyrkinga til mjøl-
kekyrne ytterligere.

Han leier inn entreprenør til all 
grashøsting. Selv står han for 
transport av rundballer fra jordet 
til egnet lagringsplass. 

Gruppesuksess
Fem deltakere i NLR Grovfôrstrategi 
i Ringsaker har valgt å gjennomføre 
opplegget som ei gruppe, og det har 
vært svært nyttig for Bjarne. 
– Jeg har hentet mye fra de 
fysiske møtene og erfaringsut-
vekslingen med mine kolleger 
gjennom NLR Grovfôrstrategi. Det 
kan jeg absolutt anbefale andre å 
delta på også, sier han.

Og for rådgiveren er NLR Grovfôr-
strategi også en interessant 
arbeidsform. 
– Vi har lyktes med å få til ei godt 
sammensatt gruppe her. Alle i 
gruppa kan utfordres, og alle har 
fått slippe til med sine erfaringer 
og utfordringer. For min del er 
dette en svært interessant form 

for rådgiving, hvor vi alle blir 
bedre, sier Stein. 

Du finner all informasjon du trenger om NLR 
Grovfôrstrategi på nlr.no

Med NLR Grovfôrstrategi blir alle bedre, mener rådgiver i 
NLR, Stein Jørgensen. Han mener at en vellykket 
grovfôrproduksjon handler om å vite hvilke kvaliteter man 
trenger, og deretter legge en strategi for hvordan dette 
skal produseres. 

BUSKERUD VIDEREGÅENDE SKOLE
Modum kommune i Buskerud
Vi tilbyr Vg1 naturbruk, Vg2 landbruk- og gartnernæring, Vg2 heste- 
og dyrefag som fører til fagbrev (2+2 modell), samt Voksenagronom. 
Buskerud gård har nytt løsdriftsfjøs med robot og annen moderne 
 teknologi. Skolen driver melkefjøs fra 2022 med 55 årskyr, samt sau 
og gris. Stall med rideskole. Ny smådyravdeling i 2025. Drevet land-
bruksutdanning siden 1912 og har internat. Vi har mye praksis og et 
aktivt og godt skolemiljø. 

Les mer: https://bfk.no/buskerud-vgs/
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Alle forskere ved NMBU

Surfôr som finkuttes før fôring kan øke melkeytelsen. Dette kan 
skyldes økt opptak av kuttet surfôr, men i dette forsøket ser det 
heller ut til å være en effekt av at energi spart til tygging er brukt til 
økt ytelse.

FÔR

Tilstrekkelig fiber i fôret er 
helt nødvendig for å stimu-
lere tygging ved spising og 

drøvtygging, for utskilling av spytt, 
og for vombevegelser. Lengden 
på fôrpartiklene påvirker tyggetid 
og mengde spytt ved spising, og 
derved buffervirkningen i vomma. 

For å sikre tilstrekkelig tygging bør 
grovfôret ikke være finere kutta 
enn til 2 cm.

To høstetider og to 
kuttelengder
Et forsøk gjennomført på NMBU, 
Ås, omfattet 48 NRF-kyr, derav 16 

førstekalvskyr og 32 voksne kyr, 
med henholdsvis 28,9 og 32,0 kg 
melk ved forsøkstart. Studien 
omfattet to høstetider for gras, 
22.-23. mai og 5.-6. juni 2007 (H1, 
H2), to kuttelengder for surfôr (15 
og 2 cm), og to kraftfôrtyper, lav-
protein og høyprotein (LP, HP). 

SURFÔRETS KUTTE-
LENGDE KAN PÅVIRKE 
MELKEYTELSEN

Kyrne melket mer når de fikk surfôr som var finkuttet til 2 cm lengde enn når surfôret var 15 cm langt. Foto: Åshild T. Randby
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Dette ga 8 ulike rasjoner (2 × 2 × 
2). I løpet av 4 perioder á 4 uker 
fikk hver ku testet 4 av de 8 
 rasjonene.

Grassurfôr
Begge høstetider var på tidlige 
utviklingstrinn, henholdsvis 2 uker 
før, og rett før skyting for timotei. 
Svak nitrogengjødsling, 7,1 kg N/
dekar, sørget for moderat protei-
ninnhold i avlingen. Graset (timotei, 
engsvingel og rødkløver) ble for-
tørka i 4 – 20 timer, høsta med 
Orkel GP 1260 rundballepresse 
med 20 faste kniver, og tilsatt 4,4 
liter/tonn maursyrebasert ensile-
ringsmiddel. Surfôret var velgjæra, 
og inneholdt ved H1 og H2, hen-
holdsvis, 28,3 og 26,7 % tørrstoff 
(TS), og per kg TS: 166 og 128 
gram(g) protein, 155 og 43 g vann-
løselige karbohydrater, 403 og 555 
g NDF, 7,18 og 6,17 MJ NEL, 78 
og 77 g AAT, og 47 og 4 g PBV.

Umiddelbart før fôring ble surfôret 
til halvparten av kyrne revet opp 
med Serigstad RBK 1202 til 15 
cm lengde (heretter kalt langt). 
Den andre halvparten av kyrne 
fikk surfôr som ble finkutta til 2 
cm lengde med Euromix 1070 
fullfôrvogn. Kyrne fikk surfôr etter 
appetitt.

To kraftfôrtyper
Kraftfôr med 15,2 % råprotein 
(LP) inneholdt 7 % soyamjøl som 
var behandla for å være lite 
 nedbrytbart i vom (soypass). Det 
hadde negativ PBV, og var antatt 
å passe best til kyr som fikk 
 proteinrikt tidlig høsta surfôr (H1). 
Kraftfôr med 17,8 % råprotein 
(HP) inneholdt 12 % ekstrahert 
soyamjøl som var mer nedbrytbart 
i vom. Det hadde PBV rundt null, 
og var antatt best til kyr på sei-
nere høsta surfôr (H2). For øvrig 
var begge kraftfôrtypene så like 
som mulig. Begge inneholdt 5 % 
ekstrahert, varmebehandla raps-
mjøl, og bygg, havre, hvetekli, 
melasse, vegetabilsk fett, og 
mineraler og vitaminer. De to 
kraftfôrtypene ble sammenlikna i 
forsøket. 

Oppstalling og fôring
Kyrne gikk i løsdrift med like 
mange spiseplasser og liggebåser 
som antall kyr. Surfôr ble tildelt 
etter appetitt. Alle kyr fikk opp til  

8 kg kraftfôr daglig i fôrautomater. 
Kraftfôr, mineralnæring og salt var 
tilgjengelig døgnet rundt.   

Effekt av høstetid
Når kyrne fikk det tidligst høsta 
surfôret (H1) spiste de 2 kg TS 
mer per dag enn når de fikk surfôr 
fra H2 (Tabell 1). Dette er i tråd 
med høyere beregna opptaksin-
deks, 128 og 108 for H1 og H2, 
respektivt. Som forventa melka 
kyrne 2 kg mer, og fikk litt mindre 
fett, og mer protein i melka på H1 
enn på H2. Nivået av frie fettsyrer 
(FFA) i melk var generelt høyt, 
men som forventet lavere for kyr 
på H1 enn H2 surfôr. Smaksvur-
deringer gjort av trente dommere 
viste imidlertid svært god smak 
på melka, og ingen effekt av ulik 
fôring. Lavere ureainnhold og høy-
ere proteininnhold i melk når 
kyrne fikk H1 enn H2 surfôr kan 
skyldes det svært høye innholdet 
av vannløselig karbohydrat 
 (sukker) i H1 surfôr (155 g/kg TS). 
Sammen med ammoniakk fra sur-

Tabell 1. Effekt av høstetid for gras og kuttelengde for surfôr på daglig fôropptak og 
ytelse. Grønn er statistisk sikker forskjell og rød er ikke statistisk forskjell. 

Høstetid 1 Høstetid 2 Statistisk sikker 
forskjell*

Langt Kutta Langt Kutta Høstetid Kutting

Fôropptak

Surfôr, kg TS 16,1 15,8 13,8 14,1

Kraftfôr, kg TS 6,7 6,7 6,9 6,9

Totalt, kg TS 22,8 22,5 20,7 21,0

Råprotein, kg TS 3,79 3,73 2,92 2,96

NDF, kg TS 7,74 7,66 8,92 9,08

NEL, MJ 164 161 135 137

AAT, g 2001 1978 1821 1846

PBV, g 692 675 4 10

Ytelse

Melk, kg 29,6 30,2 27,6 28,2

EKM, kg 30,0 30,8 27,8 28,9

Fett, g/kg 40,9 41,2 41,4 42,5

Protein, g/kg 34,3 34,0 32,8 33,0

FFA, mEq/L 0,70 0,71 0,96 0,96

Urea, mM 3,9 3,8 4,0 4,0

N i melk/N i fôr 0,26 0,27 0,30 0,31

Kg EKM/kg TS i fôr 1,32 1,37 1,35 1,37

*P-verdi ≥ 0,05 er satt til ikke signifikant (rød) 

Prosjekt “Mer og bedre 
grovfôr” ble finansiert av 
Fondet for forskningsavgift 
på landbruksprodukter, jord-
bruksavtalemidler, TINE, 
Felleskjøpet Fôrutvikling, 
Animalia, Yara og Addcon 
Nordic. Takk til alle disse for 
støtten til grovfôrforskning, 
og til Senter for husdyrfor-
søk, NMBU, for den prakt-
iske gjennomføringen av for-
søket!
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FÔR

fôrprotein, kan sukker ha stimulert 
til høy produksjon av mikrobe-
protein i vomma, som videre har 
økt innholdet av protein i melk. 

Effekt av kuttelengde for 
surfôr
Finkutting av surfôret til 2 cm 
lengde påvirket ikke fôropptaket 
(Tabell 1). Likevel førte det til økt 
melkeytelse på 1 kg EKM (energi-
korrigert melk) og økt fettinnhold i 
melka ved begge høstetider. Både 
energien og proteinet i fôret ble 
derved bedre utnyttet når surfôret 
var kuttet til 2 cm lengde.

Effekt av protein i kraftfôr
Kyrne spiste daglig 71 g mer av 
HP- enn av LP-kraftfôr (Tabell 2). 
HP-kraftfôr ga høyere opptak av 
råprotein og PBV, høyere konsen-
trasjon av protein og urea i melk, 
og lavere konsentrasjon av frie 
fettsyrer. Proteinutnyttelsen ble 
redusert, mens energiutnyttelsen 
ikke ble påvirket ved bruk av HP i 
forhold til LP kraftfôr. 

Kutte graset ved høsting 
eller ved fôring?
På verdensbasis er det gjennom-
ført mange forsøk med utstyr som 
gir ulik kuttelengde på graset ved 
høsting, for eksempel sammen-
likninger mellom eksakthøster, 
lessevogn, eller rundballer. Fin-
kuttet gras er lettere å kompri-
mere enn langt gras. Det gir min-
dre problemer med luft, bedre 
gjæringskvalitet i surfôret, og ofte 
mindre tap, men større tap i pres-
saft hvis graset er fuktig. Respon-
sen i fôropptak og ytelse blir en 
kombinert effekt av ulik kutte-
lengde og ulik gjæringskvalitet i 
surfôret. I dette forsøket, hvor sur-
fôret ble lagret i rundballer og fin-
kuttet umiddelbart før fôring, er 

det effekten av kuttelengden 
alene, som er målt.

Økt ytelse med kutta gras?
En sannsynlig årsak til økt ytelse 
på finkutta gras var redusert 
energi forbruk til tygging i forbin-
delse med spising. Tyggetida ved 
spising avhenger av fôrets fiber-
innhold (NDF) og partikkellengde. 
I følge Norfôr var forventa tyggetid 
ved spising 20 og 18 minutter per 
kg tørrstoff for henholdsvis 15 og 
2 cm langt H1 surfôr, og 28 og 24 
min per kg tørrstoff for 15 og 2 cm 
langt H2 surfôr. Sammenlikna 
med kyrne som fikk langt fôr, har 
kyrne som fikk finkutta fôr «spart» 
40-45 minutter tygging ved spising. 
Tid spart til spising kan ha gitt 
mer tid til å ligge, og bidratt til 
spart energi. Tyggetiden til 
drøvtygging er ikke avhengig av 
fôrets opprinnelige kuttelengde. 
Den ble beregna til 34 og 49 
minutter per kg tørrstoff for H1 og 
H2 surfôr, respektivt.

Tidlig høsting og kutting ga 
størst ytelse
Den tidligste høstetiden ga 2 kg 
EKM i økt ytelse, men høstetid 2 

FÅ MED DEG DETTE   
•  Finkutting av surfôr til 2 cm økte melke-

ytelsen med ca. 1 kg EKM sammenlignet 
med 15 cm langt fôr. Dette skyldes trolig 
spart energi fra redusert tyggetid.

•  Tidlig høstetid ga høyere fôropptak, økt 
 melkeytelse (2 kg mer EKM) og økt 
 proteininnhold i melk. 

•  Kraftfôr med høyere proteininnhold (17,8 
prosent) ga høyere proteininnhold i melk, 
men påvirket ikke melkeytelsen. Kraftfôr 
med lavere protein (15,2 prosent) ga bedre 
utnyttelse av fôrproteinet.

•  Redusert tyggetid ved spising med finkuttet 
fôr frigjorde energi som ble brukt til økt melke-
produksjon, særlig ved seinere høstetid.

Kraftfôr med 17,8 % råprotein ga litt høyere proteininnhold i melka, men ikke 
høyere ytelse enn kraftfôr med 15,2 % råprotein. Foto: Åshild T. Randby

Kuhn Euromix I 1070 fotografert ved det gamle 
storfjøset på NMBU. Foto: Åshild T. Randby
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ga best utnyttelse av fôrproteinet. 
Kutting av surfôret til 2 cm rett før 
fôring økte ytelsen med ca. 1 kg 
EKM. Dette viste seg ved begge 
høstetider, og ga økt utnyttelse av 
både energi og protein. Det er 
grunn til å tro at effekten av å 
kutte surfôret til 2 cm lengde før 
fôring vil være større jo seinere 
graset er høsta, siden arbeidet 
med tygging øker med grasets 
utviklingstrinn. 

Kraftfôr med 15,2 % protein som 
var behandla for å redusere prote-
inets nedbrytningsgrad i vom, 
reduserte ureainnholdet i melk og 
økte utnyttelsen av fôrproteinet 
uten å påvirke ytelsen. Kraftfôr 
med 17,8 % protein økte ureainn-
holdet i melk, men påvirket ikke 
melkeytelsen. 

Tabell 2. Effekt av kraftfôrets proteininnhold på daglig fôropptak og ytelse. Grønn er 
statistisk sikker forskjell og rød er ikke statistisk forskjell. 

Kraftfôrtype Statistisk sikker forskjell*

Lavt protein Høyt protein Kraftfôr

Fôropptak

Surfôr, kg TS 14,9 14,9

Kraftfôr, kg TS 6,83 6,90

Totalt, kg TS 21,7 21,7

Råprotein, kg TS 3,24 3,44

NDF, kg TS 8,36 8,26

NEL, MJ 148 149

AAT, g 1914 1903

PBV, g 260 416

Ytelse

Melk, kg 28,7 28,6

EKM, kg 29,0 29,0

Fett, g/kg 41,2 41,3

Protein, g/kg 33,5 33,8

FFA, mEq/L 0,815 0,734

Urea, mM 3,6 4,1

N i melk/N i fôr 0,292 0,277

Kg EKM/kg TS i fôr 1,34 1,34

*P-verdi ≥ 0,05 er satt til ikke signifikant (rød)

Med SenseHub får du kalv 
i kvigene til rett tid

Dette produktet er ikke ment for å diagnostisere, behandle, kurere eller forhindre sykdom hos dyr. For diagnostisering, behandling, kurering 
eller forebygging av sykdom hos dyr, bør du konsultere veterinær. Nøyaktigheten av dataene som samles inn og presenteres via dette 
produktet er ikke ment å tilsvare presisjonsnivået til medisinsk utstyr eller vitenskapelig måleutstyr. Copyright © 2025 Merck & Co., Inc., 
Rahway, NJ, USA and its affiliates. All rights reserved. NO-SHB-240300002

Nå kan du abonnere på SenseHub! Du betaler ingen 
oppstartskostnader; alt av hardware, soft ware, oppdateringer, 
forbedringer og support er inkludert. For alt dette betaler du 
bare en lav sum per måned per dyr. Enkelt, ikke sant?

Er du nysgjerrig på 
SenseHub? Ta kontakt!
osid.no   geno.no

5 gode grunner til å bruke SenseHub på kviger
Du bruker mindre tid på visuell observasjon
Redusert innkalvingsalder og færre  insemineringer per drektighet 
Synkronisering er ikke nødvendig; SenseHub  varsler riktig 
tidspunkt for inseminering
Ikke lenger behov for gårdsokse
Raskere avlsmessig framgang, bedre kontroll på dyrehelsa og 
økt produktivitet
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556 utstillere fordelt på 14 haller ga en imponerende bredde på årets 
Agromek-utstilling. Mange nyheter innen miljø, energi og teknologi, 
og en av førsteprisene gikk til en innovasjon på avlsområdet.

AGROMEK 2024

NOE FOR ENHVER 
SMAK

Rasmus Lang-Ree
rlr@geno.no

Tekst og foto

REPORTASJE

Faglige program med foredrag 
og debatter akkompagnerte 
de kommersielle utstillingene. 

En egen scene var dedikert til et 
løpende program om energi. Dan-
skene er offensive på biogass. Inn-
trykket er at det går i retning større 
og større fellesanlegg, mens rene 
gårdsanlegg blir sjeldnere. Innova-

sjonsaktiviteten er stor på utnytting 
av CO2 fra biogass, pyrolyse (bio-
kullproduksjon) og flytende metan 
som kan utnyttes til drivstoff. 
Power-to-X er et område som prø-
ver å utvikle ulike typer energibæ-
rere som kan utnytte overskudd av 
energi fra fornybare kilder. Alt kan 
ikke elektrifiseres og derfor vil for 

eksempel syntetisk drivstoff være 
viktig hvis vi skal lykke smed å fase 
ut fossile energikilder.

Tre av årets seks førstepriser 
(Agromek Awards) gikk til storfeny-
heter. Vi presenterer vinnerne 
sammen med noen av de storfeak-
tuelle nyhetene fra årets Agromek.

Maskiner og redskaper var på ingen måte fraværende på årets Agromek. Foto: Tony Brøchner
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Et bilde fra kameraovervåkingen av halthet.

Glennie Christensen fra NeeoBovis viser fram 
«planken» som holdes mot det infiserte området og 
styringsenheten. Laserstrålene skal trenge 25 cm inn i 
vevet og skal ikke gi noen risiko for overoppheting. 

Metanindeks
Det canadiske avlsselskapet 
Semex fikk en førstepremie for 
sin metanindeks. De hevder at 
bruk av seminokser med over 
105 i denne indeksen skal gi en 
reduksjon i metanutslipp på 
20–30 prosent i 2050. Indeksen 
virker å være basert på melke-
spekterdata (FTIR). Det er en 
sammenheng mellom melke-
spekter og metanutslipp, men vi 
klarte ikke å få svar på sikkerhe-
ten for en indeks som er basert 
på en slik indirekte sammenheng. 
Også i Geno metanprosjekt vil en 
se på hvordan en hjelpeegenskap 
som melkespekterdata kan bidra 
til å og data for metanutslipp for 
hele populasjonen. Semex har 
også et tilbud om å teste melke-
kyrne for metaneffektivitet slik at 
dette kan tas hensyn til i avlen i 
besetningen.

Kameraovervåking av halthet
BoviWalk presenterte et nytt system for overvåking og tidlig oppdaging av halthet. 
Et kamera med øremerkeavleser registrerer 24 punkter på kukroppen og ved hjelp 
av kunstig intelligens bearbeides dette til å diagnostisere og gi et tidlig varsel slik 
at tiltak kan settes inn raskt. Systemet varsler ikke bare nivå av halthet, men også 
hvilket bein som er halt. Ett til to kamera monteres ved utgang fra melkerobot. 
Kostnaden ble opplyst å være 2 euro pr. ku pr. måned. Systemet er såkalt stan-
dalone som er helt uavhengig av melkerobot.

Laserbehandling av 
mastitt
NeeoBovis presenterte laser-
utstyr til behandling av mastitt 
og andre infeksiøse sjukdom-
mer. Ideen er at laserstrålene 
skal stimulere kroppens hvite 
blodlegemer slik at de kan 
bekjempe infeksjonen. Slik 
skal en spare både antibiotika 
og redusere klimaavtrykket 
fordi kua blir raskere frisk. En 
kan være fristet til å si «for 
godt til å være sant», men 
Aarhus Universitet er koblet 
inn til utprøving så vi får 
avvente hva som kommer ut 
av den. Vi fikk opplyst at en 
behandling på ca. 7 minutter 
pr. dag i 2–4 dager vil være til-
strekkelig ved en mastitt. De 
100 bøndene i Danmark som 
har satset på dette leier utsty-
ret for ca. DKK 6 000 pr. 
måned. 
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Varmestressalarm 
og  vurdering av 
lystgassutslipp
Seges Innovation har 
med bruk av værdata 
lagd et program som kan 
forutsi når kyrne kan bli 
utsatt for varmestress. 
Varmestress kan påvirke 
kyrnes immunapparat, gi 
økt celletall i melka, 
redusert fruktbarhet og 
lavere fettprosent i melka. Når en grenseverdi overskrides mottar bonden en alarm 
og kan iverksette tiltak. Seges viste også fram et program som kunne predikere 
lystgassutslipp ved spredning av husdyrgjødsel de nærmeste dagene, slik at 
 bonden kan velge tidspunkt som gir minst klimabelastning.

Liggebås  
med kjøling
Varmestress på kyrne er 
ikke bare noe som har 
betydning i sørligere 
områder. Nordiske som-
mertemperaturer kan bli 
en belastning for kua og 
spesielt kombinert med 
høy luftfuktighet. Stald-
mæglerne AS presen-
terte Smart Cow 
Cooling som er en ligge-
båsmadrass med kjøle-
system. Med hjelp av kjøleslanger med propan innebygd i madrassene kan kuas 
liggeunderlag kjøes ned i varme perioder. Reguleringen skjer automatisk ut fra 
temperatur og luftfuktighet i omgivelsene.

REPORTASJE

Kamera, lyskilde og KI
Lely presenterte Lely Zeta som i 
 første versjon skal monteres over 
 kalvingsbingen. Det er en kombinert 
lampe og kamera som skal overvåke 
alt som skjer under kalvingen. ved 
hjelp av KI vil registreringene brukes 
til å gi bonden varsler. senere versjon 
av Zeta vil utvides til å overvåke 
 kyrnes aktivitet i hele fjøset og gi 
bonden varsler. Med bruk av KI ser 
Lely store muligheter til at systemet 
kan gi bonden nyttige tilbakemel-
ding er om alt fra brunst til beinpro-
blemer. Zeta er fortsatt under 
utprøving, men første versjon vil 
komme på markedet i 2025 eller 
2026.

Tørrere gummispaltegulv
Dan Egtvedt presenterte et nytt gummibelegg til spaltegulv 
(espaFlex). Gulvet får en helning på 3 prosent til hver side av 
gummimatten (se bilde) og spalteåpningene er redusert. Dette 
skal redusere ammoniakkfordampingen og gi et tørrere under-
lag for klauvene. Mattene festet med en type patenterte 
«gummiplugger». Hvis det brukes skaraper legges det en 
 aluminiumslist i enden for å hindre at gummimatten blir revet 
opp. Mattene kan legges på alle typer spaltegulv og har en 
tykkelse på 18 til 33 millimeter.
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SenseHub for kalv
Viking Genetics lanserte Sense-
Hub Youngstock øremerker for 
helseovervåking av kalv på sin 
stand. Youngstock-øremerket 
registrerer fysisk aktivitet, etetid 
og drøvtygging og varsler om 
mulige helseproblemer (mer info 
buskap.no-> Buskap nr. 6 i 2024–
Overvåk kalvehelsa fra kalven er 
født). Som seg hør og bør presen-
terte Viking Genetics også kyr på 
Agromek og her et par RDM-kyr.

Vombolus for atferdsregistrering 

Irske Moonsyst har utviklet vomboluser til både melkeku, 
småfe og kalv (Smart Rumen Bolus). De registrerer 
 aktivitet, kroppstemperatur og antall ganger dyret drikker. 
Signalene fanges opp av en antenne i fjøset som sender 
melding til bondens mobil. Systemet gir meldinger om 
blant annet brunst, halthet og andre sjukdommer. En av 
bolustypene har også pH-registrering. Elotec markeds-
fører bolusene i Norge.

Automatisert melkestall med stor kapasitet
En video på DeLaval-standen viste et fjøs med 24 
 melkeroboter. Kyrne drives inn i et venteareal foran 
robotene og kapasiteten er ca. 200 kyr på en time. Slik 
såkalt batch-milking (gruppemelking) kan for eksempel 
være aktuelt i kombinasjon med beite der en sørger for 
at alle kyrne melkes før de slipper ut. Mens tendensen 
blant de største besetningene i Danmark en periode var 
at de valgte karusellmelking, virker det nå som et stort 
antall roboter har blitt et mer aktuelt alternativ.

Smått til nytte

KI KAN BRUKES TIL Å FORUTSI LIVSTIDSPRODUKSJON
Livstidsproduksjonen til melkekyr påvirkes av genetikk, miljø og driftspraksis, og disse faktorene samhandler på 
komplekse måter. Ved å bruke data fra nederlandske besetninger, utviklet forskere maskinlæringsmodeller for å forutsi 
livstidsproduksjonen til melkekyr kort tid etter fødselen. Den beste modellen kunne forklare opptil 47 prosent av 
variasjonen i livstidsproduksjon, en betydelig forbedring sammenlignet med tradisjonelle metoder. Modellen kan også gi 
bedre seleksjonen av kviger til melkeproduksjon noe som kan øke den gjennomsnittlige livstidsproduksjonen til de kvigene 
det satses på med 9,4 prosent sammenlignet med dagens gjennomsnitt i Nederland.

Journal of Dairy Science november 2024 (med hjelp av KI)
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FORSKJELLIG

Kravene i jordloven er at leie-
avtalen må ha en varighet 
på minst 10 år uten opp-

sigelsesadgang for grunneier, den 
må være skriftlig og den må føre 
til driftsmessig gode løsninger. 

Halvparten av arealet leid
Rundt halvparten av alt jordbruks-
areal i drift i Norge er leid areal og 
Landbruks- og matdepartementet 
opplyste i 2017 at de fleste jord-
leieavtalene ikke oppfyller de 
 lovbestemte kravene i jordloven  
§ 8. Et sentralt spørsmål blir hva 
som blir konsekvensene for 
grunneier og leietaker som har 
inngått jordleieavtale som ikke 
oppfyller lovens krav.

Dom i Høyesterett
Høyesterett avsa en dom den 
16.11.2023 om dette spørsmålet. 
Som advokat for parten som vant 
fram i Høyesterett kjenner jeg 
saken godt. Jeg vil derfor her gi 
informasjon om dommen og hva 
jeg mener kan utledes av den. 

Saken som ble behandlet av 
 Høyesterett gjaldt en 10-års skriftlig 
jordleieavtale med oppsigelsesad-
gang for grunneier. Grunneiers opp-
sigelsesadgang medførte at jord-
leieavtalen ikke oppfylte kravene i 
jordloven § 8. Høyesterett avklarte 
at dersom en jordleieavtale inne-
holder en lovstridig oppsigelsesrett 
for grunneier, vil oppsigelsesklausu-
len falle bort mens resten av jord-

leieavtalen består slik at leietaker 
har krav på 10 års leietid. Samtidig 
bemerket Høyesterett at det må tas 
et forbehold – stilles opp en sikker-
hetsventil for saker der denne løs-
ningen vil medføre at balansefor-
holdet mellom partene forrykkes 
eller der denne løsningen av andre 
grunner skaper særlige vanskelig-
heter for den ene parten. Samme 
løsning kan anvendes dersom leie-
tiden etter jordleieavtalen er under 
10 år. Høyesterett uttalte i en side-
bemerkning (obiter dictum) at retts-
virkningen av at partene har avtalt 
en kortere leietid enn 10 år bør 
være at den lovstridige leietids-
bestemmelsen endres til 10 år. Det 
vil si at leietaker også i en slik situa-
sjon har krav på en 10 års leietid. 
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Mauritz Aarskog
Advokat Østby Aarskog  

Advokatfirma AS
mauritz@ostbyaarskog.no

KRAV TIL JORDLEIE-
AVTALER
Jordloven § 8 (2) andre og tredje punktum stiller krav til jordleie-
avtaler for at grunneiers lovbestemte driveplikt skal anses oppfylt.
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Misligholdsbeføyelser
Selv om jordleier har krav på 10 
års leietid er ikke det til hinder for 
at grunneier kan gjøre gjeldende 
misligholdsbeføyelser dersom 
leie takeren bryter kontrakten. Hvis 
kontraktsbruddet fra leietaker er 
vesentlig kan grunneier som 
utgangspunkt heve jordleieavtalen. 

Ingen dom om skriftlighet 
eller driftsmessige forhold
Høyesterett har fortsatt ikke 
avsagt noen dom om hva som 
gjelder dersom jordleieavtalen 
ikke oppfyller krav til skriftlighet 
eller krav til driftsmessig gode 
 løsninger. I Høyesteretts dom av 
16.11.2023 ble det lagt til grunn at 
formål og relevante hensyn er 
sentralt ved vurderingen av hva 
som blir konsekvensene for 
grunneier og leietaker som har 
inngått jordleieavtale som ikke 

oppfyller lovens krav. Derfor er det 
naturlig å resonnere ut fra dette 
også for jordleieavtaler som ikke 
er skriftlig eller som ikke fører til 
driftsmessig gode løsninger. 

For lovgiver var det viktig å sikre 
leietakeren langsiktighet i leiefor-
holdet og hindre omgåelse av 
reglene. Med det bakteppet kan 
det være god grunn til å løse 
disse situasjonene slik: 
Hvis jordleieavtalen ikke er skrift-
lig kan det være naturlig å falle 
 tilbake på samme løsning som i 
Høyesteretts dom fra 16.11.2023 
forutsatt at leietaker kan bevise at 
det foreligger en leieavtale. Det vil 

si at jordleietaker i så fall har krav 
på 10 års leietid. 
Hvis jordleieavtalen derimot ikke 
fører til driftsmessig gode løsnin-
ger kan det imidlertid være vel så 
naturlig at jordleieavtalen i sin hel-
het ikke kan gjøres gjeldende 
 mellom partene. Grunneieren har 
plikt til å sende kopi av jordleieav-
talen til kommunen. Kommunen 
kan derfor raskt vurdere om avta-
len fører til driftsmessig god løs-
ning. En annen situasjon er jord-
leieavtale som fører til driftsmessig 
god løsning, men der jordleietake-
ren ikke driver jorden på forsvarlig 
vis. Det kan gi grunn eieren 
adgang til å heve jordleieavtalen. 

      dersom jordleieavtale inneholder en 
 lov stridig oppsigelsesrett for grunn eier, vil 
 oppsigelsesklausul falle bort...

Vi vil gjerne ha tips av deg!

Vi tar deg gjerne på ordet -

slik at du kan få oss på øret! 

Den gode historien, aktuelle

temaer, saker du vil vi skal

snakke om og god fakta! 

Abonner på vår podcast og
få beskjed når vi kommer

med nye episoder! 
Helt gratis!  

Har du idéer eller innspill
til Genopodden? 

Finn podden ved å søke etter
Genopodden på den appen
du velger å bruke, eller hør på
www.geno.no/genopodden. 

Genopodden er Genos egen podcast. Rasmus Lang
Ree (redaktør Buskap) og Oda Christensen
(kommunikasjonssjef Geno) er programledere.
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Q-bonden
Redigert av Heidi Stenseng  |  heidi.stenseng@kavli.no

INDIVIDSØK PÅ FORSIDEN
Individsøket ligger øverst på både liten og stor skjerm. Når 
man søker på et dyr her så vil man få opp noe vi har kalt et 
“mini individkort”. Her får man opp kategorien til dyret, 
 fødselsdato, kjønn og rase. Søker man opp ei ku så vil man 
få opp siste kalvingsdato, nummer på kalven, og forventet 
kalvingsdato. Søker man opp en kalv så vil nummer på mor 
også vises. Individsøket er ment som et raskt oppslag. Hvis 
man for eksempel står med en kalv og lurer på hvem som er 
mora, så får man raskt svar på det når man søker opp kalven.

ÅRSOPPGJØR I STORFEKJØTT-
KONTROLLEN
Fristen for å registrere data som skal være med i årsopp-
gjøret er 20.januar. Vi har to årsrapporter i Storfekjøtt-
kontrollen, Årsrapport ammeku og Årsrapport slakt. Disse 
rapportene sammenligner blant annet dine produksjonsdata 
med resten av kontrollen og kan brukes som et analyse-
verktøy for året som har gått. Det er viktig å sjekke at årets 
kalvinger, veiinger og utmeldinger er registrert riktig i 
 Storfekjøttkontrollen.

AVVISTE SLAKTEOPPLYSNINGER 
På forsidekortet Inn/utmeldinger finner du “Avviste slakte-
opplysninger”, som viser en oversikt over slakteopplysninger 
som av en eller annen grunn har blitt stoppet i innlesningen i 
Storfekjøttkontrollen. Slakteopplysninger overføres daglig 
eller flere ganger per uke fra slakteriet til Storfekjøttkontrollen. 
For at de avviste slakteopplysningene skal kunne leses inn, 
må man rette opp feilen og deretter trykke «Les inn på nytt». 
Ta kontakt med din rådgiver i Storfekjøttkontrollen om du 
trenger hjelp.  

AVVIK MOT HUSDYRREGISTERET
På forsidekortet Hendelser finner du linken «Avvik mot 
 Husdyrregisteret» som viser avvik mellom Husdyrregisteret 
og Storfekjøttkontrollen. Denne rapporten inneholder en 
oversikt over dyr som bare er innmeldt i Husdyrregisteret, og 
dyr som bare er innmeldt i SFK. Merk at for de som har dyr i 
Kukontrollen, så kan dyr som ligger her som bare er regis-
trert i Husdyrregisteret ligge i Kukontrollen. Det er også en 
oversikt over dyr som har andre avvik i grunnopplysninger 
som kjønn, rase og mor. Det er viktig å ta tak i de avvikene 
som ligger her.

MANGLENDE UTRANGERINGSÅRSAK 
Dyr med manglende utrangeringsårsak finner du på forside-
kortet Inn/utmeldinger. Listen viser hunndyr over 11 måneder 
som er slaktet eller utmeldt på annen måte de siste 12 
månedene, som mangler utrangeringsårsak. Vi oppfordrer 
deg til å registrere denne. Bakgrunnen for dette er at det er 
ønskelig med bedre kunnskap om hvorfor hunndyr over 11 
måneder utrangeres i avlsarbeidet.

Storfekjøttkontrollen
Nytt fra

Anna Dangstorp, anna.kristine.dangstorp@animalia.no
Solveig Bjørnholt, solveig.bjornholt@animalia.no  

PENGER TIL GODE FORMÅL
Som tidligere deler Kavlifondet ut penger til gode formål. I 
2024 var det to millioner kroner som ble delt ut til ti organisa-
sjoner som alle ble nominert av ansatte i Q-meieriene og 
Kavli. Det er både inspirerende og viktig at Kavlifondet kan 
støtte disse  fantastiske initiativene som foregår rundt i landet 
vårt. Blant dem kunne vi med glede dele ut 150 000 kr til støt-
teforeningen for kreftsyke barn – SuperSelma i Gausdal – 3. 
desember. Denne organisasjonen jobber for at kreftrammede 
barn, på rørende og helsepersonell ivaretas og kan oppleve 
noe ekstra positivt i en ellers krevende hverdag. Grunnlegger 
og kreativ leder, Tommy Kristiansen kunne fortelle at støtten 
blant annet går til sommerleir for familier med kreftsyke barn. 
Andre organisasjoner som mottok støtte er På Hjul mot 
 mobbing, Sykehusklovnene Rogaland, Gi en hjelpende hånd 
og Autismeforeningen Hordaland. Vi gratulerer mottakerne! 

HOLDBARHET PÅ MELK
Det er gledelig å melde at Q-meieriene øker holdbarheten på 
melk til 27 dager til storhusholdning. Det ligger utallige tester, 
arbeid og samarbeid bak for å få til dette og samtidig er vi 
prisgitt at råvaren som kommer inn er av topp kvalitet. Paral-
lelt jobbes det for tiden iherdig med å gjør det samme på flø-
tesiden, og allerede i januar kan forbrukeren kjøpe fløte som 
har bedre holdbarhet enn tidligere. Uten gode bønder som 
står på hver dag er det umulig å få til disse resultatene. 

Tommy Kristiansen (til venstre) og Tore Jacobsen under utdelingen 
av årets ansattgave. Foto: Kristine Aasheim
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Vi i TINE Redigert av Unni P. Christensen
unni.p.christensen@tine.no

- Tidligere i år meldte vi om rekordom-
setning i salget av rådgivingstjenester, 
og denne positive trenden har fortsatt 
gjennom hele 2024. Det er svært glede-
lig at våre eiere benytter seg av våre tje-
nester i så stor grad, og enda mer 
imponerende at vi har oppnådd dette 
midt i et betydelig generasjonsskifte i 
avdelingen, sier direktør i TINE Rådgi-
ving, Mari Stenersen.
- Fra neste år vil vi satse på å innta en 
enda tydeligere konsulentrolle, slik at 
flere kan få den hjelpen de trenger. Da 
sender vi ut vår egen kundetilfreds-
hetsundersøkelse til dem som har 
benyttet seg av rådgiving i 2024, sier 
hun og fortsetter: -Dette vil gjøre oss 
enda bedre rustet for fremtiden. Vi er 
svært opptatt av å lytte til våre produ-
senter og forstå deres behov. Denne 
undersøkelsen gir oss en unik mulighet 
til å få direkte tilbakemeldinger som vi 
kan bruke til å forbedre våre tjenester.

Undersøkelsen vil bli sendt ut til alle 
produsenter som har kjøpt rådgivings-
tjenester i 2024, og vil dekke ulike sider 

av tjenestene, inkludert kvaliteten på 
rådgivingen, relevansen av informasjo-
nen som gis, og den generelle opplevel-
sen av samarbeidet med TINE Rådgi-
ving. Målet er å samle verdifulle tilbake-
meldinger som kan bidra til å forbedre 
og tilpasse tjenestene enda bedre til 
produsentenes behov. 

- Vi ønsker å sikre at våre rådgivingstje-
nester er av høyeste kvalitet og virkelig 
hjelper produsentene med å nå sine 
mål, sier Stenersen. - Tilbakemeldin-
gene fra denne undersøkelsen vil være 
avgjørende for vårt arbeid fremover, og 
vi setter stor pris på alle svar vi får inn, 
avslutter Stenersen. 

BÆREKRAFTSTILLEGG OG BEITEREGISTRERING

Mange av produsentene har registrert beiteslipp og opp-
nådd bærekraftstillegget i sommer og høst.

Selv om beitesesongen er over, og fristen for å registrere 
dato for innsett i Eana var 1. desember, ser vi at det fortsatt 
er en god del produsenter som ikke har registrert innsett. 
Alle som har registrert beiteslipp i løpet av juli 2024 vil ha 
oppfylt beitekravet i bærekraftstillegget fram til 1. juni 2025, 
uavhengig av om dato for innsett av dyr var registrert i Eana 
360 per 1.12 

Selv om den formelle fristen er passert, er det er likevel vik-
tig at dere registrerer at dere har tatt inn dyra fra beite! 
 
Og har dere noen utfordringer eller spørsmål, så kontakt 
gjerne TINE medlemssenter (medlem@tine.no).

Forbedringer i registreringen
Gjennom fjorårssesongen er det kommet inn mange gode 
innspill fra dere produsenter på hvordan registreringen kan 
forenkles og forbedres. Disse innspillene tar vi med oss til 
kommende beitesesong.

TINE RÅDGIVING LANSERER EGEN KUNDETILFREDSHETSUNDERSØKELSE

TINE Rådgiving starter i 2025 en kundetilfredshetsundersøkelse rettet mot produsenter som har benyttet seg av 
 rådgivingstjenester foregående år. Undersøkelsen er en del av TINE Rådgivings kontinuerlige innsats for å forbedre sine 
tjenester og sikre at produsentene får den støtten de trenger for å optimalisere sin drift.

Rådgiver og bonde ute på beite. Foto: Tine

Kyr på beite i Kvæfjord. Foto: Tine.
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Bygg

SAC Norge
Filial af A/S  

S.A. Christiansen & Co.
 Hattelandsvegen 98 NO-4350 

Kleppe Norge
Telefon: +47 41 28 22 56

E-mail: no@sacmilking.com

G.K. Røe AS
6680  Halsanaustan

Tlf: 957 81 234
e-mail: post@gkroe.no

www.gkroe.no
Områder: Hordaland, Sogn og Fjordane, Møre 

og Romsdal, Nord Oppland, Sør-Trøndelag, 
Nord-Trøndelag og Nordland.

Enger Agri Service AS
1866  Båstad
Tlf: 95481368

e-mail: post@eas.as
www.eas.as

Områder: Aust-Agder, Østfold, Vestfold, Oslo, 
Hedmark, Syd Oppland, Buskerud, Telemark 

samt Troms og Finnmark

SAC NORGE 
Aktieselskabet

S.A.Christensen & Co.
DK 6000  Kolding  

tel +45 75 52 36 66  
www.sacmilking.com 

G.K. Røe AS
6680  Halsanaustan

Tlf: 957 81 234
e-mail: post@gkroe.no

www.gkroe.no
Områder: Hordaland, Sogn og Fjordane, Møre og 

Romsdal, Nord Oppland, Sør-Trøndelag, Nord-
Trøndelag og Nordland.

G.K. Røe Jæren AS
Hattelandsveien 98, 4352 Kleppe

Tlf: 952 15 875
e-mail: post@gkroe.no

www.gkroe.no
Områder: Vest-Agder og Rogaland

Enger Agri Service AS
1866  Båstad
Tlf: 95481368

e-mail: post@eas.as
www.eas.as

Områder: Aust-Agder, Østfold, Vestfold, Oslo, 
Hedmark, Syd Oppland, Buskerud, Telemark samt 

Troms og Finnmark

SERVICE-SIDER

Gjerder

Gjeteren AS
Vi fører alt innen elektriske

gjerder og utstyr!

www.gjeteren.no

Tlf: 67 15 42 42

www.tyr.no

Storhamargata 44 • 2317 Hamar
T: 952 90 855

OfotLab
Analyse av grovfôr, jord,  

planter og korn.
NorFor-analyser.

www.ofotlab.no
post@ofotlab.no

Telefon: 462 83 366

Helhetlig rådgiving i hele landet
nlr.no - nlr@nlr.no 

T: 90 20 33 17

www.reime.no • post@reime.no

C100- M10 - Y90 - K1
R29 - G149 - B92
#1d955c
Pantone 7725

www.shh.no

 Songe Hydrauliske Topstag

Tlf: 37 16 45 40
salg@songeproducts.com

SAC i Norge repræsenteres:
SAC Denmark
+45 75523666

www.sacmilking.com
dk@sacmilking.com

Fjøssystemer vet alt om hvordan  
fjøs bygges og driftes. 

Derfor har vi blitt bonden og dyrenes førstevalg.

   Se fjossystemer.no

Fjøssystemer. Telefon 02634.
post@fjossystemer.no

Fjøssystemer vet alt om hvordan  
fjøs bygges og driftes. 

Derfor har vi blitt bonden og dyrenes førstevalg.

   Se fjossystemer.no

Fjøssystemer. Telefon 02634.
post@fjossystemer.no

Pålitelige laboratorienalyser  
for et lønnsomt landbruk 

Grovfôr (Norfor), jord, vann,  
planter, landbrukskompost,  

vekstmedium og husdyrgjødsel. 

Eurofins Agro Testing Norway AS  
landbruk@ftn.eurofins.com  

92 23 99 99 | eurofins-agro.com

Testing for Life

Telefon avd.Hedmark  62 49 39 80
Telefon avd.Vestfold 91 53 68 99
www.futurehaller.no

Future 
 Rundbuehaller 
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Medlemsinfo Redigert av Ingunn Nævdal
ingunn.nevdal@geno.no

Årsmøtet i Geno i 2025 avholdes 18. – 
19. mars. Møtet avholdes fra lunsj til 
lunsj, med et digitalt fagseminar på for-
hånd. Mer informasjon kommer til de 
som kalles inn. 

Tillitsvalgte til årsmøtet i Geno
Navn merket med * er på valg under 
Genos årsmøte 2025.

Styret
Styreleder: *Vegard Nils Smenes,  
6532 Averøy
Nestleder til styret: *Anne Margrethe 
Solheim Stormo, 8146 Reipå

Styremedlemmer (eiervalgte):
*Gunn Randi Finstad, 2485 Rendalen
*Tommy Skretting, 4360 Varhaug
 Lars Erik Hognes, 7732 Steinkjer
Anne Margrethe Solheim Stormo,  
8146 Reipå

Eiervalgte vararepresentanter til styret 
(på valg hvert år)
1. vara: Agnete Hansen, 9925 Svanvik
2. vara: Ole Bjørner Flittie, 2666 Lora
3. vara: Kjartan Åsnes, 6969 Straumsnes

Kontrollkomiteen
*Anders Røflo, 7670 Inderøy (på valg 
som leder)
*Margunn Nummedal, 2822 Bybrua  
(på valg som medlem)
Morten Malmin, 4312 Sandnes 

Vararepresentanter (på valg hvert år)
1. Geir Ove Mannsverk, 9517 Alta
2. Lars Egil Lauten, 2040 Kløfta

Genos valgkomité
Nord: Viggo Myhre, 9740 Lebesby
Midt: Anne Sundli, 7288 Soknedal
Sørvest: *Kjell Paulen, 6826 Byrkjelo  
(på valg som medlem)
Øst: Guri Skrindsrud, 2940 Heggenes 

Vararepresentanter (på valg hvert år)  
satt inn stjerne på alle
Nord: * Kristian Reinfjord, 8920 Sømna
Midt: * Jo Ivar Husås, 7760 Snåsa
Sørvest: * Kjartan Søyland, 4334 Ålgård
Øst:* Ragnhild Sjurgard, 2686 Lom

Årsmøtets møteleder
* Kristin Søyland, 4360 Varhaug

Årsmøtets varamøteleder
* Lars Henrik Kjølstad, 7877 Høylandet

Eiervalgte årsmøteutsendinger
Valg gjennomføres digitalt mellom 16. 
november til 1.desember hvert år.
De som er på valg i 2026, ble valgt 
november/desember 2024, og vil 
 fungere fra 1. januar 2025. 

Område nord
Ingebjørg Grindhaug, 8980 Vega  
(på valg 2026) 
Stine Marie Jelti, 9845 Tana (på valg 2025)
Øyvind Lehn, 9404 Sortland (på valg 2025) 
Geir Ove Mannsverk, 9517 Alta (på valg 
2026)
Anne Merethe Toftebakk, 8100 Misvær 
(på valg 2025) 

Vararepresentanter (alle på valg hvert år)
1. * Per Ivar Skaanevik, 9443 Myklebostad 
2.  * Kenneth Svaleng Jenssen, 8642 

Finneidfjord 
3. * Trygve Ballo, 9845 Tana

Område midt
Anne Stine Foldal Aam, 6150 Ørsta (på 
valg 2025)
Eivind Davik, 6294 Fjørtoft (på valg 2025)
Håvar Flønes, 7580 Selbu (på valg 2026)
Berit Haarstad Foss, 7340 Oppdal (på 
valg 2026)
Iver Fossum, 7288 Soknedal (på valg 2025)
Anne Dahle Klever, 6320 Isfjorden  
(på valg 2026)
Erlend Lynum, 7670 Inderøy (på valg 2026)
Kari Helene Skatland Sjømark,  
7750 Namdalseid (på valg 2026)
Ingunn Torvik, 6639 Torvikbukt (på valg 
2025)

Vararepresentanter (alle på valg hvert 
år):
1. Ole Sivert Bomo, 7760 Snåsa
2. Julie Haugen, 7180 Roan
3. Ole Otterstad, 7357 Skaun
4. Britt Iren Bjørhusdal, 7890 Namsskogan

Område sørvest
Ingvild Berge, 6799 Oppstryn (på valg 
2025)
Ivar Eikeland, 4536 Bjelland (på valg 2025)
Nils Magne Gjengedal, 6829 Hyen (på 
valg 2026)
Torgeir Kinn, 4020 Stavanger (på valg 2026)
Thomas Kjørlaug, 6869 Hafslo (på valg 
2026)

Frank Kvammen, 5936 Manger (på valg 
2025)
Simon Andre Simonsen, 4520 Lindes-
nes (på valg 2026)
Anders Sæleset, 5600 Norheimsund (på 
valg 2025)
Inga Skretting Timpelen, 4354 Voll (på 
valg 2026)
Magnar Tveite, 5713 Vossestrand (på 
valg 2025)

Vararepresentanter (alle på valg hvert år):
1. Ingunn Anita Rørvik, 6818 Haukedalen 
2. Elling Aarsland, 4362 Vigrestad 
3. Øyvind Eidså, 4715 Øvrebø 
4. Nils Kristian Frafjord, 4335 Dirdal
5. Eldrid Førde, 5962 Bjordal

Område øst
Leif Einar Bratengen, 2387 Brumunddal 
(på valg 2026)
Mona Hvaale Fretland, 3618 Skollen-
borg (på valg 2026)
Halvor Gauteplass, 3580 Geilo  
(på valg 2025)
Hans Martin Graffer, 2685 Garmo  
(på valg 2025)
Lisabet Heistad Gåsmo, 2930 Bagn  
(på valg 2026)
Lars Egil Lauten, 2040 Kløfta 
(på valg 2026)
Nina Rokvam, 2651 Østre Gausdal  
(på valg 2025)
Astrid Stramrud-Torsæter, 2386 
 Brumunddal (på valg 2025)

Vararepresentanter (alle på valg hvert 
år): 
1. Sara Bråten, 2890 Etnedal
2. Ivar Meen, 3711 Skien  
3.  Hanne Synnøve Rusten, 2687 

 Bøverdalen 
4. Svein Harald Tveit, 1923 Sørum 

Årsmøteutsending fra TYR
Erling Gresseth, 7520 Hegra

Årsmøteutsending fra Q-meieriene
Q-Jæren:
Magne Helleland, 4054 Tjelta (Q-Jæren 
har stemmerett 2024-2025)
Vara: Karl Tunheim, 4342 Undheim

Q-Gausdal:
Sondre Forseth, 2653 Vestre Gausdal 
(Q-Gausdal møter som observatør 
2024-2025)
Vara: John Myklebø, 2657 Svatsum

GENOS ÅRSMØTE 2025



Telefon 02634        fjossystemer.no

Harald Volden, forsker i Tine og professor i drøvtyggerernæring og fysiologi ved NMBU, 
sammen med Kjetil Lien, fagsjef Smart fôring hos Fjøssystemer, deler sin kunnskap om 
hvordan melkeprodusenter kan øke produksjonen samtidig som de sikrer dyrevelferden.

Volden og Lien diskuterer ulike fôringsstrategier, som for eksempel fasefôring – der fôret  
tilpasses etter hvor i laktasjonen kua er – og understreker at en nøye tilpasset fôrasjon  
er avgjørende for å maksimere melkeytelsen. Dagens vert er Kjetil Olsen, produktleder  
Fjøssystemer Gruppen. Scan QR-koden og hør podkasten. Du finner den også på vår nettside. 

«Melk 2025» kraftfôr og daglige rutiner

Fjøs fra A til Å

Scan QR-koden 
og hør podkast!



Ta vare på jorda, dyra og framtida

Melkesystemet til Matias 
utfører drektighetskontroll 
og oppdager brunst. Les historien til  

Matias Johansen

Snakk med din lokale salgskonsulent 
om hvordan VMS™ V310 kan bli  
ditt melkesystem. 

Automatisk  
drektighets-  

kontroll

Besøk delaval.com eller felleskjopet.no/i-mek


